
روزنامه

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

پرداخت هشت هزار میلیارد 
ریال تسهیلات رونق تولید

گزارش از جلسه ای با حضور با صفاترین انسان ها؛
تکریم شرافت »حاج ناصرشریفی«  در محفل با صفای رزمندگان قمی

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 
از  حمایت  به منظور  آذرماه  پایان  تا  سال جاری  ابتدای  از 
نیاز برای  فعالان اقتصادی و فراهم کردن بسترهای مورد 
افزایش سطح تولید و اشتغال استان دربخش های تولیدی، 

در  تولید  رونق  تسهیلات  ریال  میلیارد  هشت هزار  حدود 
قم پرداخت شد. محمود سیجانی اظهارداشت :  طی ۹ ماه 
یاد شده بهره برداران ۱۲۳ واحد صنعتی فعال درقم برای 
ریال  میلیارد   ۸۷۰ و  ۱۱هزار  مبلغ  به  تسهیلات  دریافت 
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دیدار رئیس کل بانک مرکزی با مراجع عظام تقلید درقم مطرح شد:

هرگونه فعالیت ربوی در نظام 
بانکداری اسلامی حرام است
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

قم سومین شهر آپارتمان نشین کشور است
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دکتر صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی روز پنجشنبه 
۳۰ دی ماه در سفر به قم با تعدادی مراجع عظام تقلید 
هرگونه  دیدارها  این  در  تقلید  کرد.مراجع  گفتگو  و  دیدار 
فعالیت ربوی در نظام بانکداری اسلامی حرام دانستندو 

برتقویت ارزش پول ملی و تقویت اقتصاد کشور در سایه 
الله نوری همدانی در  آیت  تاکید کردند.  تولید  شکوفایی 
دیدار رییس کل بانک مرکزی با تأکید بر قواعد بانکداری 
بانکداری  نظام  در  ربوی  فعالیت  هرگونه  گفت:  ربا  بدون 

سرپرست معاونت اجتماعی بهزیستی استان قم:

اورژانس اجتماعی قم ۸۵۰ 
مداخله تخصصی را انجام داد

سرپرست معاونت اجتماعی بهزیستی استان قم گفت: از ابتدای سالجاری تا پایان آذرماه 
تیم های سیار اورژانس اجتماعی استان بیش از ۸۵۰ مورد مداخله تخصصی را در ارتباط با 

گروه های هدف امور آسیب دیدگان انجام دادند.
علیرضا محمدی در گفت وگویی اظهار داشت: کارشناسان مستقر در مرکز اورژانس 
اجتماعی استان به صورت شبانه روزی، پاسخگوی تماس های برقرار شده از سوی مردم با 

سامانه ۱۲۳ هستند.
او افزود: مراکز اورژانس اجتماعی از جمله مراکز تخصصی بهزیستی بوده که در زمینه 
آسیب هایی همچون کودک آزاری، همسرآزاری، اختلاف های خانوادگی، سالمندآزاری، 
معلول آزاری و خودکشی به ارایه خدمات مددکاری، روانشناسی، مداخله و ارجاع، به مردم 
می پردازد و عموم همشهریان می توانند ازطریق تماس باشماره ۱۲۳ از خدمات رایگان مراکز 

اورژانس اجتماعی بهره مند شوند.
محمدی افزود: بر اساس بررسی صورت گرفته اختلاف های حاد خانوادگی، کودک  آزاری 

و همسر آزاری عمده ترین دلایل تماس با اورژانس اجتماعی قم در این مدت بوده  است.
وی خاطرنشان کرد: افرادی که مورد خشونت و یا آزار قرارگرفته باشند، از سوی مددکاران 
و کارشناسان اجتماعی مورد حمایت قرارمی گیرند و برای توانمندسازی فرد و خانواده وی، 

آموزش های لازم برای اشتغال زایی و مهارت افزایی ارایه می شود.
وی یادآور شد: شناسایی آسیب های اجتماعی شایع و در حال شیوع به صورت منطقه ای 
و محلی نیز از طریق رصد تماس ها و مداخله های صورت گرفته انجام می شود تا زمینه ای 
برای توانمندسازی افراد در معرض آسیب و آسیب دیده اجتماعی و بازگشت آن ها به زندگی 

سالم باشد.

  

وزیر اطلاعات گفت: امروز دغدغه دولت سیزدهم، اصلاح وضعیت معیشت 
است تا سفره مردم بزرگ تر و رنگین تر شود. حجت الاسلام والمسلمین سید 
اسماعیل خطیب روز پنجشنبه در مجمع عمومی نمایندگان طلاب و فضلای حوزه 
علمیه قم در سالن جلسه های جامعه مدرسین اظهار داشت: دولت سیزدهم 
وارث مشکل هایی است که از گذشته به ارث رسیده و در کنار آن، دشمنی های 
آمریکا و اسرائیل نیز فشارهای مضاعفی را بر ملت بزرگ ایران تحمیل کرده که 
دولت تمام تلاش و همت خود را به کار خواهد گرفت تا مشکل های مردم حل 

رئیس جمهور گفت: امیدوارم سفر به روسیه نقطه عطفی برای ارتقای روابط 
ارتقای سطح  به  این روابط  با کشور دوست و همسایه روسیه باشد و مجموعه 
امنیت در منطقه و رفع بحران های منطقه ای و جهانی کمک کند. آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی بامداد جمعه در بازگشت از سفر دو روزه به روسیه در گفتگو با 
خبرنگاران درباره دستاوردهای این سفر گفت: مباحث مطرح شده در این سفر در 
راستای تحقق اهداف کلان سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران یعنی تعامل 

حداکثری با کشورهای جهان و به ویژه کشورهای همسو و هم پیمان با ایران بود.

وزیر اطلاعات :
دغدغه دولت سیزدهم، اصلاح وضعیت معیشت است

آیت الله رئیسی در بازگشت از سفر به روسیه:
امیدوارم سفر به روسیه نقطه عطفی برای ارتقای روابط باشد

22

شهردار قم :
امسال ۴۵۰ میلیارد تومان 

برای مترو قم هزینه شده است
مدیرکل حفاظت محیط زیســت 
اســتان قم گفــت: خشکســالی 
ســال زراعی امســال که تقریبا در 
۵۰ ســال اخیر بی ســابقه بوده بر 
روی محیط زیست تاثیر گذاشت، 
وضعیت ریزگردها نیز در مقایسه 
بــا پارســال بدتر بــود. ســید رضا 
موسوی مشکینی روز چهارشنبه 
4در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره  8

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم،:
رعایت شیوه نامه های بهداشتی

 برای مقابله با امُیکرون ضروری است
شهردار قم با اشاره به هزینه ۴۵۰ 
میلیارد تومانی شــهرداری قم در 
پــروژه مترو امســال گفــت: هنوز 
تا رســیدن به مرحله تســت گرم 
به ۲۰۰ میلیارد تومــان دیگر نیاز 
داریم که این ارقام بســیار سنگین 
هســتند. - دکتــر ســید مرتضی 
ســقائیان نژاد در جلســه شورای 
مدیران شهرداری قم که در سالن 

و  امنیتــی  سیاســی  معــاون 
بــا  قــم،  اســتانداری  اجتماعــی 
اشــاره به خطــر اوج گیری ســویه 
اُمیکــرون بیماری کوویــد-۱۹ بر 
ضرورت تداوم رعایت بیش ازپیش 
در  بهداشــتی  شــیوه نامه های 
راســتای مقابلــه بــا ایــن بیماری 
تاکیــد کــرد. احمــد حاجــی زاده 
روز چهارشــنبه در جلســه ستاد  4

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :
خشکسالی سال زراعی امسال

 در ۵۰ سال اخیر بی سابقه بوده است

گزارش از جلسه ای با حضور با صفاترین انسان ها؛

تکریم شرافت »حاج ناصرشریفی« در محفل با صفای رزمندگان قمی

 دلتنگی بهانه نمی خواهد؛ مراسم هفتم و چهلم و سالگرد نمی خواهد؛ وقتی دلها تنگ 
می شود، فقط و فقط به فکر دوست و رفیقی می افتیم که نزدیک شدن به او آراممان می کند؛ 
همین دلتنگی بود که شب گذشته رزمندگان دوران دفاع مقدس را در منزل مرحوم حاج ناصر 
شریفی دور هم جمع کرد؛ حتما این دوستان قدیمی حاج ناصر با خودشان گفته بودند، اگر 
حاج ناصر خودش نیست، و دلمان برای خندیدن های مهربانانه او و اخلاص و شرافت او تنگ 
شده، اما بهترین جایی که می توانیم کمی بوی حاج ناصر را استشمام کنیم و کمی از دلتنگی 
بیرون بیاییم، منزل این دوست مهربان مان است؛ اما غافل از این که خانه حاج ناصر شریفی 
رفتن و دیدن جای خالی او و به یاد آوردن مهمان نوازی های مخلصانه او، دلتنگی را هزار برابر و 
بغض را به گلوها آورد؛ چه آنکه چند نفری که در این مراسم پشت تریبون رفتند و صحبت کردند، 

بغض در صداهای شان و اشک در چشمان شان دیده می شد.
حاج ناصر شریفی از فرماندهان لشگر ۱۷ علی بن ابیطالب)ع( قم در دوران هشت سال دفاع 
مقدس و از همرزمان شهید بنیادی، شهید زین الدین، شهید دل آذر و...، مرادماه سال ۱۴۰۰ 

بر اثر ابتلا به بیماری کرونا به یاران شهیدش پیوست.
او علاوه بر این که در تمام ۸سال جنگ تحمیلی، در جبهه ها حضور داشت، در سال های 
پس از دفاع مقدس هم بیکار ننشست و با حضوری فعال در عرصه ورزش فوتبال و فوتسال، 

بسیار اثرگذار شد تا حدی که به او لقب پدر فوتسال قم را دادند.
اخلاق بسیار خوب، مهربانی های صادقانه، ایثار و فداکاری برای حل مشکلات مردم، 
پشتیبانی از مظلوم، شجاعت، خانواده دوستی و ...، از ویژگی های بارز حاج ناصر شریفی 

)رحمت الله علیه( بود که هنوز در خاطره دوستان و نزدیکانش باقی بماند.
در این جلسه پیشکسوتان دفاع مقدس حاج مجتبی کردعلی، حاج حسین عروج، حاج 
محسن موحدی، حاج مهدی کربلایی، حاج باقر نیک سخن، حاج علی حاجی زاده و حاج 
یدالله حسینی از همرزمان نزدیک مرحوم حاج ناصر شریفی و همچنین آقایان مهدی پاک و 
صادق چهرقانی از فعالان ورزشی و رسانه ای دوستان بعد از جنگ حاج ناصر، دقایقی به ذکر 

خاطرات و کارهای آن مرحوم پرداختند.
*ثابت قدمی حاج ناصر در راه آرمان شهیدان

حاج مجتبی کردعلی در سخنانی اظهار داشت: بعد از دوران دفاع مقدس، شرایط ظاهری از 
جمله تیپ و قیافه بسیاری از رزمندگان تغییر کرد اما خوشبختانه بسیاری از ما، اعتقادات مان و 

آرمان های والایی که به آن ها اعتقاد داشتیم تغییر نکرد و مصداق این ثابت قدمی در راه آرمان 
های والا، حاج ناصر شریفی )رحمت الله علیه( بود.

*دفاع از مظلوم ویژگی بارز حاج ناصر
حاج حسین عروج هم در این جلسه با بیان این که در کل دوران زندگی ام، فقدان دو نفر برایم 
بسیار سخت بود، گفت: شهادت شهید بنیادی و همینطور رحلت حاج ناصر شریفی، برایم 

بسیار سخت بود و همچنان تأثر دارم.
این رزمنده دوران دفاع مقدس با بیان این که به نظر من بزرگترین ویژگی حاج ناصر شریفی، 
دفاع از مظلوم بود که از روحیه مهربانی او سرچشمه می گرفت، یادآور شد: یادم می آید که 
در دوران جنگ، شایعه ای دروغ در خصوص شهید بزرگوار محمد بنیادی ایجاد شده بود که 
حاج ناصر را بسیار ناراحت کرد و او می خواست به سراغ شهید زین الدین رفته و از او بابت این 
شرایط گلایه تند کند که خود شهید محمد بنیادی جلوی او را گرفت و گفت سوءتفاهمی بود 

که برطرف می شود.
*ظاهر اجتماعی و باطن عاطفی حاج ناصر

حاج مهدی کربلایی، از دیگر دوستان نزدیک و همرزم مرحوم حاج ناصر شریفی هم در 
سخنانی تأکید کرد: حاج ناصر یک ظاهر اجتماعی داشت و یک باطن عاطفی؛ به این معنی 
که اگر در ظاهر شاید تند و صریح بود و شاید در برخی اوقات خیلی زود ناراحت می شد و 
ناراحتی خودش را هم بیان می کرد، اما در باطن و در قلب و دل خود، از هیچ کس کینه به دل 

نمی گرفت و بسیار مهربان و دلسوز بود.
*نقش اساسی حاج ناصر در ساماندهی لشگر ۱۷

حاج باقر نیک سخن هم در سخنانی یادآور شد: حاج ناصر شریفی اگرچه هیچ گاه مسئولیت 
مستقیم در جنگ و جبهه نمی گرفت، چون خودش می گفت من آزادتر که باشم بهتر خدمت 
می کنم، اما نقش اساسی در ساماندهی لشگر ۱۷ علی بن ابیطالب)ع( داشت و شاید بتوان 
گفت ساماندهی لشگر قم مدیون او بود؛ و بسیاری فرمانده گردان ها و فرمانده دسته ها با نظر 

او انتخاب می شدند.
*وفاداری حاج ناصر به رفقا

حاج علی حاجی زاده هم در سخنان کوتاهی، شخصیت عاطفی حاج ناصر شریفی را مورد 
اشاره قرار داد و گفت: او نسبت به دوستان و خانواده بسیار مهربان و وفادار بود و برای انجام 

کارهای آنان، هر کاری می کرد.
*گریه های حاج ناصر در نماز شب

حاج محسن موحدی هم در این جلسه با بیان این که اخلاق خوب، خنده رویی و شوخ 
طبعی حاج ناصر شریفی خاطره ای خوب برای همه دوستانش باقی گذاشت، گفت: حاج 
ناصر ضمن صریح و رک بودن برای گفتن نظرات قلبی خود، اما از هیچ کس کینه ای به دل 
نمی گرفت؛ یعنی برای اظهار نظراتش ارزش قائل بود، اما برای فرد مخالف خودش هم احترام 

قائل بود.
این رزمنده هشت سال دفاع مقدس با بیان این که حاج ناصر شریفی عاشق و دلباخته اهل 
بیت)ع( بود، به ذکر خاطراتی از حاج ناصر شریفی در دوران دفاع مقدس پرداخت و گفت: 
حاج ناصر شریفی در دوران دفاع مقدس هم همان قدر شوخ و گرم بود، اما در روضه های 
اهل بیت)ع( و یا در نمازهای شب، آنچنان گریه می کرد، که ما تعجب می کردیم که این همان 

ناصرشوخ طبع چند ساعت پیش است؟
*مدیریت حاج ناصر و درسی که آموخت

مهدی پاک از فعالان ورزشی و اجتماعی استان قم که سالیان سال در کنار حاج ناصر شریفی 
تیم های فوتسال فعال قم را مدیریت می کردند هم در این مراسم با بیان این که حاج ناصر 
یک دوست واقعی برای همه مردم بود، گفت: در طول سال هایی که افتخار همراهی حاج 
ناصر را داشتم، جز اخلاص از او ندیدم؛ اکنون که از دنیا رفته می توانم این خاطرات را بگویم؛ 
حاج ناصر جهیزیه های فراوانی برای عروسان نیازمند فراهم می کرد و به من که همیشه در 
کنار او بودم تأکید داشت که حتی خانواده ام و پسرانم از این کارها مطلع نشوند؛ او برای تهیه 
دارو برای بیماران نیازمند تلاش داشت و کارهای خیر زیادی داشت که واقعا خیلی ها از آن 

مطلع نیستند.
این فعال اجتماعی استان قم در ادامه با ذکر خاطره ای از نحوه اثرگذاری حاج ناصر شریفی 
در ورزش استان قم، گفت: من بارها در دانشگاه و بیرون دانشگاه، در کلاس های مدیریت 
شرکت کردم و کتاب هایی در این زمینه مطالعه کردم، اما نکته ای که از حاج ناصر شریفی در 
بحث مدیریت یاد گرفتم، از همه آن آموزه ها برتر و بهتر بود؛ یک بار حاج ناصر شریفی تصمیم 
به بستن قرار داد چند میلیونی با بازیکنان نوجوان فوتسال قم گرفت؛ البته که من بعنوان 
سرپرست باشگاه به این تصمیم او اعتراض کردم که کسی با نوجوانان با این قیمت قرار داد نمی 
بندد و ضمن این که این کار باعث ایجاد مشکلات مالی برای باشگاه می شود، حرف و حدیث 
های زیادی را هم برای من و شما ایجاد می کند؛ که او در پاسخ به اشکالات من گفت، وقتی 
ما با این نوجوانان مستعد، قرارداد ببنیدم، به آن ها شخصیت داده ایم و این شخصیت دادن، 
خودش را در زمین بازی نشان می دهد؛ و در ادامه از من پرسید، آیا تا به حال با خدا معامله 
کردی؟ گفتم نه؛ گفت بیا و در این مورد با خدا معامله کن و هر مشکل و حرف و حدیثی را هم 
به جان بخر؛ و امروز که سال ها از بستن قرارداد با آن نوجوانان گذشته، می بینیم که اکثر قریب 

به اتفاق آنان از بزرگان فوتسال ایران و آسیا شدند.
*مهربانی خاص حاج ناصر

صادق چهرقانی از فعالان رسانه ای استان قم نیز در این مراسم، با بیان این که حاج ناصر 
شریفی فقط متعلق به همرزمان خودش نیست و به نسل های بعد از خودش هم تعلق دارد، 
گفت: صداقت، اخلاص، مهربانی و پای کار مردم بودن، از ویژگی های بارز مرحوم حاج ناصر 

شریفی بود که هر کس با او روبرو می شد، به آنها پی می برد.
این فعال رسانه ای با بیان این که حاج ناصر شریفی مصداق بارز جذب حداکثری و دفع 
حداقلی بود، افزود: حاج ناصر شریفی همواره دغدغه مردم را داشت و سعی داشت در مقابل 
کم کاری برخی از مسئولان تذکر دهد، اما همواره تأکید داشت که باید این مشکلات را بگوییم 
و حافظ و نگهدار کشورمان باشیم و نگذاریم راه شهدا فراموش شود؛ او در عین صراحت کلام، 

بسیار مهربان بود و نمی گذاشت حتی یک نفر از دست او ناراحت باشد.
*حاج ناصربرای کارخیر انتظار تشکر و قدردانی نداشت

حاج یدالله حسینی رفیق و همرزم مرحوم حاج ناصر شریفی و مسئول هیئت خادم الشهدای 
قم هم در سخنانی که همراه با بغض و گریه همراه بود گفت: حاج ناصر پشت دوست و رفیقش 
بود و برای انجام کار مردم وقت، انرژی و حتی آبرو می گذاشت و هزینه می کرد؛ حاج ناصر 
مصداق بارز آیه ۹ سوره انسان است که برای انجام کارهای خیر خود برای مردم و دوستان، 

انتظار تشکر و قدردانی نداشت و اجر خود را از خداوند طلب می کرد.
مسئول هیئت خادم الشهدای قم با بیان این که حاج ناصر شریفی با وجود تمام گلایه هایی 
که نسبت به برخی مسئولین و عملکردشان داشت و آن ها را با صراحت و تندی تمام هم می 
گفت، اما همواره دلسوز نظام جمهوری اسلامی و پاسدار آرمان های والای آن بود، گفت: ما 
باید به پیروی از حاج ناصر شریفی، پشتیبان نظام جمهوری اسلامی ایران باشیم تا انشاالله این 

پرچم را که با خون هزاران هزار شهید سرپا ایستاده، به دست حضرت بقیة ا...)عج( برسانیم.
روح الله شریفی فرزند حاج ناصر نیز با ذکر خاطره کوتاه از پدر، از حاضرین در این مراسم 
تشکر کرد و جلسه با روضه خوانی حاج حسن پاکزمان به مناسبت ایام وفات حضرت ام 

البنین)س( و توسل به حضرت ابوالفضل العباس)ع( خاتمه یافت.
گزارش /  صادق چهرقانی

با حضور وزیر آموزش و پرورش ؛

بزرگ ترین مجتمع آموزشی قم افتتاح شد

منطقه ویژه اقتصادی
 سلفچگان قم  

 آگهی مناقصه عمومی)نوبت دوم(

امور اداری

قم  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه 
در نظر دارد بهره برداری و نگهداری 
به  را  خود  آبرسانی  شبکه  تاسیسات 
مدت یکسال از طریق برگزاری مناقصه به 

اشخاص حقوقی واگذار نماید.
توانند  می  شرایط  واجد  های  شرکت 
تاریخ  از  مناقصه  اسناد  دریافت  جهت 
انتشار آگهی نوبت اول به مدت 7 روز 
به آدرس سه راهی سلفچگان،کیلومتر 
سه جاده اصفهان،منطقه ویژه اقتصادی 

سلفچگان به دبیر خانه مراجعه نمایند.
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روسیه ستیزی بی معناست      
 کوبیدن بر طبل روسیه ستیزی نه تنها نمی تواند 
مصالح ایران را تامین کند. بلکه کشور را از رسیدن به 

شرایط پایدارتر اقتصادی و سیاسی باز می دارد. 
بنیان  با  نهضتی  قالب  در  ایران  اسلامی  ۱.انقلاب 

های اسلامی در آغاز سال ۱۳۴۲ خورشیدی راهی را آغاز کرد که در بهمن ۱۳۵۷ 
با شعارهایی روشن و اهدافی مشخص به بار نشست. نه شرقی نه غربی جمهوری 
اسلامی راهی بود که از عمق منطق راهبردی انقلاب برخاست. این شعار در زمانه 
ای در ایران، منطقه و جهان طنین انداز شد که ایدئولوژی کمونیسم در شرق و 
ایدئولوژی لیبرالیسم در غرب حاکمیت داشت انقلاب اسلامی  توانست در آیینه 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران بازتاب پیدا کند. بیش از بیست سال پس 
از آغاز نهضت اسلامی ایرانیان به رهبری حضرت امام خمینی راه شرق و کمونیسم 
فروپاشید اما غرب راه خود را ادامه داد و به رهبری آمریکا عرصه را در نظام بین الملل 

برای خود خالی دید.
 ۲.پس از شکست پروژه تجاوز بعثی ها به خاک ایران و ضربه به نهال نوپایی که نه 
شرقی و نه غربی را سرلوحه رای و فکر خود قرار داده بود. غربی ها متوجه شدند که 
تلاش های امام خمینی و ملت ایران به بار نشسته و انقلاب اسلامی نه تنها دارای 
بدنه ای تنومند شده بلکه بذر اسلام خواهی و هویت طلبی را در منطقه خاورمیانه نیز 
پراکنده است. در دهه های پس از پیروزی انقلاب مسیر و راه این شعار نه تنها ادامه 
داشته بلکه با قوت هر چه بیشتری منطق و حقانیت خود را در چهل و اندی سال 

گذشته به جهانیان ثابت کرده است.
 ۳. با برهم خوردن معادله شرق و غرب و تک قطبی شدن جهان کنونی و نظام بین 
الملل نمی توان بر سبیل همان مصادیق سیاست خارجی ایران را پیش برد. صحنه 
تغییر کرده است. کشور روسیه به عنوان بازمانده اتحاد جماهیر شوروی اکنون مصداق 
شرق تزاری نیست . جمهوری  اسلامی ایران می تواند با تکیه بر حکمت ، هوشمندی 
و بهره مندی از فرصت های پیش آمده  بازیگری فعال و با نفوذ در صحنه بین الملل 

باشد .
 ۴. جمهوری اسلامی ایران با برخورداری از نفوذ و توان سیاسی، نظامی، اقتصادی و 
فرهنگی خویش می تواند در ارتباط به قدرت های جهانی چون روسیه و چین مسیری 
را انتخاب کند که در آن آمریکا به چالش کشیده می شود. اکنون همزمان با  مذاکرات 
رفع تحریم در وین نباید بر اساس منطق گذشته که همه توان و ظرفیت کشور را برای 
جلب نظر آمریکا و سه کشور اروپایی هزینه کرد عمل کند. روسیه برای رسیدن به 
خواسته های به حق جمهوری اسلامی ایران در رفع تحریم های ظالمانه می تواند 
موثر باشد. روابط اقتصادی و فرهنگی ایران و روسیه ظرفیت های بسیار بالایی دارد 
که بهره مندی از این ظرفیت ها را چه برجام به نتیجه برسد و چه به نتیجه نرسد نمی 
توان معطل گذاشت. آمریکا و سه کشور اروپایی به ایران و جهان ثابت کردند بر هیچ 
عهدی پایبندی ندارند و ایران اسلامی نیز بر پایه همین تجربه تلخ که از سال ۱۳۹۶ 
ضربات اقتصادی به کشورمان وارد کرده دریافته  که  باید راه دیپلماسی اقتصادی و 
گسترش مناسبات با کشورهای منطقه و قدرت های آسیایی را تا آنجا که امکان دارد 

تقویت کند .
 ۵. بر اساس چنین راهبردی دولت سیزدهم با تمام توان کوشیده است تا هم با 
همسایگان و هم با قدرت هایی چون روسیه و چین فارغ از نتیجه میدان مذاکرات 
هسته ای حرکت کند. اکنون فرصتی تاریخی برای ایران به وجود آمده تا با گسترش 
روابط با روسیه هم به توافق خوب در برجام نزدیک تر شود و هم اینکه بدون معطلی  
مسیر دیپلماسی اقتصادی خود را بپیماید و با درک عمیق از منافع ملی و مصالح 
انقلاب اسلامی به توسعه روابط با آن کشور بپردازد.سفر دکتر رییسی به مسکو نقطه 

عطفی در مناسبات اقتصادی و همکاری های راهبردی دو کشور به شمار می آید.
۶.در چنین فرصتی کوبیدن بر طبل روسیه ستیزی نمی تواند مصالح ایران را تامین 
کند. بلکه کشور را از رسیدن به شرایط پایدارتر اقتصادی و سیاسی باز می دارد. نخبگان 
دانشگاهیان و متخصصان عرصه های بین المللی اقتصادی و فرهنگی بر خلاف 
برخی فضاسازی های سیاسی می توانند با کمک مشورتی و فکری به دولت در جهت 
حفظ و بیشینه سازی منافع ملی کشور گام بردارند. جمهوری اسلامی ایران در عرصه 
های مختلف اثبات کرده است که هیچ گاه استقلال ایران را به هیچ قربانگاهی نخواهد 
برد. فرصت بدست آمده در گسترش روابط با روسیه را با دقت در تاریخ معاصر و التفات 
به راهبردها و اهداف نهضت امام خمینی)رض(  و رهنمودهای رهبر معظم انقلاب می 

توان به بهترین نحو دنبال کرد.

آیا سند همکاری ایران و چین، نیاز به 
تصویب در مجلس دارد؟

سند همکاری راهبردی ۲۵ ساله ایران و چین پس از 
سفر رسمی رئیس جمهور چین به ایران در سال ۱۳۹۴ 
در دستورکار قرار گرفت و وزرای امور خارجه دو کشور 
در تاریخ هفت فروردین سال ۱۴۰۰ این سند را تحت 

عنوان»برنامه جامع همکاری« امضاء کردند.
اسلامی  جمهوری  اساسی  قانون  مفاد  اساس  بر 
بین المللی  قراردادهای  و  معاهدات  در  اگر  ایران، 
تعهدی برای کشورمان در مقابل کشورهای دیگر ایجاد 

شده باشد، باید به تصویب مجلس شورای اسلامی برسد.
اصل ۷۷ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران در این رابطه می گوید:

»عهدنامه ها، مقاوله نامه ها، قراردادها و موافقت نامه های بین المللی باید به تصویب 
مجلس شورای اسلامی برسد.«

 اصل ۱۲۵ قانون اساسی نیز همین موضوع را تاکید می کند:
»امضای عهدنامه ها، مقاوله نامه ها، موافقت نامه ها و قراردادهای دولت ایران با سایر 
دولتها و همچنین امضای پیمان های مربوط به اتحادیه های بین المللی پس از تصویب 

مجلس شورای اسلامی با رئیس جمهور یا نماینده قانونی او است«.
اما سند همکاری راهبردی ایران و چین، قرارداد، مقاوله نامه یا عهدنامه نیست بلکه 
یک »نقشه راه« است و آن گونه که در بخش اهداف سند آمده است »افق بلندمدت 
روابط در عرصه های مختلف برای تحقق مشارکت جامع و راهبردی و ارتقای عملی 
آن و فراهم ساختن بستری مناسب برای توسعه همه جانبه همکاری ها در عرصه های 
تجاری، اقتصادی، سیاسی، فرهنگی، دفاعی و امنیتی میان دو تمدن کهن آسیایی« 

را دنبال می کند.
این سند، وجود اراده های استوار مقامات ارشد دو کشور به منظور افزایش همکاری 
در زمینه های مختلف آموزشی، پژوهشی، فناوری، اقتصادی، فرهنگی و.... را نشان 
داده  و بیانگر توافقات دوجانبه یا چندجانبه میان طرفین در طول ۲۵ سال آینده 
است. سند راهبردی ایران و چین، فی نفسه دارای تعهد حقوقی الزام آور نیست و به 
این معنی است که طرفین نظرات و اهداف مشترک داشته و برای اجرای پروژه های 
همکاری توافق دارند. لذا این سند یک قرارداد حقوقی و تعهدآور تلقی نمی شود و 
الزامات لازم را برای تایید در مجلس شورای اسلامی ندارد. البته نمایندگان محترم 
مجلس باید از مفاد آن آگاه باشند و می توانند در صورت تشخیص، نماینده دولت را 

برای توضیحات لازم به مجلس دعوت نمایند.
اینکه این سند در سفر آقای  دکتر امیرعبداللهیان به چین، وارد مراحل اجرایی شده 
به این معناست که طرفین با تعریف پروژه ها، آمادگی انعقاد قرارداد در حوزه های 
مختلف را دارند. در این صورت قراردادهای منعقده، باید به تصویب مجلس شورای 

اسلامی رسیده و پس از تایید شورای نگهبان، تبدیل به قانون شود. 
بنا به توضیح آقای دکتر ظریف وزیر امور خارجه وقت، »بر اساس تفسیر حقوقی 
دولت و شورای عالی امنیت ملی، این سند طبق قانون اساسی و به دلیل ایجاد نکردن 
هیچ گونه تعهدی، نیازمند تصویب مجلس شورای اسلامی نیست ولی نسخه ای از آن 
برای رئیس مجلس ارسال شده است. انتشار این سند همچون اسناد مشابه، نیازمند 
توافق هر دو طرف امضاءکننده است و عدم انتشار عمومی چنین سندهای راهبردی، 

متداول و معمول است.« ۱۴۰۰/۱/۱۲
 با این وصف، اگر چه سند راهبردی ایران و چین، فی نفسه نیاز به تصویب در مجلس 
ندارد اما تمام قراردادهای منعقده بین دو دولت، در چارچوب این سند، باید پس از 
تنظیم به تصویب مجلس شورای اسلامی و تایید شورای نگهبان برسد. در عین حال 
اگر در چارچوب همین سند، قراردادهایی میان بخش های خصوصی و نهادهای 
غیردولتی این دوکشور منعقد شود، قرارداد بین المللی محسوب نمی شود و نیازی 
به تبدیل به قانون ندارد. شایان ذکر است که عدم تبدیل سند همکاری راهبردی ایران 
و چین به قانون، اعتبار و اهمیت آن را کاهش نمی دهد، چرا که این سند نمایانگر 
اراده دو کشور برای همکاری درازمدت است و طبعا بدون وجود چنین اراده ای، اجرای 

قراردادهای همکاری، امکانپذیر نیست.
انتظار است در سایه انسجام و همراهی ملی، شاهد پیشرفت در اجرای این سند و 

تامین منافع ملت های ایران و چین و اعتلای اقتصادی کشور باشیم.

غلامحسین اسلامی فرد*

اخبار

وزیر اطلاعات :

دغدغه دولت سیزدهم، اصلاح وضعیت 
معیشت است 

وزیر اطلاعات گفت: امروز دغدغه دولت سیزدهم، اصلاح وضعیت معیشت است تا 
سفره مردم بزرگ تر و رنگین تر شود. 

حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل خطیب روز پنجشنبه در مجمع عمومی 
نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم در سالن جلسه های جامعه مدرسین اظهار 
داشت: دولت سیزدهم وارث مشکل هایی است که از گذشته به ارث رسیده و در کنار آن، 
دشمنی های آمریکا و اسرائیل نیز فشارهای مضاعفی را بر ملت بزرگ ایران تحمیل کرده 

که دولت تمام تلاش و همت خود را به کار خواهد گرفت تا مشکل های مردم حل شود.
وی ادامه داد: دشمن در افغانستان، عراق و سوریه وارد شده و فتنه ای مثل داعش را 
راه انداخت تا به ایران آسیب برساند و تمام امکانات و توانمندی های خود را بسیج کرده  تا 

فشار حداکثری را وارد نمایند.
وزیر اطلاعات بیان داشت: امروز، دشمنیِ دشمن و فتنه گری فتنه گران داخلی 
دست به دست هم داده تا برای مردم هزینه هایی را ایجاد کنند، اما با راهبری های رهبر 
معظم انقلاب، تلاش های نیروهای نظامی، انتظامی و اطلاعاتی و اقتدار ایران اسلامی، 

موقعیتی برای کشور فراهم شده که در منطقه و دنیا بی نظیر است.
خطیب گفت: یکی از مولفه های قدرت ایران اسلامی، مردم ما هستند که پای نظام و 

انقلاب ایستاده اند، اما مطالبه گر هم هستند و باید برای رفع مشکل های آنها تلاش کرد.
وی خاطرنشان کرد: امروز افتخار ما این است که نیروهای مسلح ما دارای اقتداری 
هستند که این اقتدار، حرف اول را در منطقه زده و کسی نمی تواند گوشه چشمی به این 

سرزمین داشته باشد.
وزیر اطلاعات تصریح کرد: بعد از جنگ جهانی دوم کسی جرات اقدام علیه منافع 

آمریکا را نداشت، اما ایران اسلامی هیمنه آنان را درهم شکست.
خطیب بیان داشت: محور مقاومت پشتوانه عظیم انقلاب اسلامی ایران است و رژیم 

صهیونیستی و آمریکا را در منطقه با ذلت روبه رو کرده است.
وی اظهار داشت: از دیگر مولفه های قدرت بزرگ در کشور، سرکار آمدن دولت انقلابی، 
ولایی و جهادی است که شبانه روز در حال خدمت رسانی می باشد تا مشکل های مردم 

را کاهش دهد.
وی گفت: امروز در فروش نفت و تامین ارز با همه تحریم های بانکی به لطف الهی و 

همت مسئولان و همراهی مردم، موفقیت های خوبی به دست آورده ایم.
وی افزود: اختلاف نظر لازمه یک دولت پویا است، اما رئیس دولت، نظر واحد را اعلام 

خواهد کرد تا شاهد روند ثابت در تصمیم ها کشوری باشیم.
وزیر اطلاعات گفت: بهبود روابط با کشورهای منطقه و دنیا از برنامه های مهم دولت 
مردمی سیزدهم است و به دنبال گسترش روابط و بهبود وضعیت در موضوع های گوناگون 

هستیم.
خطیب در خصوص مذاکره های وین نیز تصریح کرد: خوشبختانه هیات ایرانی در وین 

با عزت حضور داشته و از حقوق ملت دفاع می کند.
وی یادآور شد: هماهنگی و وحدت خوبی میان سران قوا، دولت، مجلس و دیگر 
دستگاه های حاکمیتی وجود دارد و دشمن در تلاش است تا خدشه ای به این وحدت 

و تعامل وارد کند.
وزیر اطلاعات با اشاره به سفر رئیس جمهور به روسیه، گفت: این سفر ارزشمند و 

راهبردی، موقعیت های بهتری را برای جمهوری اسلامی فراهم می آورد.
از  مردم  و  دولت  انقلاب،  معظم  رهبری  که  انتظاری  کرد:  بیان  همچنین  خطیب 
حوزه های علمیه دارند، جهاد تبیینی و روشنگری و مقابله با جنگ های ترکیبی و ادراکی 

است که دشمنان علیه ملت تدارک دیده اند.
وزیر اطلاعات در پایان افزود: هم افزایی و وحدتی که امروز در مجموعه جامعه اطلاعاتی 
به وجود آمده، باعث ناامیدی دشمنان، معاندان و فتنه گران و خشنودی مسئولان نظام 

و مردم شده است.

با حضور وزیر آموزش و پرورش ؛

بزرگ ترین مجتمع آموزشی قم افتتاح شد
 بزرگ ترین مجتمع آموزشی تربیتی ورزشی استان قم با نام »شهید مهدی هندویان« 
با حضور یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش و جمعی از مسئولان و خیران مدرسه ساز در 

منطقه پردیسان شهر قم افتتاح شد. 
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم عصر پنجشنبه در آیین افتتاح این 
مجتمع، با اشاره به سند تحول بنیادین در عرصه فضای آموزشی اظهار داشت: در ساخت 

این مجتمع تلاش کردیم، این اتفاق بیفتد.
محسن پورگلیان با بیان اینکه مجتمع شهید هندویان بر اساس سند تحول ساخته شده 
است، گفت: آمادگی داریم، کارشناسان گوناگون عرصه های فضای آموزشی به این  مکان 

بیایند و ملاحظه کنند و این مجتمع پله ای برای پیشرفت های بعدی شود.
وی افزود: این مجموعه بر اساس نظامات ۶گانه ساحت های تربیتی شکل گرفته و 
 ـایرانی باشد و محتوای تحول نظام  کوشش شده است که قالب کار معماری اسلامی 

آموزشی را در آن دنبال کنیم.
ویژه  سنی  گوناگون  مقاطع  در  مدرسه  باب  چهار  دارای  مدرسه  این  افزود:  وی 
دانش آموزان دختر، دارای ۲ باب سالن ورزشی، چهار باب سالن مطالعه و کتابخانه، ۵۳ 
باب کلاس درس، ۴۰ باب فضای اداری و جانبی، ۱۲ آزمایشگاه و کارگاه و یک مسجد 

و نمازخانه مرکزی است.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم با اشاره به ساخت ۲ سالن ورزشی 
در این مجتمع تاکید کرد که نیازهای ورزشی این چهار مدرسه به وسیله سالن های مذکور 

تامین می شود.  
وی افزود: راه های دسترسی به مسجد، سالن های ورزشی و کتابخانه این مجتمع به 
گونه ای طراحی شده اند که این اماکن بتوانند کانون پرورشی و فرهنگی این محله نیز 

باشند و مردم محله بتوانند از آن استفاده کنند.
وی با بیان اینکه مجتمع مذکور ۱۲ هزار متر مربع مساحت و ۱۴ هزار و ۵۰۰ متر مربع 
زیربنا دارد، گفت: این مجتمع به گونه ای طراحی شده است که این چهار مدرسه به طور 

مستقل و اماکن عمومی به صورت اشتراکی مورد بهره برداری قرار بگیرند.
وی ادامه داد: از ویژگی های مجتمع مذکور این است که مبتنی بر سند تحول آموزش 
و پرورش و زیر نظام فضا و تجهیزات، طراحی ویژه دانش آموزان دختر با حداقل دید از 
ساختمان های مجاور، دارای کاربری مرکز آموزشی فرهنگی و ورزشی در محله و نیز 
تاکید بر آموزش و پرورش تمام ساحتی )به کارگیری تمام ساحت های فکری و فیزیکی( 

می باشد.
مشکلات در زیرساخت ها برای احداث مدرسه رفع شود

ابوالفضل هندویان از خیران مدرسه ساز استان قم که مجتمع مذکور را ساخته است، 
نیز با تقدیر از کسانی که در ساخت این مجتمع همکاری داشتند، خواستار همکاری 
نهادهای مرتبط در رفع مشکلات در زیرساخت ها، برای احداث مدرسه توسط افراد 

نیکوکار شد.  

امیرآبادی نماینده قم در مجلس: 

دولت به حضور خیرین در بخش
 آموزش و پرورش نیاز دارد

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در این مقطع که دشمنان این کشور 
و ملت، تحریم های ظالمانه ای ایجاد کرده اند؛ دولت به حضور خیرین و واقفین در عرصه 

های مختلف به ویژه در بخش آموزش و پرورش نیاز دارد. 
احمد امیرآبادی فراهانی عصر پنجشنبه در آیین افتتاح بزرگ ترین مجتمع آموزشی 
تربیتی ورزشی استان قم با نام »شهید مهدی هندویان« افزود: ان شاءالله با تلاش مجمع 

خیرین مدرسه ساز استان قم، این کمبودها به خصوص در منطقه پردیسان رفع شود. 
وی خاطرنشان کرد: ما به ساخت بیش از ۱۰۰ مدرسه نیازمند هستیم که ان شاءالله با 

حمایت مسئولان و حضور خیرین مدرسه ساز، این مشکل نیز رفع شود. 
وی با تقدیر از خیران مدرسه ساز و خانواده هندویان که از بانیان خیر در قم هستند، 
گفت: خداوند را شاکر هستیم که چنین افراد خیری در این استان حضور دارند و با 

حضورشان در این صحنه ها، هم در کنار دولت و هم یار و یاور مردم هستند.
وی افزود: یکی از دغدغه های مردم منطقه پردیسان، کمبود فضای آموزشی است و 
امروز خوشحال هستیم که این مجتمع آموزشی با چهار مدرسه افتتاح شده است و کلنگ 

یک مجتمع آموزشی دیگر با چهار مدرسه به زمین زده شد.   
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی همچنین اعلام کرد: روزچهارشنبه در 
جلسه کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی در بودجه ۱۴۰۱، هم انشعابات و هزینه 

مصرف آب، برق و گاز مدارس رایگان شد.   
وی در ادامه گفت: مجمع خیرین مدرسه ساز استان اعلام کرده است که اگر زمین مورد 
نیاز در اختیار آن ها قرار بگیرد، مدرسه را می سازند و این باعث افتخار است؛ ان شاءالله 
دستگاه های مرتبط کمک کنند تا زمین های مورد نیاز در اختیار آموزش و پرورش برای 

ساخت مدرسه قرار بگیرد.
 در پایان این آیین با حضور یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش از حاج ابوالفضل هندویان 

از خیران مدسه ساز استان قم تقدیر شد.

رئیس جمهور گفت: امیدوارم سفر به روسیه نقطه عطفی برای ارتقای روابط با 
کشور دوست و همسایه روسیه باشد و مجموعه این روابط به ارتقای سطح امنیت در 

منطقه و رفع بحران های منطقه ای و جهانی کمک کند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی بامداد جمعه در بازگشت از سفر دو روزه به روسیه در 
گفتگو با خبرنگاران درباره دستاوردهای این سفر گفت: مباحث مطرح شده در این 
سفر در راستای تحقق اهداف کلان سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران یعنی 
تعامل حداکثری با کشورهای جهان و به ویژه کشورهای همسو و هم پیمان با ایران 

بود.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه در این سفر توافق اساسی برای گسترش روابط همه 
جانبه و پایدار و سودمند بین دو کشور به دست آمد، افزود: بدون تردید توسعه روابط 
با روسیه به امنیت و رفاه دو ملت کمک خواهد کرد. گسترش همکاری های دوجانبه 

تهران و مسکو حتما برای منطقه و عرصه بین الملل امنیت ساز خواهد بود.
دکتر رئیسی با بیان اینکه در این سفر همچنین درباره مساله پولی و بانکی بین دو 
کشور گفتگو داشتیم، اظهار داشت: دو کشور می توانند در جهت شکست سلطه 

دلار بر روابط پولی و بانکی گام بردارند و مبادلات خود را با پول ملی انجام دهند.
رئیس جمهور ادامه داد: همچنین وزیر نفت کشورمان توافقات خوبی با مسئولین 

انرژی روسیه در حوزه توسعه میادین نفت و گاز داشت.
آیت الله رئیسی همچنین تصریح کرد: در حوزه مسایل تجاری بر رفع موانع تجاری 
و جهش تجارت بین دو کشور توافق شد. در حال حاضر سطح تعاملات تجاری بین 
دو کشور قابل قبول نیست، لذا دو کشور توافق کردند در گام اول تعاملات تجاری 

فیمابین را به ۱۰ میلیارد دلار در سال افزایش دهند.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: دو کشور همچنین توافق کردند که ظرفیت های 
کشاورزی و نیز زمینه های مناسب مبادلات کالاهای کشاورزی دو طرف را به شکلی 
کالاهای  تبادل  افزایش  به  نسبت  بتوانند  تا  دهند  قرار  شناسایی  مورد  دقیق تر 
کشاورزی اقدام کنند. دکتر رئیسی در ادامه با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران از 
ظرفیت های بسیار خوبی در زمینه ترانزیت و حمل و نقل برخوردار است، گفت: در 
این سفر بر فعال سازی کریدور شمال-جنوب توافق شد. این مسیر ترانزیتی مسیر 
و زمان ترانزیت کالا از روسیه و کشورهای مختلف شمالی ایران را به مناطق جنوبی 

بسیار کوتاه تر خواهد کرد.
رئیس جمهور افزود: در این سفر همچنین گفتگوهای خوبی در زمینه گسترش 
همکاری های دفاعی، هوا-فضا و فضایی انجام شد و مقرر شد وزارت امور خارجه و 
وزیر نفت به عنوان رئیس طرف ایرانی کمیسیون مشترک اقتصادی اجرای مصوبات 

و توافقاتی را که بین دو کشور انجام شده تا حصول نتیجه نهایی دنبال کنند.

آیت الله رئیسی در ادامه سخنانش اظهار داشت: در زمینه سیاست خارجی اولین 
نکته ای که در گفتگوها مطرح شد، مسأله مواضع و ادراک مشترکی بود که نسبت 
به تحولات خارجی میان دو کشور وجود دارد. این ادراک مشترک موجب گسترش 

همکاری بین دو کشور خواهد شد.
رئیس جمهور تصریح کرد: بدون تردید همکاری های ایران و روسیه می تواند به 
حل بحران های منطقه ای و مسایل بین المللی و ارتقای امنیت، ثبات، صلح و عدالت 
کمک کند. به عنوان نمونه تجربه همکاری خوبی که ایران و روسیه در زمینه مبارزه با 
تروریسم و حفظ امنیت در سوریه داشتند، می تواند در حوزه های دیگر از جمله در 

منطقه قفقاز و بخش های دیگر که مورد توافق دو طرف است، تکرار شود.
دکتر رئیسی خاطرنشان کرد: امروز حضور ایران اسلامی در منطقه به عنوان 
کشوری مستقل و مقتدر، حضوری امنیت ساز است و کشورهای همسایه شاهد 
بودند که هر جا ایران حضور داشته، به عکس حضور و دخالت بیگانگان که برای 

منطقه مشکل امنیتی ایجاد کرده، امنیت ساز بوده است.
رئیس جمهور با اظهار امیدواری نسبت به اینکه مباحث مطرح شده در دیدار سه 
ساعته وی با رئیس جمهور روسیه هر چه سریع تر عملیاتی و اجرایی شود، گفت: 
این سفر  نیز در جریان  امور خارجه  و وزیر  و دارایی، نفت  اقتصادی  امور  وزرای 
نشست های مختلفی داشتند و به توافقات خوبی با طرف های روسی رسیدند. 
امیدواریم که این سفر نقطه عطفی برای ارتقای روابط با کشور دوست و همسایه 
روسیه باشد و مجموعه این روابط به ارتقای سطح امنیت در منطقه و رفع بحران های 

منطقه ای و جهانی کمک کند.

آیت الله رئیسی در بازگشت از سفر به روسیه:

امیدوارم سفر به روسیه نقطه عطفی برای ارتقای روابط باشد

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: ایمنی 
واکسن کرونا محدود بوده و اینطور نیست که مادام العمر 
اثربخش باشد به همین دلیل بر دریافت دُز سوم آن سه 

ماه پس از دریافت دُز دوم تاکید داریم. 
دکتر بهرام عین اللهی روز پنجشنبه در حاشیه برگزاری 
علوم  دانشکده های  و  دانشگاه ها  روسای  اجلاس 
پزشکی  کشور طی گفتگو با خبرنگاران در مشهد افزود: 
یکی از دلایلی که باعث کاهش چشمگیر مرگ و میرهای 
ناشی از کرونا در ایران شده افزایش قابل توجه سرعت 

انجام واکسیناسیون است.
اومیکرون در جهان  ادامه داد: وضعیت ویروس  وی 
کشورهای  از  بسیاری  و  آمریکا  و  است  بحرانی  بسیار 
اروپایی با درگیری شدید سویه جدید بیماری کرونا مواجه 

هستند.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه 
گفت:  دارد  سریعی  بسیار  انتشار  اومیکرون  ویروس 
مردم برای مبتلا نشدن به این ویروس باید بیش از پیش 

دستورالعمل های بهداشتی را رعایت کنند.
وی افزود: به خاطر مسافرت های زیاد ایرانیان به دیگر 
ویروس  ما،  کشور  به  غیرایرانی ها  ورود  نیز  و  کشورها 

اومیکرون وارد ایران نیز شده است.
وی در باره اعمال محدودیت های جدید برای مقابله 
تصمیم گیری  افزود:  کرونا  ششم  و  احتمالی  موج  با 
در این خصوص با ستاد ملی مقابله با کرونا است اما 

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز برنامه های 
تکرار  با  تا  کرده  اعلام  باره  این  در  را  خود  پیشنهادی 
که  هرچند  نشویم،  مواجه  قبلی  موج های  مشکلات 
تأکید ویژه ما، رعایت بیش از پیش دستورالعمل های 
همچنین  و  کرونا  واکسیناسیون  تکمیل  و  بهداشتی 
استفاده از ماسک حتی پس از دریافت هر سه دُز واکسن 

کرونا است.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ادامه داد: این 
اطمینان خاطر را به مردم می دهیم که هر نوع واکسنی 
که نیاز باشد اعم از داخلی و خارجی، تأمین می کنیم، 
ورود  عدم  بر  مبنی  مجازی  در فضای  برخی شایعات 
واکسن خارجی به داخل کشور مطرح شده که این را 
تأیید نمی کنیم و معتقدیم هر زمانی که نیاز باشد در این 
خصوص اقدام خواهد شد، هر نوع واکسنی که مورد نیاز 
باشد وارد چرخه تزریق می شود و هیچگونه محدودیتی 
در این خصوص وجود ندارد، تاکنون ۱۸۵ میلیون دُز 
واکسن تهیه کردیم که حدود ۱۵۲ میلیون دُز آن وارداتی 
بوده و ۳۳ میلیون دُز دیگر هم واکسن های داخلی است 
و این واکسن ها تاکنون به ۶۰.۵ میلیون ایرانی تزریق 

شده است.
افزایش خوبی  اینکه واکسن های داخل  بیان  با  وی 
پیدا کرده اند گفت: در شروع کار دولت سیزدهم فقط 
واکسن برکت را داشتیم، اما اکنون واکسن های فخرا، 
پاستور و سینوژن وارد شده و به زودی ورود واکسن های 

نورا و رازی را شاهد خواهیم بود و پس از واکسن برکت، 
این  که  تأیید شده  واکسن داخلی دیگر هم  نوع  پنج 
مهم نشان دهنده دانش بسیار دانشمندان ایران است 
که تلاش بسیار خوبی در این مسیر داشته اند. در حال 
حاضر ۸۹ درصد افراد واجد شرایط کشور دُز اول و ۷۹ 

درصد دُز دوم واکسن کرونا را دریافت کرده اند.
دکتر عین اللهی افزود: با توجه به اینکه ویروس کرونا 
مدام در حال جهش است، تولید واکسن داخلی بسیار 
داخلی  تولید  سبب  همین  به  و  بوده  امیدوارکننده 
اطمینان خاطر بابت مقابله با سویه جدید کرونا ایجاد 

کرده است.
وی با بیان اینکه هر نوع واکسنی که نیاز باشد، چه 
این  در  و  کرد  خواهیم  تهیه  خارجی،  چه  و  داخلی 
خصوص جای هیچگونه نگرانی نبوده و نیست ادامه 
داد: برخی موارد فقط حرف زده می شود، اما ما در عمل 
نشان دادیم که هر کاری که نیاز باشد بی وقفه انجام 
می دهیم و حتی رییس جمهوری هم خود در زمینه 

واکسیناسیون ورود پیدا کرده است.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: مراکز 
و واکسن به تعداد زیاد در کشور وجود دارد اما مراجعه 
کاهش  بسیار  دُز سوم  دریافت  برای  به خصوص  مردم 
یافته که باید شاهد سرعت بخشی در مراجعات مردم به 
مراکز واکسیناسیون کرونا باشیم و از آسیب های ویروس 

اومیکرون به دور شویم.

وزیر بهداشت:
 ایمنی واکسن کرونا محدود است لذا بر دریافت دز سوم آن تاکید می کنیم

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم مطرح کرد :

استفاده از ظرفیت داخلی و ارتباط با کشورهای همسایه ؛راه حل خنثی سازی تحریم ها
خطیب نماز جمعه قم گفت: خنثی سازی تحریم ها دو راه حل دارد که یکی از 
آن ها استفاده از ظرفیت های داخلی با نگاه درون زا است و راه حل دوم بهره مندی 
متناسب، عاقلانه و مدبرانه از ظرفیت کشورهای دیگر )نگاه برون نگر( است که هر 

دو این موارد مورد تأکید رهبر معظم انقلاب بوده است.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه نماز جمعه یکم بهمن ۱۴۰۰ که در مصلی 
قدس قم برگزار شد،در رابطه با سفر رئیس جمهور به روسیه تصریح کرد: ایران و 
روسیه در زمینه های مختلفی اشتراک منافع راهبردی دارند و این توسعه که مورد 

تأکید رؤسای جمهور هر دو کشور است بنا بر ملاحظاتی بسیار مهم است.
خطیب نماز جمعه قم، ادامه داد: رهبر معظم انقلاب برای سه گروه کشورهای 
قائل  روابط  توسعه  اولویت  همسو  کشورهای  و  مسلمان  کشورهای  همسایه، 

هستند.
وی افزود: کشور روسیه، علاوه بر همسایه بودن با ایران با داشتن ۲۵ میلیون 
مسلمان علاقه مند به ایران ظرفیت های اسلامی خوبی برای ایجاد روابط دارد 
همچنین کشور روسیه در بسیاری از مواضع با جمهوری اسلامی ایران همسو 
است. تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س(، بیان کرد: دلیل دوم برای 

توسعه روابط میان تهران و مسکو خنثی سازی تحریم های ظالمانه است.
وی تصریح کرد: خنثی سازی تحریم ها دو راه حل دارد که یکی از آن ها استفاده از 
ظرفیت های داخلی با نگاه درون زا است و راه حل دوم بهره مندی متناسب، عاقلانه 
و مدبرانه از ظرفیت کشورهای دیگر )نگاه برون نگر( است که هر دو این موارد مورد 

تأکید رهبر معظم انقلاب بوده است.
آیت الله سعیدی با اشاره به اینکه ارتباط ما با روسیه می تواند تا حدود زیادی 

تحریم ها را خنثی کند، گفت: ما با روسیه منافع و تهدیدات مشترکی داریم که 
دریای خزر، عراق، قفقاز، سوریه، منطقه از مسائل مشترک و تحریم ها ازجمله 

تهدیدهای مشترک است.
نماینده ولی فقیه در استان قم، اظهار کرد: روسیه برای حصول منافع خود در 
منطقه خلیج فارس به قدرت ایران نیاز دارد همچنین روسیه عضو دائم شورای 
امنیت است و در پیمان های منطقه ای نقش محوری دارد و جز کشورهای صنعتی 

هم هست و در اتحادیه گمرکی اوراسیا و پیمان شانگهای عضو اصلی است.
وی بابیان اینکه منابع داخلی روسیه به گونه ای است که می تواند بسیاری از 
نیازمندی های ما را تأمین کند، عنوان کرد: وجود منافع مشترک در حوزه انرژی 
و نظامی بین ما و روسیه از اهمیت خاصی برخوردار است که از دلایل دیگر توسعه 
روابط است. وی ادامه داد: اقامه نماز اول وقت رئیس جمهور در کاخ کرملین بعد از 
قطع صحبت با رئیس جمهور روسیه نشان داد که سخن گفتن با پروردگار در موعد 
خودش مقدم بر هر مذاکره ای است همچنین این نماز نشان داد که مسئولین ما با 

التزام عملی به اسلام، نماز را در هر حال ستون دین می دانند.
عضو مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: رئیس جمهوری، با این نماز به وجود 
امام رضا )ع( اقتدا کرد؛ زمانی که امام هشتم )ع( با عمران صابی که از دانشمندان 
بزرگ غیرمسلمان بود مذاکره می کردند، صحبت را متوقف کردند و نماز را به پا 
کردند. وی با اشاره به اینکه نماز آقای رئیسی نشان داد که با عهدش به خدا پایبند 
است و این آدم اگر تعهدی را بسپارد به تعهدش پایبند است، گفت: این حرکت 
نشان دادن که ما وابسته به شرق و دل بسته به غرب نیستیم و وابسته و دل بسته به 

خدا و احکام الهی هستیم.

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان 
به ۹۷.۵  سالجاری  در  باسوادی  نرخ  افزایش  از  قم 

درصد در سطح استان خبر داد. 
نشست  در  قاسمی نیا  محمدرضا  حجت الاسلام 
بنیاد قم پژوهی در موسسه طلوع مهر با عنوان بررسی 
سطح سوادآموزی پیش از انقلاب با وضعیت موجود 
در استان اظهار داشت: سطح باسوادی در گروه های 
سِنی مختلف ۱۰ تا ۴۹ سال و ۶ سال بالاتر رشد قابل 

توجهی داشته است.
 وی خاطر نشان کرد: درسال ۵۷ نرخ باسوادی در 
قم تنها ۴۷ درصد بوده که با توجه به توفیق های روز 
انقلاب  از  پس  سوادآموزی  نهضت های  در  افزودن 

تاکنون بیش از ۵۰ درصد رشد حاصل شده است.
در  شده  ثبت  آمارهای  اساس  بر  داد:  ادامه  وی 
سال های قبل از انقلاب جمعیت قم حدود ۳۱۵ تا 
۳۲۰ هزار بوده و حدود ۴۷ درصد باسواد بوده اند ولی 

اکنون میزان باسوادی به ۵۰ درصد رشد رسیده است.
فعالیت های  اولویت  اینکه  به  اشاره  با  قاسمی نیا 
نهضت سواد آموزی بی سوادان گروه سنی ۱۰ تا ۴۹ 
سال است گفت: رشد باسوادی زنان از ۳۴ درصد به 
۸۷ درصد رسیده که این میزان رشد ۵۳ درصدی را در 
بخش باسوادی زنان رقم زده است و در بخش مردان 
نیز از ۶۴ درصد به ۹۳ درصد در سال جدید تخمین 
زده شده است که به رشد ۲۹ درصدی در این بخش 
دست یافته ایم.  وی ادامه داد: در سطح شهری نیز از 
۵۳ درصد جمعیت باسواد استان قم در اوایل انقلاب 
حدود ۹۰  به  درصدی  رشد ۳۷  با  باسوادی  میزبان 
از ۳۰ درصد  نیز  و در سطح روستاها  درصد رسیده 
از  به ۸۰ درصد رسیده است. وی تصریح کرد: پس 
انقلاب و تشکیل نهضت سوادآموزی توجه  ویژه ای به 
عدالت آموزشی فارغ از شهر و روستا و جنسیت شده 
و اکنون نیز در بیانیه گام دوم انقلاب و تاکیدهای مقام 

معظم رهبری به صراحت بیان شده است.
به گفته وی مهاجرپذیری یکی از شاخصه و ویژگی 
های استان قم است که در خصوص سوادآموزی اتباع 
خارجی نیز مورد توجه قرار گرفتند و بر اساس آخرین 
آمار اعلام شده سرشماری نفوس و مسکن در سال ۹۵ 
باسوادی غیرایرانی ها در سطح کشور ۷۲ درصد است 
در حالی که در همان سال ۸۴ درصد باسواد غیرایرانی 
در قم زندگی می کردند که بیش از ۱۲ درصد نسبت 
به سطح کشوری اتباع خارجی باسواد در قم حضور 
شناسایی  از  قم  پرورش  و  آموزش  معاون  دارند.  
۱۳۵ تا ۱۴۰ تَن در این استان خبر داد که از نهضت 
سوادآموزی در بزرگسالی آغاز کردند و اکنون به مدارج 
عالی علمی مختلف مانند پزشکی، هیات های علمی، 
استادان دانشگاه، استادان حوزه و کارآفرین رسیده اند 
که این امر یکی از برکت ها و نتایج نهضت سوادآموزی 

بوده است.

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

سطح باسوادی در استان قم به 97/۵ درصد رسیده است

محسن پاک آیین*
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سلامت

نکات مهم در مورد ورم معده؛ علائم، دلایل و درمان  A خواص و فواید ویتامین
ویتامین A یکی از ویتامین های محلول در چربی و آنتی اکسیدان قوی است.

به گزارش خبرگزاری صدا و سیما؛ جذب منظم ویتامین A برای سلامت بدن 
با اهمیت است و منبع غذایی ویتامین A هم در منابع حیوانی و هم گیاهی قابل 

دریافت است.
شیر و لبنیات، تخم مرغ به ویژه زرده آن، جگر و روغن کبد ماهی از جمله منابع 
حیوانی این ویتامین است؛ همچنین میوه های زرد و نارنجی مثل، زردآلو، طالبی، 
انبه، آلو، هلو، پرتقال، هویج و کدو حلوایی، سبزی های دارای برگ سبز، مثل برگ 
چغندر، اسفناج، جعفری و سبزی های سبز سالادی مثل کاهو، فلفل دلمه ای 
سبز، و میوه و سبزی های قرمز رنگ، مثل گوجه فرنگی فلفل دلمه ای قرمز و توت 

فرنگی از جمله منابع گیاهی این ویتامین مفید است.
همچنین ویتامین A نقش مهمی در ایمنی و سلامتی بدن دارد؛ وجود ویتامین 
A برای تبدیل نور تابیده شده به چشم ها به سیگنال قابل ارسال به مغز ضروری 
است و در واقع یکی از نخستین علائم کمبود ویتامین A، کاهش بینایی فرد در نور 
کم است که تحت عنوان شب کوری شناخته می شود، علاوه بر این، ویتامین A در 

محافظت از قرنیه نیز نقشی اساسی دارد.
از سوی دیگر ویتامین A ماده اساسی برای رشد سلول ها است، به همین دلیل 
می تواند نقش موثری در کنترل روند پیدایش و یا رشد سلول های غیر طبیعی 

عامل ایجاد سرطان ایفا کند.
مصرف ویتامین A همچنین رابطه حیاتی با عملکرد مناسب سیستم ایمنی بدن 
دارد؛ این ویتامین سبب بهبود موانع مخاطی در چشم، ریه ها، روده و اندام های 
تناسلی می شود که نقشی اساسی در جلوگیری از ورود باکتری ها و سایر عوامل 
عفونی ایفا می کند؛ ویتامین A در تولید و عملکرد گلبول های سفید نیز موثر است 

و به پاکسازی باکتری ها و سایر عوامل بیماری زا کمک می کند.
با اینکه از پروتئین، کلسیم و ویتامین D به عنوان مواد مغذی اصلی برای حفظ 
و بهبود سلامت استخوان یاد می شود، اما مصرف ویتامین A به میزان لازم نیز در 
این امر حیاتی است؛ در واقع افراد دچار کمبود ویتامین A بیشتر از دیگران در 

خطر ابتلا به پوکی استخوان قرار دارند.
و مردان  زنان  تولیدمثل در  برای حفظ سلامت دستگاه   A ویتامین مصرف 
ضروری است و رابطه مستقیمی با کیفیت رشد جنین در طول دوران بارداری دارد؛ 
در زنان باردار ویتامین A در رشد بسیاری از ارگان های جنین مثل سیستم عصبی، 

قلب، کلیه ها، چشم ها، ریه ها و پانکراس نقش موثری دارد.
از دیگر فوائد ویتامین A درمان مشکلات پوستی است؛ این ویتامین با خاصیت 
آنتی اکسیدانی که دارد برای درمان آکنه و سایر بیماری های پوستی و چین و 

چروک مفید است.

اگر شب ها با هجوم فکر و خیال دست وپنجه نرم کنید و نتوانید راحت به 
خواب بروید، به احتمال زیاد روز بعد پریشان و عصبی خواهید بود. در این 

مطلب نکاتی برای خواب بهتر به شما ارائه می کنیم. با ما همراه باشید...
همه قبول دارند که یک ذهن خلاق و کارآمد، نعمت است؛ اما خیلی 
وقت ها ذهن ما می تواند علیه ما عمل کرده و جلوی یک خواب خوب 
شبانه را بگیرد. اگر معمولًا شب ها در فکر و خیال غرق می شوید و خواب 
به چشمانتان نمی آید، پس حتماً باید تغییری در عادت هایتان ایجاد کنید.

در این مطلب به شما می گوییم چگونه فکر و ذهنتان را پاک سازی کنید 
تا برای یک خواب خوب و راحت آماده شوید و کارهای روزانه تان را با انرژی 

انجام دهید.
روتین پیش از خواب داشته باشید

شما باید پیش از رفتن به رختخواب، عادت هایی برای آرام سازی تان داشته 
باشید. اگر تا آخرین دقایق پیش از خواب فعال باشید، عجیب نیست که 
ذهنتان نتواند آرام بگیرد؛ بنابراین توصیه می کنیم یکی دو ساعت پیش از 

زمان خوابتان، از انواع اسکرین ها یا فعالیت بدنی شدید پرهیز کنید.
شما باید جسم و ذهنتان را ریلکس و آرام کرده و وارد فاز استراحت شوید. 
رأس زمان مشخصی، یک روتین مناسب باید به مغزتان پیام بفرستد که لازم 
است آرام بگیرید تا کمی بعد به خواب روید. می توانید کمی مطالعه کنید، 
چند حرکت یوگا انجام دهید، مدیتیشن کنید یا یک دوش آب گرم بگیرید. 
ضمناً خوب است آرایش صورت خود را پاک کنید و در وضعیتی راحت و 

آسوده قرار بگیرید.
خیلی از دم نوش های گیاهی می توانند برای پیش از خواب مناسب و 
مفید باشند. می توانید یک فنجان بابونه، سنبل الطیب یا زیرفون را انتخاب 
کنید. یادتان باشد که باید دم نوش را یک ساعت پیش از رفتن به رختخواب 

مصرف کنید، آن هم بدون قند و شکر
افکارتان را بنویسید

یک ایدهٔ خوب این است که پیش از خواب، کارهای فردا و یا هرآنچه که 
ذهنتان را درگیر کرده روی کاغذ بیاورید و درباره شان بنویسید. وقتی افکاری 

را که ذهنتان را مشغول کرده می نویسید، مغزتان می تواند آرام بگیرد.
یک عادت خوب دیگر این است که یک دفترچه داشته باشید و هر چیزی 
را که به ذهنتان می رسد بنویسید. سعی کنید تا جایی که می توانید همه 
چیز را با جزئیات بنویسید. هر شب چند دقیقه پیش از خواب را به نوشتن 
افکارتان اختصاص دهید. با این کار می توانید مغزتان را خالی کرده و به آن 

اعلام کنید که وقت استراحت است.
دمای مناسب اتاق و لباس راحت

اگر اتاق خوابتان خیلی گرم یا خیلی سرد باشد، یا اگر لباسی که تنتان 
است خیلی تنگ باشد، اگر چراغ روشن باشد یا صدایی آزارتان بدهد، 

ذهنتان به راحتی می تواند درگیر افکار و خیالات شود.
تصویرسازی ذهنی کنید

پیش از خواب چیزی را در ذهنتان مجسم کنید که آرامتان می کند. شاید 

تصور نکنید این کار تا چه اندازه ذهنتان را خالی می کند؛ اما واقعیت این 
است که تصویرسازی علاوه بر آرام کردن ذهنتان کمک می کند خواب های 
خوبی ببینید. می توانید خودتان را در حال پیاده روی در جنگل یا ساحل 
دریا، شنا در رودخانه، قدم زدن زیر باران یا تماشای پروانه های رنگی در بهار 

تجسم کنید!
حالا فایدهٔ این تجسم ذهنی چیست؟ تصویرسازی ذهنی کمک می کند 
ذهنتان متمرکز بماند. با این کار می توانید تمام افکار مزاحم را عقب برانید. 
فراموش نکنید که باید تصاویر خوشایند و آرامش بخش را تجسم کنید. لطفاً 
از تصویرسازی های هیجان انگیز، اضطراب آور یا اعصاب خردکن اجتناب 

کنید!
بعدازظهرها ورزش کنید

شما نباید بعد از غروب آفتاب ورزش کنید؛ زیرا ذهن و بدن تا ساعت ها 
بعد از ورزش نمی توانند آرام بگیرند. بهترین زمان برای ورزش کردن در 
زمستان ها حدود ساعت ۴ و در تابستان  ها حدود ۶ بعدازظهر است؛ چون 
وقت فراوانی برای آرام شدن، دوش گرفتن، شام خوردن و دیگر فعالیت های 

قبل از خوابتان خواهید داشت.
باتوجه به این مسئله که ورزش کردن باعث ترشح اندورفین و سم زدایی 
بدن می شود، مغز ما راحت تر شده و خواب بهتری خواهیم داشت. ضمناً 
بدن چند ساعت بعد از ورزش درخواست استراحت می کند تا خودش را 

بازسازی نماید.
ایمیلتان را چک نکنید

یک  دست کم  بخوابید،  خوب  و  کرده  آرام  را  ذهنتان  می خواهید  اگر 
ساعت پیش از خواب، موبایل و کامپیوترتان را چک نکنید. صفحات روشن 

اسکرین ها می توانند مغز را در فاز هشیاری قرار دهند.
شاید زمان ببرد تا این عادت بد را کنار بگذارید. اگر عادت دارید قبل از 
خواب تلویزیون تماشا کنید، توصیه می کنیم یک برنامهٔ مفرح و معمولی 
تماشا کنید. به عبارتی دیگر، سعی کنید فیلم ها یا برنامه های مهیج یا 

ترسناک نبینید، خصوصاً اخبار!
عمیق نفس بکشید

اگر معمولًا مدیتیشن نمی کنید، یک راه خوب برای شروع این است که 
روی تنفستان تمرکز کنید. شاید باور نکنید اما تنفس درست و عمیق یک 
هنر است. این تمرین می تواند ذهن و جسمتان را آرام کرده و مغزتان را در 

فاز استراحت قرار دهد.
می توانید در یک جای راحت بنشینید یا دراز بکشید. تمام چراغ ها را 
خاموش کنید و سعی کنید هیچ سروصدایی اطرافتان نباشد. چشم ها را 
ببندید و به آرامی با بینی نفس بکشید، تا پنج بشمارید و هوا را در ریه هایتان 
نگه دارید و به آرامی با دهان بیرون بدهید. این تمرین را ۳ تا ۵ بار تکرار کنید. 
متوجه می شوید که کم کم آرام می شوید و می توانید ذهنتان را برای خواب 

آرام کنید.
دم نوش بنوشید

خیلی از دم نوش های گیاهی می توانند برای پیش از خواب مناسب و 
مفید باشند. می توانید یک فنجان بابونه، سنبل الطیب یا زیرفون را انتخاب 
کنید. یادتان باشد که باید دم نوش را یک ساعت پیش از رفتن به رختخواب 
مصرف کنید، آن هم بدون قند و شکر، چون در غیر این صورت اثر عکس 

خواهد گذاشت.

سلامتی در سرما با انواع میوه های زمستانی راهکارهای پاک سازی ذهن برای خواب بهتر

وقتی که هوا سرد می شود مشکلات متعددی مانند سرماخوردگی، عفونت های 
ویروسی و خشکی پوست اتفاق می افتد. با گنجاندن میوه های فصل زمستان در 

رژیم غذایی می توانید سلامتی و امینی بدن خود را تضمین کنید.
زمستان نیز به مانند دیگر فصل های سال میوه ها و سبزیجات بسیاری را با خود 
به همراه می آورد. با وجود انواع میوه ها و سبزیجات فصلی در زمستان، باید بدانید 
که کدام یک از میوه ها برای سلامتی شما مفید هستند. بنابراین، در اینجا نگاهی 
داریم به انواع میوه های زمستانی که برای حفظ رژیم غذایی سالم باید در این فصل 

در برنامه غذایی خود داشته باشید.
گریپ فروت

گریپ فروت یکی از میوه های زمستانی عالی برای دریافت یک دز عظیم ویتامین 
C است. گرچه این باور طولانی مدت که این ماده مغذی می تواند از بیماری 
جلوگیری کند یا حتی بیماری را درمان کند واقعاً درست نیست، اما تحقیقات 
نشان می دهد که ممکن است طول بیماری هایی مثل سرماخوردگی را کوتاه کند.
نصف گریپ فروت فقط ۵۲ کالری انرژی دارد و مواد مغذی زیادی را تأمین 
می کند. اگرچه می توانید به راحتی آب میوه آن را پیدا کنید، اما به دنبال میوه 

کامل آن بروید تا از مزایای فیبری آن بهره مند شوید. 
انار

انار میوه ای سالم، زیبا و منحصر به فرد است که از اواخر پاییز و زمستان وارد بازار 
می شود. این میوه با کنترل سطح فشار خون در بدن در مبارزه با فشار خون بالا 
عالی است. انار همچنین منبع فیبر است که می تواند به هضم غذا کمک کند. 
از آب انار برای بهبود التهاب مفاصل استفاده می شود. انار های دانه دانه شده را 

می توانید در سالاد بریزید و یا برای تزئین سوپ از آن ها استفاده کنید. 
سیب 

توانایی سیب برای نگهداری طولانی مدت پس از برداشت باعث می شود برای 
ماه های زمستان عالی باشند. یک سیب متوسط حاوی ۹۵ کالری انرژی، مقدار 
مناسبی ویتامین C و بیش از ۴ گرم فیبر است. این میوه ترد برای قلب شما نیز 

مفید است.
 خرمالو

یکی از این میوه های نارنجی که دز های قابل توجهی ویتامین C و A، به علاوه 
۶ گرم فیبر در خود دارد خرمالو است. این خبر خوبی برای هر کسی است که 
می خواهد وزن کم کند، زیرا یک مطالعه اخیر نشان داده است که صرفاً افزایش 

مصرف فیبر می تواند منجر به کاهش وزن شود. 
خرمالو هایی را انتخاب کنید که نرم و رسیده باشند؛ اگر سفت و محکم باشند 
بیش از حد قابض و تلخ خواهند بود. علاوه بر مصرف خام از آن ها در تهیه مربا، 

اسموتی خرمالو و یا یک سالاد زیبا استفاده کنید.
کیوی

کیوی میوه ای سبز رنگ که از آن چه تصور می کنید قوی تر است. یک عدد کیوی 
با داشتن ویتامین C بیشتر از یک پرتقال و پتاسیم بیشتر از یک موز، می تواند حال 
شما را خوب کند.  اگرچه می توانید از کیوی برای تهیه مربا استفاده کنید، اما طعم 

آن بهتر است خام بماند. 
 پرتقال و لیمو شیرین

پرتقال و لیمو شیرین شاید رایج ترین میوه های زمستانی در ایران باشد. این 
میوه ها منبع خوبی از ویتامین C هستند که برای سالم ماندن در زمستان ها کاملًا 
ضروری هستند. مصرف پرتقال یک مزیت مهم دیگر نیز دارد؛ مطالعات نشان داده 

است که این میوه بی سر و صدا، در کاهش خطر ابتلا به سرطان موثر است.
 نارنگی

 C نارنگی ها پسرعمو های شیرین و عسلی تر پرتقال هستند؛ که سرشار ویتامین
است که می تواند تاثیر بسزایی بر سیستم ایمنی بدن داشته باشد.

یافته محققان ژاپنی؛

مصرف سیب و انگور در کاهش چربی 
بدن موثرند 

تحقیقات جدید روی موش ها نشان می دهد که فلاوانول های موجود در سیب، 
انگور و سایر مواد غذایی ممکن است به سوزاندن چربی بدن کمک کند.

به نقل از مدیکال نیوز، کاکائو، سیب، دانه انگور، و چند منبع غذایی دیگر 
حاوی میزان بالایی از فلاوانول ها هستند که به عنوان فلاوان -۳- اول نیز شناخته 

می شوند و دارای فواید متعددی هستند.
مطالعات قبلی نشان می دهد که غذاهای غنی از فلاوانول پتانسیل قابل توجهی 
در مدیریت سلامت قلب و عروق، بهبود سطح کلسترول و افزایش تحمل گلوکز 
دارند. چندین مطالعه نشان می دهد که مصرف مواد غذایی غنی از فلاوانول 
خواص آنتی اکسیدانی، ضد سرطانی، پیشگیری کننده قلبی، ضد میکروبی، 

ضد ویروسی و محافظت کننده عصبی دارند.
اکنون محققان ژاپنی با استفاده از مدل های موش های آزمایشگاهی، رابطه بین 

دریافت فلاوانول در رژیم غذایی و متابولیسم چربی را بررسی کرده اند.
بافت چربی یک اندام ضروری در حفظ هموستاز انرژی بدن است و از بافت 
چربی سفید و بافت چربی قهوه ای تشکیل شده است. در حالی که بافت چربی 
سفید به عنوان یک منبع انرژی عمل می کند، چربی قهوه ای برای حفظ دمای 
بدن مهم است. دانشمندان از پدیده تبدیل بافت چربی سفید به قهوه ای به عنوان 
قهوه ای شدن چربی یاد می کنند. در اینجا، بافت های چربی سفید که انرژی را 
ذخیره می کنند، به بافت های چربی قهوه ای تبدیل می شوند که قند خون و 

مولکول های چربی را تجزیه می کنند.
این یک رویداد درمانی قابل توجه است زیرا تجمع بافت های چربی سفید اضافی 
با چاقی و ایجاد بیماری های قلبی عروقی مرتبط است. علاوه بر این، فرآیند تبدیل 

باعث تولید گرما می شود که به حفظ دمای بدن کمک می کند.
گفت:  ژاپن،  شیباورا  دانشگاه  از  مطالعه  ارشد  نویسنده  اوزاکابه«،  »نائومی 
»مشخص شده است که مصرف غذاهای غنی از فلاوان ۳- اول )کاکائو، سیب 
و غیره( از بروز چاقی و عوارض آن می کاهد و از بیماری های قلبی نیز پیشگیری 
جذب  گوارش  دستگاه  از  خوبی  به  اول ها   -۳ فلاوان  حال،  این  با  می کند. 
نمی شوند، بنابراین، مشخص نیست که چرا آنها چنین اقدامات ارتقا دهنده 
سلامتی را ایجاد می کنند.« او افزود: »در نتایج قبلی ما متوجه شدیم که تغییر 
سمپاتیک  فعال سازی  توسط  اول ها  فلاوان ۳-  مصرف  از  پس  همودینامیک 
ایجاد می شود. بنابراین، ما فرض کردیم که فلاوان ۳- اول ها ممکن است چربی 
بژ را تقویت کنند.« آنها همچنین دریافتند که اثر فلاوان ۳- اول نه تنها در چربی 

زیرجلدی بلکه در چربی احشایی نیز نشان داده شده است.
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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

خشکسالی سال زراعی امسال
 در ۵۰ سال اخیر بی سابقه بوده است

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: خشکسالی سال زراعی 
امسال که تقریبا در ۵۰ سال اخیر بی سابقه بوده بر روی محیط زیست تاثیر 

گذاشت، وضعیت ریزگردها نیز در مقایسه با پارسال بدتر بود.
سید رضا موسوی مشکینی روز چهارشنبه در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره 
به عملکرد محیط زیست استان از ابتدای امسال تاکنون پیگیری وضعیت 
آلودگی هوا را مورد توجه قرار داد و یادآور شد: مقوله آلودگی هوا در ۶ ماهه 
اول با ۶ ماهه دوم مقداری متفاوت است، از این رو در نیمه نخست بیشتر با 
پدیده گرد و غبار مواجه هستیم، چرا که جهت باد به سمت شرق استان است.

وی اضافه کرد: خشکسالی سال زراعی امسال که تقریبا در ۵۰ سال اخیر 
بی سابقه بوده بر روی محیط زیست تاثیر گذاشت، وضعیت ریزگردها نیز در 

مقایسه با پارسال بدتر بود.
وی ادامه داد: طی این مدت ۳۲ روز با پدیده گرد و غبار مواجه بودیم در 
حالی که سال قبل حدود ۱۶ روز بود، به همین علت سعی کردیم کارگروه 

مقابله با پدیده گرد و غبار را در استان فعال کنیم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست قم اضافه کرد: کانون های گرد و غبار به ویژه 
در قسمت شرقی قم خیلی زیاد فعال شده و یک وزش باد ۲۰ متر در ثانیه نیز 

شهر را متاثر می کند.
وی افزود: در نیمه دوم سال آلودگی هوای کمتری را در قم داشتیم، البته 
هوا در برخی روزها برای بعضی گروه های جامعه، ناسالم می شود که کارگروه 

اضطرار را تشکیل می دهیم.
موردی از آنفولانزای فوق حاد پرندگان درحیات وحش قم نداشتیم

وی با بیان اینکه هر سال در فصل سرد سال معضل آنفولانزای فوق حاد 
پرندگان مطرح می شود گفت: خوشبختانه در حیطه حیات وحش قم موردی 
را نداشتیم، ولی همواره تالاب و آبگیرهایی که در استان محل گذران زمستان 

پرندگان مهاجر هستند را رصد و پایش می کنیم.
موسوی مشکینی تصریح کرد: در سال جاری ۱۰۰ پرنده و پستاندار آسیب 
دیده در طبیعت از سوی شهروندان به محیط زیست استان تحویل داده شده 
که آن گونه هایی که قابلیت زندگی در طبیعت  داشتند، رهاسازی شدند، 
همچنین به منظور داشتن آمار و اطلاعات دقیق از حیات وحش استان، 
سرشماری تابستانه و زمستانه پستانداران عظیم الجثه و پرندگان را انجام 

دادیم.
وی با تاکید بر در معرض خطر بودن تالاب های استان گفت: حجم آبی که 
باید آورده دریاچه نمک باشد، ۴۵۰ میلیون مترمکعب است که یک بخشی از 
طریق رودخانه ها و بخش دیگر نیز از طریق بارندگی و مسیله ها تامین می شود.

این مسئول با تاکید بر اینکه در سفره های زیرزمینی استان میلیاردها متر 
مکعب کسری آب وجود دارد گفت: حفر چاه های غیرمجاز و برداشت خارج از 

ظرفیت چاه های مجاز، سفره های زیرزمینی استان را تخلیه می کند.
وی با یادآوری اینکه مطابق آیین نامه اجرایی تالاب ها، باید کارگروه ملی 
تالاب ها تشکیل شود گفت: تشکیل این کارگروه به ریاست معاون اول رئیس 
جمهور همواره از پیشنهادی محیط زیست استان بوده، و در سفر اخیر هیات 

دولت نیز مطرح شد.
مدیرکل محیط زیست قم بیان داشت: یکی از مواردی که می خواهیم با 
استاندار مکاتبه کنیم، پیگیری تشکیل این کارگروه است، چرا که باید طرح 

و برنامه دولت برای دریاچه نمک قم مشخص شود.
موسوی تاکید کرد: در صورت خشک شدن دریاچه نمک قم، آثار منفی 
آن نه تنها این استان بلکه استان های همجوار مانند اصفهان، تهران، البرز و 

سمنان را نیز در بر خواهد گرفت.
 تنها ۱۰ درصد قانون هوای پاک اجرایی می شود

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت موضوع هوای پاک 
گفت: بر اساس بررسی دیوان محاسبات تنها ۱۰ درصد قانون هوای پاک 

اجرایی می شود.
وی همچنین تصریح کرد: طبق کار کارشناسی که برای رصد آلودگی هوای 

شهر قم انجام دادیم، برای این اقدام نیازمند ۱۰ ایستگاه هستیم.
وی در ادامه تعداد ایستگاه های ثابت سنجش آلودگی هوا که در قم فعال 
هستند را سه مورد ذکر کرد و گفت: در سفر رئیس جمهور به استان درخواست 
۲ ایستگاه را انجام دادیم که یک ایستگاه برای سال جاری و ایستگاه دیگر نیز 
برای سال آینده مصوب شد که در صورت تامین اعتبار می توانیم حداقل یک 
ایستگاه را جز مصوبه های این سفر داشته باشیم که تلاش داریم آن را در شهر 

پردیسان نصب کنیم.

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

رعایت شیوه نامه های بهداشتی
 برای مقابله با اُمیکرون ضروری است 

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم، با اشاره به خطر اوج گیری 
بیش ازپیش  رعایت  تداوم  ضرورت  بر  کووید-۱۹  بیماری  اُمیکرون  سویه 

شیوه نامه های بهداشتی در راستای مقابله با این بیماری تاکید کرد. 
احمد حاجی زاده  روز چهارشنبه در جلسه ستاد استانی مقابله با کرونا در 
»فاصله گذاری  گرفتن  جدی  لزوم  بر  همچنین  استانداری،  کرامت  سالن 

اجتماعی« و »واکسیناسیون« همه گروه های سنی تاکید کرد.
وی افزود: در نبرد با این بیماری دستگاه های اجرایی و دست اندرکاران باید 
مثل ابتدای امر، با تمام قوا در صحنه حاضر باشند و بدون خستگی نسبت به 

انجام سهم خود در این راه جدیت به خرج بدهند.
وی از همه مردم و دستگاه های اجرایی خواست که ضمن رعایت »فاصله 
گذاری اجتماعی« و استفاده از »ماسک« در زمینه رعایت کامل شیوه نامه 
های بهداشتی کوشا باشند تا بتوانیم با موفقیت این بیماری را پشت سر 

بگذاریم.      
حرکت در چارچوب قانون و تعامل سازنده، اصلی مهم در مقابله با پدیده 

قاچاق است
جلسه  در  همچنین  قم  استاندار  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی  معاون 
کمیسیون هماهنگی و نظارت بر مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان در سالن امام 
جواد)ع( استانداری، حرکت در چارچوب قانون و تعامل سازنده را اصلی مهم 

در مقابله با پدیده قاچاق دانست.
حاجی زاده با اشاره به ماهیت و شان این کمیسیون بیان کرد: جلسات باید 
نتیجه محور باشد و هماهنگی و سیاست گذاری فرایندهای بین دستگاهی 

استان در مسیر اجرای قانون انجام شود.
وی با تاکید بر لزوم تعامل و هم افزایی بین بخش های گوناگون استان در 
مسیر مقابله با قاچاق کالا و ارز اضافه کرد: چالش های موجود با هم افزایی و 

برگزاری کمیته های ذیل کمیسیون برطرف شود.
وی قاچاق را یکی از عامل های مشکلات اقتصادی امروز کشور برشمرد 
و تصریح کرد: باید به صورت متمرکز با این پدیده مقابله شود و با اصلاح 

فرایندهای بین سازمانی و به شکل فعال و جهادی امور را پیش ببریم.
حاجی زاده قانون و حرکت در چارچوب های قانون را اصل مهم در برخورد با 
متخلفان دانست و افزود: تفسیر قانون و برداشت های شخصی در برخورد با 

متخلفان جایی ندارد و عمل باید بر مبنای قانون باشد.
معاون استاندار قم گفت: اجرای سیاست های ابلاغی ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، در مورد اقلام کشف شده در استان، در چارچوب قوانین در 

دستور کار دستگاه های مرتبط است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

قم سومین شهر آپارتمان نشین کشور است
خرده فرهنگ ها کار فرهنگی را در قم دشوار کرده است

با اشاره به این که قم سومین شهر  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
آپارتمان نشین در کشور است، گفت: مصوباتی در شورای فرهنگ عمومی انجام شده 

که امیدواریم با اجرایی شدن آن فرهنگ آپارتمان نشینی در قم ارتقا یابد.
سید موسی حسینی کاشانی روز چهارشنبه در نشست صمیمی تولیت و معاونان 
حرم حضرت معصومه)س( با اصحاب رسانه، بابیان اینه خرده فرهنگ هایی که در 
استان قم به دلیل مهاجرت اضافه می شوند، کار فرهنگی را در این استان دشوار کرده 
است اظهارداشت: ارتقاء وضعیت فرهنگی در استان قم تلاش همه دستگاه ها را 

می طلبد و اگر همت جمعی شود شاهد اتفاقات مثبت بیشتری خواهیم بود.
وی با بیان این که شورای فرهنگ عمومی باید با اصحاب رسانه ارتباط موثر داشته 
باشد، خاطرنشان کرد: مباحث و مصوباتی که در شورای فرهنگ عمومی مطرح 
توسط  استان  سطح  در  میدانی  مطالعات  بالادستی،  اسناد  مبنای  بر  می شود، 
دستگاه های اجرایی، تحقیقات و پژوهش های کشوری با برش استانی و پژوهش های 
استانی است. به گفته وی، مباحث پیش از طرح در شورا، ابتدا در هیات اندیشه ورز 
بررسی و سپس در شورای فرهنگ عمومی کارشناسی و در قالب مصوبه ابلاغ می شود.

حسینی کاشانی تاکید کرد: شورای فرهنگ عمومی نمی تواند نسبت به چیزی که 
قانون صریح نظام است، قانون گذاری نماید؛ تصمیمی که در شورا گرفته می شود 

مطابق با آن چیزی است که بر اساس آیین نامه می تواند دنبال کند.
وی تصریح کرد: در عین حال در شورای فرهنگ عمومی مسائل را فراتر از حیطه 

وظایفمان دنبال می کنیم.
وی با تاکید بر تلاش اعضای شورا بر ارتقاء وضعیت فرهنگی استان قم، افزود: 
اهمیت وجود شورای فرهنگ عمومی وقتی روشن می شود که وضعیت فرهنگی قم 

را با سایر استان ها مقایسه کنیم.
همه مشکلات فرهنگی با جلسات شورای فرهنگ عمومی حل نمی شود

وی در عین حال تصریح کرد: همه مشکلات فرهنگی استان با جلسات شورای 
فرهنگ عمومی حل نخواهند شد و نیازمند ورود و همکاری همه دستگاه ها هستیم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم بیان کرد: کارگروه های محتوای فضای مجازی 
در حوزه آسیب های اجتماعی، مد و لباس، ساماندهی سردر مغازه ها، نظارت بر عفاف 
و حجاب در کنار شورای اندیشه ورز و شورای فرهنگ عمومی برای اتخاذ تصمیماتی در 

راستای بهبود وضعیت فرهنگی استان تشکیل شده است.
وی با بیان این که ۲۶ دستگاه در زمینه عفاف و حجاب مسوول هستند، تاکید کرد: 
عفاف و حجاب موضوع جدی و مهمی است و دغدغه خیلی از دستگاه ها شده که باید 

با همت همه به نتیجه نهایی برسد.
وی به مصوبات شورا در سال های گذشته اشاره و خاطرنشان کرد: در سال ۹۷، ۵۵ 
مصوبه با ۸۴ درصد اجرا، سال ۹۸، ۶۱ مصوبه با ۹۳ درصد اجرا و سال ۹۹، ۶۵ مصوبه 

با بیش از ۹۰ درصد اجرا صورت گرفته است.
 وی با اشاره به این که قم سومین شهر آپارتمان نشین در کشور است، گفت: مصوباتی 
آن فرهنگ  اجرایی شدن  با  امیدواریم  انجام شده که  در شورای فرهنگ عمومی 

آپارتمان نشینی در قم ارتقا یابد.
 

»رحیمی «جایگزین »شیخ الاسلام«شد

مدیرکل جدید آموزش و پرورش استان 
قم معارفه شد

 مدیرکل جدید آموزش و پرورش استان قم روز چهارشنبه طی آیینی با حضور معاون 
تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش برگزار شد. 

مدیرکل جدید آموزش و پرورش استان قم در این آیین، بیان کرد: قرآن، تربیت بدنی 
و هنر سه درسی است که هم اکنون در سطح نظام آموزش و پرورش کشور مورد غفلت 

واقع شده اند.
علی رضا رحیمی اظهار داشت: یکی از ویژگی های استان قم این است که ۹۵ 
درصد از دانش آموزان آن در شهرستان قم مشغول تحصیل هستند و بافت نیروی 

انسانی در حوزه آموزش و پرورش نیز بسیار شاخص است.
وی یادآور شد: معلمان قم علاوه بر اینکه باید در تراز انقلاب اسلامی باشند باید با 

تولید محتوا و عملکرد نمونه خود در سطح کشور الگو باشند.
مدیرکل آموزش و پرورش قم با بیان اینکه مسجد مقدس جمکران بهترین مکان برای 
پیاده سازی الگوی تربیت ۶ ساحتی آموزش و پرورش است، اضافه کرد: قم از نظر 

زیرساخت های آموزش مجازی در سطح کشور نمونه است.
رحیمی ابراز کرد: طبق سند تحول آموزش و پرورش یکی از وظایف این نهاد کمک 
به توسعه نظام اسلامی است که لازمه آن اطمینان خاطر معلمان از وضعیت معیشت و 

حفظ شان و جایگاه این افراد است.
به گفته وی، تمدن نوین اسلامی تا زمانی که آموزش و پرورش به وظایف زیرساختی 

خود به نحو مطلوب انجام ندهد، محقق نخواهد شد.
مدیرکل سابق آموزش و پرورش استان قم نیز در این آیین، بیان کرد: ۱۹ سال در 
داخل مدارس استان به عنوان مدیر و معلم و ۸ سال نیز در امور اجرایی آموزش و 

پرورش توفیق خدمت برای بنده حاصل شد.
حمیدرضا شیخ الاسلام ادامه داد: برای تمام کاستی ها و کمبودها در طول ۸ سال 

گذشته از خداوند متعال، فرهنگیان و دانش آموزان طلب بخشش می کنم.
وی در ادامه اظهار داشت: شروع در هر برنامه توسعه ای تغییر در نگاه و باورهاست؛ 
توسعه همه جانبه در آموزش و پرورش جز با تغییر در باورها ایجاد نخواهد شد، مقدمه 

توسعه در آموزش و پرورش رشد در ابعاد مختلف است.
مدیرکل سابق آموزش و پرورش قم ابراز داشت: تربیت اسلامی دانش آموزان هدف 
اصلی آموزش و پرورش قم است و آموزش و پرورش ۱۲ سال فرصت دارد تا این مهم 

را عملیاتی نماید. 
وی با تاکید دوباره بر اهمیت مساله تربیت اظهار داشت: ۱۱ دانش آموز المپیادی قم 
طی سالهای اخیر مدال های رنگارنگی به دست آورده اند، نخبه پروری یکی از اهداف 
آموزش و پرورش قم بود ولی مهم ترین مساله در این نهاد تربیت است. در این آیین از 
حمیدرضا شیخ الاسلام مدیرکل سابق با اهدای لوحی تقدیر و علی رضا رحیمی به 

عنوان مدیرکل جدید آموزش و پرورش قم معارفه شد.
علیرضا رحیمی مدیرکل جدید آموزش و پرورش قم معاون پژوهش و برنامه ریزی 
ستاد همکاریهای حوزه های علمیه و آموزش و پرورش، مدیرکل آموزش ابتدایی وزارت 
آموزش و پرورش، مدیریت پشتیبانی ناحیه دو آموزش و پرورش و نیز مدیریت آموزش 

عمومی اداره کل استان را در کارنامه دارد.
حمیدرضا شیخ الاسلام از سال ۱۳۹۲ عهده دار این سمت در استان قم بود.

معاون وزیر آموزش و پرورش:

هیچ راهی جز آغاز آموزش حضوری 
مدارس وجود ندارد

 معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش گفت: زمینه حضور تمام وقت 
دانش آموزان در سراسر کشور در اسرع وقت و آغاز نیم فصل دوم تحصیلی باید فراهم 

شود. 
صادق ستاری فرد روز چهارشنبه در آیین تودیع و معارفه مدیران کل سابق و جدید 
آموزش و پرورش قم، بیان کرد: با مصوبه ستادملی مبارزه با کرونا و تاکید رییس 
جمهور و آسیب های آموزش مجازی، هیچ راهی جز آغاز آموزش حضوری مدارس 

وجود ندارد.
وی با بیان اینکه دانش آموزان به واسطه دوری از مدرسه بین ۵۰ تا ۶۳ درصد با افت 
تحصیلی روبه رو شده اند، گفت: دوری از مدرسه باعث مشکلات روحی-روانی و 

انزوای اجتماعی دانش آموزان شده است.
وی در ادامه با اشاره به جایگاه آموزش و پرورش در قانون اساسی کشور، گفت: این 
نهاد در قانون اساسی به عنوان دستگاه عظیم انسان ساز، تمدن ساز و یک نیاز اساسی 

تعریف شده است.
معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: تمدن نوین اسلامی، 
هدف و آرمان مهم بیانیه گام دوم انقلاب است و این تمدن بدون تربیت نسل سالم، 

صالح و تراز انقلاب،  محقق نخواهد شد.
ستاری فرد اظهار داشت: تحول در نیروی انسانی، تحول در محتوا و متون درسی، 
تحول در امکانات و فضاهای آموزشی و پرورشی و تحول در امور مالی، شفاف سازی 

اقتصادی و اصلاح ساختار آموزش ۴ ضلع اصلی تحول این وزارتخانه است.
وی بیان کرد: معلم در نگاه سند تحول آموزش و پرورش و مقام معظم رهبری نقش 
اصلی را در تربیت نیروی انسانی دارد، تحول در محتوا مانند خون در پیکره آموزش و 

پرورش مطرح است.

 امام جمعه و تولیت آستان قم گفت: حضور در میان مردم و دیدار چهره به چهره با 
اقشار مختلف موضوع مهمی است که در این راستا به صورت منظم در مساجد سطح 
شهر با همراهی مدیران آموزش و پرورش و ارشاد و دیگر نهادها حضور خواهیم یافت تا 

بتوانیم مشکلات مردم را پیگیری کنیم. 
آیت الله سید محمد سعیدی پیش از ظهر روز چهارشنبه 29 دی ماه  در نشستی که به 
منظور پاسخگویی به سؤالات خبرنگاران در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت اظهار 
کرد: امیدواریم که این جلسات هر چه بهتر و بیشتر بتواند به ارتقای فرهنگ و دیگر ابعاد 

شهر مقدس قم کمک کند.
وی بر لزوم تداوم نشست هایی با حضور خبرنگاران گفت: یکی از درخواست های 
خبرنگاران که مطرح شده حضور این جانب در بین اقشار مردم بود که این حضور با روش 
های مختلف می تواند تحقق پیدا کند اگرچه که فی الجمله در بین مردم حضور داشتیم 
ولی خبرنگار و عکاس نبوده و اطلاع رسانی صورت نمی گرفته ولی این حضور بیشتر 

هم می شود.
امام جمعه قم با بیان اینکه تشکیل شورای رسانه ای در کنار شورای فرهنگ عمومی 
هم پیشنهاد اصحاب رسانه بود که اداره کل ارشاد باید ساز و کارش را فراهم کند، افزود: 
بحث حمایت از ایجاد جاذبه های غیرمذهبی در قم برای اشتغال و جذب گردشگر بیشتر 
به شهرداری و میراث فرهنگی مربوط می شود و ان شاء الله به آنها ابلاغ می شود و خود 

ما هم تأکید خواهیم داشت.
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با اشاره به اینکه تور حرم شناسی هم برای خبرنگاران 
و اصحاب رسانه برنامه ریزی شده است، افزود: در رابطه با حضور بیشتر در میان مردم 
جلساتی تشکیل شده تا به صورت منظم در مساجد سطح شهر حضور پیدا کنیم و این 
حضور باید یک حضور جامع باشد و با هماهنگی آموزش و پرورش و ارشاد و دیگر نهادها 

دنبال شود.
وی با تاکید بر تسهیل در روند جذب خادمان افتخاری حوزه رسانه در حرم مطهر، که 
ساز و کار آن در حال بررسی است، گفت: اصحاب رسانه اگر انتقاد و پیشنهادی نسبت 
به دیگر ارگان های شهر مقدس قم داشته باشند می توانند به ما منتقل کنند و ما این 

پیشنهادات را به آنها منتقل کنیم.
و اجرای  به پوشش منظم خادمان  افزود: نسبت  نماینده ولی فقیه در استان قم 
دوره های آموزشی برای ارتقای نحوه برخورد خادمان با زائران اقدامات مختلف درحال 

انجام است و اگر کاستی هم وجود دارد ما به دوستان تذکر می دهیم. 
سعیدی همچنین با اشاره به این که تولیت مسجد اعظم مستقل است، گفت: در 
مدیریت مسجد اعظم، آستان حضرت معصومه)س( دخالتی ندارد؛ کارهای خدماتی و 
نظافتی مسجد اعظم توسط خادمان حرم مطهر انجام می شود، ولی در کارهای مدیریتی 

مستقل تصمیم می گیرند.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( درپایان این نشست گفت: این مجموعه 
برای ارتقاء وضعیت شهر قم در همه ابعاد از جمله فرهنگی پذیرای پیشنهادهای اصحاب 

رسانه است.
 معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه )س(  ؛

۲۳۰ شخصیت بین المللی در حرم مطهر با دین اسلام آشنا شدند
معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه )س(  نیز دراین نشست با اشاره به تولید 
۳۰۰ برنامه رسانه ای بین المللی گفت: برنامه های رسانه ای آستان مقدس در دوران کرونا 
رشد خوبی داشته و ۱۴۷ هزار و ۷۹۹ دقیقه برنامه از حرم مطهر از رسانه ملی پخش شده 
است.  حجت الاسلام مهدی احمدی اظهار کرد: تولیت آستان مقدس بانوی کرامت 
بارها در جلسات مدیریتی تأکید دارند که آغوشتان نسبت به انتقادات و پیشنهادات باز 

باشد ولی از طرف دیگر هر اقدامی منوط به امکانات و اختیارات ما است.
وی با بیان اینکه آستان حضرت معصومه سلام الله علیها به عنوان مجموعه مردمی، 
بین المللی، فراملی و حتی فرامذهبی نقش فوق العاده ای می تواند در ترویج مکتب اهل 
بیت )ع( داشته باشد، افزود: ما با دستیابی به نقطه اوج فاصله داریم ولی با امکانات و 
شرایط موجود تلاش کردیم هر چه بیشتر به این هدف دست پیدا کنیم و کمک شما 

اصحاب رسانه می تواند این روند را تسریع کند.
معاون فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه معاونت فرهنگی حرم حضرت 
معصومه سلام الله علیها سه مدیریت با ابعاد مختلف دارد، گفت: در رابطه با استفاده 
از ظرفیت طلاب غیرایرانی که در قم حضور دارند اداره امور بین الملل آستان مقدس 
حضوری  فعالیت های  در  وقفه ای  کرونا  دوره  در  که  می کند  دنبال  را  فعالیت هایی 
زائران بین المللی و توریست ها ایجاد شد ولی در همین ایام از فرصت استفاده شد و 

فعالیت های مجازی این مجموعه گسترش پیدا کرد.
وی با اشاره به تعامل آستان مقدس فاطمی با شبکه های بین المللی کربلا، ولایت و …. 
گفت: در مناسبت های مختلف ویژه برنامه هایی برای شبکه های بین المللی به زبان های 
مختلف تولید می شود و همچنین بخش بین الملل آستان مقدس فاطمی در شبکه های 
اجتماعی و پایگاه های اینترنتی به ۹ زبان فعالیت می کند و در صفحات اجتماعی هم 

فعال هستیم که سر جمع بیش ۷۵ هزار مخاطب دارند.
حجت الاسلام احمدی با اشاره به تولید ۳۰۰ برنامه رسانه ای بین المللی در ۱۸ 
ماه گذشته به برگزاری وبینارهای متعدد به زبان انگلیسی و قرائت زیارت نیابتی در 
یکشنبه های فاطمی در حرم مطهر اشاره کرد و گفت: برنامه های رسانه ای آستان مقدس 
در دوره کرونا رشد خوبی داشته و ۱۴۷ هزار و ۷۹۹ دقیقه برنامه از حرم مطهر از رسانه 

ملی پخش شده است.
از کرونا  با اشاره به بخش آموزش آستان مقدس فاطمی گفت: در دوره قبل  وی 
کلاس های آموزشی حضوری برای خدام برگزار می شد که در دوره کرونا از ظرفیت فضای 
مجازی استفاده کردیم و در حال حاضر دوباره کلاس های حضوری فعال شده است؛ از 
ابتدای امسال تا اول دی ماه بیش از ۶ هزار خادم آستان از دورهای آموزشی بهره مند 
شدند و موضوعات متنوع از جمله رفتار کریمانه با زائران به آنها آموزش داده شده است و 
ما تلاش می کنیم از این به بعد موضوعات مرتبط با رفتار خادمان با زائران را افزایش دهیم. 
معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه سلام الله علیها با اشاره به فعالیت های فرهنگی 
حرم مطهر در مناطق محروم گفت: ما طرح چهلچراغ را قبل از کرونا با همین هدف آغاز 
کردیم تا دوره های آموزش قرآن را در مناطق محروم شهر برگزار کنیم کرونا برنامه ها را به 

هم زد ولی به همین زودی این برنامه دوباره اجرا خواهد شد.
وی با بیان اینکه سفیران کریمه هم در مناطق محروم حضور پیدا می کنند و کمک هایی 
به این مناطق انجام می دهند، گفت: آخرین برنامه ما در مناطق محروم جشن تکلیف 
دختران است که علاوه بر حرم مطهر که ظرفیت محدودی دارد در مناطق محروم نیز 
این جشن را برگزار کنیم و تلاش می کنیم که ظرفیت آستان مقدس را در مناطق محروم 
بیشتر به کار ببریم. حجت الاسلام احمدی افزود: در بحث زیارت مجازی هم که در 
سایت آستان فعال شده است اگر رسانه ها اطلاع رسانی بیشتری داشته باشند و زیارت 

مجازی را در رسانه های خود معرفی کنند این بحث هم رونق خواهد گرفت.
مدیر حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( گفت مطرح کرد:

ارائه ۳۲ خدمت با ۶ هزار خادم به زائران در حرم حضرت معصومه)س(
مدیر حرم مطهر کریمه اهل بیت)س(  نیز دراین نشست گفت: آستان مقدس ۱۰ هزار 
خادم افتخاری دارد که به علت شرایط کرونایی ۶ هزار خادم در حرم حضور می یابند و 
۳۲ نوع خدمت را به زائران ارائه می دهند از میان خادمان ۷۰۰ نفر دارای مدرک دکتری و 

کارشناسی ارشد هستند و برخی از خدام نیز مدیران استانی و کشوری هستند. 
بنده در دهه ۸۰  والمسلمین علی اشرف عبدی اظهار کرد: وقتی  حجت الاسلام 
به عنوان خادم، افتخار خدمت در حرم پیدا کردم، تنوع خدمات به تعداد انگشتان یک 
دست بود و نوع خدمات حرم مطهر به ۶ مورد هم نمی رسید، اما در سال ۹۳ با توجه ویژه 

تولیت آستان مقدس این خدمات به حداقل ۱۵ نوع خدمت افزایش یافت.
وی با بیان اینکه از آذرماه سال ۹۸ و تا به امروز ۳۲ نوع خدمت در حرم مطهر ارائه 
می شود، عنوان کرد: مجموعه مدیریت حرم مطهر چهار اداره مختلف دارد که هر کدام از 

این ادارات خدمات متنوعی را ارائه می دهند.
مدیر حرم مطهر کریمه اهل بیت )س( با اشاره به ارائه هشت نوع خدمت در اداره 

انتظامات حرم عنوان کرد: اداره خدمات زائر در سال ۹۳ آغاز به کار کرد که ۱۳ نوع 
خدمت را ارائه می دهد که نشان از توسعه کمی و کیفی است در این بخش است.

وی ادامه داد: واحد خدمات سالمندان که از سال ۹۳ کار خود را دنبال کرده آن سال 
یک دستگاه ماشین زائربر هم نداشت اما اکنون ۱۵ ماشین زائر بر در سه محور فعال 
هستند؛ صندلی چرخ داری که برای زائران در نظر گرفته شده در هر شیفت حداقل 
۵۰ صندلی است و صندلی امانی در دوره ای معنا نداشت اما اکنون سه دفتر امانی در 

درب های ۱۷، ۲۴ و یک به صورت مستمر باز است.
حجت الاسلام والمسلمین عبدی ادامه داد: شیوع کرونا مشکل حضور خادمان را 
داشتیم چراکه برخی به علت محدودیت های تردد نتوانستند حضور یابند، برخی دچار 
بیماری شدند و برخی هم با توجه به مریضی پیش زمینه ای در گروه پرخطر قرار داشتند 
و حضور آن ها در حرم منطقی نبود به همین علت برخی از دفاتر برای دقایقی بسته بود 

اما این بسته بودن های موقت به معنای تعطیلی آن خدمت نبوده است.
وی تصریح کرد: در حوزه خدمات اماکن رواق خواهران تا اوایل دهه ۹۰ هیچ خدماتی 
به زائر به صورت مستقل ارائه نمی شد اما اکنون در این بخش هفت نوع خدمت به زائران 

ارائه می شود.
عبدی با بیان اینکه برای ارتقای اخلاق خادمان دوره های مختلف آموزشی و اخلاقی 
را برگزار می کنیم، اظهار کرد: هفته ای چهار جلسه برای خدام اخلاق خادمی و مباحث 
مرتبط ارائه می شود. مدیر حرم مطهر کریمه اهل بیت )س( خاطرنشان کرد: ما به دنبال 
وحدت رویه و انسجام در ورودی ها هستیم و نسبت به موضوعات امنیتی به صورت ویژه 
حساسیت به خرج می دهیم هر چند در این رابطه حفظ شأنیت زائر اهمیت بسیاری 
دارد. وی از اصحاب رسانه به عنوان چشم تیزبین آستان مقدس و زبان گویای فعالیت ها و 
عملکردهای خادمان حرم نام برد و گفت: ۱۰ هزار نفر خادم داریم اما ۶ هزار نفر با توجه 
به وضعیت کرونایی در حرم حضور می یابند که این افراد در نگاه، رفتار و انگیزه تفاوت 

دارند اما ما به دنبال منسجم سازی این خدام هستیم.
حجت الاسلام والمسلمین عبدی با بیان اینکه جذب خادم افتخاری در حرم مطهر 
مراحلی دارد، گفت: باید از نهادهای امنیتی استعلامی انجام شود و امکان دارد برخی 
از روندها کمی طول می کشد به همین علت افرادی که منتظر خدمت افتخاری هستند 

باید کمی صبر کنند.
وی خاطرنشان کرد: ۷۰۰ نفر دارای مدرک دکتری و فوق لیسانس و ده ها مدیر استانی 
و کشوری در حرم به صورت افتخاری خدمت می کنند که از ظرفیت این افراد به صورت 

ویژه بهره مند هستیم.
وی از خدمات مرحوم مولایی به عنوان اولین تولیت آستان مقدس یاد کرد و گفت: 
وقتی این شخصیت تولیت بودند خدمات ارزشمندی ارائه کردند، مجموعه آستان 
ساختار سازمانی نداشت بلکه فقط سرکشیک و خدمت گزار داشت اما حسابداری و 
نذورات و خیلی از اتفاقات را مرحوم مولایی رقم زد؛ در زمان آیت الله مسعودی خمینی 
نیز اقدامات قابل توجه به ویژه در حوزه موقوفات حرم رقم زده شد که جا دارد در این افراد 

از این افراد یاد کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین عبدی با بیان اینکه آستان مقدس در مباحث مدیریتی 
مسجد اعظم ورودی ندارد، گفت: تنظیف و خدمت به زائران توسط خادمان حرم در این 

مسجد نیز دنبال می شود، اما مباحث مدیریتی آن بر عهده تولیت آن است.
 معاون حرم حضرت معصومه)س(:

توسعه ضلع شرقی حرم مطهردر سفر هیات دولت به قم مصوب شد
معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س(  نیز دراین نشست گفت: در سفر اخیر 
هیات دولت به استان قم، توسعه ضلع شرقی حرم حضرت معصومه)س(، از پیشنهادات 

مسوولان حرم برای تصویب بود که جزو مصوبات سفر نیز قرار گرفت. 
هادی محمودنژاد افزود: منابع خوبی برای تکمیل و تملک بخشی از واحدهای تجاری 
که مرتبط با توسعه ضلع شرقی حرم حضرت معصومه)س( است، مصوب شده تا انجام 
شود. وی خاطرنشان کرد: منابع تکمیل توسعه ضلع شرقی حرم مطهر از سوی وزارت راه 

و شهرسازی و سازمان مجری طرح که مقرر کرده بودند، تامین خواهد شد.
وی اضافه کرد: توسعه ضلع شرقی حرم از کتابخانه آغاز شده و اکنون شبستان های 
پیامبر اعظم)ص( و حضرت فاطمه)س( نیز در قالب همین طرح در حال احداث است.

محمودنژاد تصریح کرد: در طول سال های گذشته نیز آستان مقدس حضرت معصومه 
پیگیر تکمیل توسعه ضلع شرقی بود که البته کمبود منابع بیشترین علت تاخیر در اجرای 

این طرح هاست.
وی با بیان این که توسعه حرم مطهر به ۲ شکل اجرا می شود، گفت: املاک تملکی 
که به مجموعه حرم حضرت معصومه)س( الحاق می شود و همچنین توسعه، عملیات 
عمرانی، مرمتی و نگهداری که داخل مجموعه حرم انجام می شود، ۲ شکل توسعه  این 

مجموعه است.
و  به داخل حرم  و توسعه ای که مرتبط  تامین منابع، مدیریت، احداث  افزود:  وی 
وضع موجود باشد، جزو وظایف آستان است و از سوی دیگر تملک، احداث و مدیریت 
توسعه های بیرونی که شامل طرح ها، تاسیسات و ابنیه عمومی کشور می باشد نیز بر 

عهده دولت و وزارت راه و شهرسازی است.
معاون حرم حضرت معصومه)س( اضافه کرد: از زمان تحویل طرح های توسعه ای به 

آستان، این مجموعه به عنوان بهره بردار متولی ادامه توسعه های آن است.
شایعه تخریب اماکن موقوفه ای حرم حضرت معصومه)س( کذب است

وی در ادامه به اماکن وقفی حرم حضرت معصومه)س( از جمله سینما تربیت و 
ورزشگاه حیدریان که وظیفه خدمت رسانی به مجاوران را دارد، اشاره و بیان کرد: شایعه 
تخریب این اماکن کذب است و از سال ۹۰ ورزشگاه در اختیار مردم قرار گرفت و قرار 
شد متولی اداره کل ورزش و جوانان باشد و جزو خدمات آستان به شهروندان محسوب 

می شود.
وی با تاکید بر این که تخریب یا تغییر کاربری این اماکن هیچ زمانی در دستور کار آستان 
نبوده، ادامه داد: سینما تربیت و بوستان حضرت نجمه نیز با همان کیفیت به کاربری 
خود ادامه می دهد و در اختیار نهادهای مربوط برای ارائه خدمت به زائران و مجاوران 

است.
محمودنژاد خاطرنشان کرد: املاک موقوفه حرم حضرت معصومه)س( و واگذاری آن 
برای اجاره از طریق مزایده و به صورت عمومی برگزار می شود و هیچ محدودیتی برای 

ورود به حوزه های موقوفات آستان وجود ندارد.
وی با اشاره به این که هیچ مقبره ای در حرم مطهر بسته نیست، افزود: مقبره قاجاریه 

نیز باز است و در اختیار مردم قرار دارد و قابل بازدید است.
وی همچنین با بیان این که آستان در حوزه مسائل فنی و تاسیساتی، معماری و 
شهرسازی هیات اندیشه ورز دارد، گفت: نخبگان سازمان نظام مهندسی قم عضو این 
هیات هستند و در مسائل فنی و مهندسی که نیاز به مشورت باشد، جلساتی برگزار 

می شود.
محمودنژاد افزود: کارگروه مهندسی و شهرسازی نیز متشکل از نخبگان و مسوولان 

استانی تشکیل شده که خروجی آن طرح جامع حرم حضرت معصومه)س( بود.
حجت الاسلام فلاحی عنوان کرد؛

اهتمام حرم حضرت معصومه)س( در کمک رسانی به نیازمندان
و  محرومان  به  رسانی  خدمت  امور  در  اهل بیت)س(  کریمه  حرم  تولیت  مشاور 
مستضعفان  نیز دراین نشست با اشاره به همکاری آستان مقدس با کمیته امداد، 
بهزیستی و نهادهای مردمی برای کمک به نیازمندان گفت: بخش قابل توجهی از 

خدماتی که به نیازمندان ارائه می شود رسانه ای نمی شود. 
حجت الاسلام صفر فلاحی اظهار کرد: قم یک شهر زیارتی، علمی و معرفتی است و 
در جلسات اندیشه ای باید برای رسیدن به یک آرمان شهر زیارتی فکر کنیم که زائر در آن 

احساس آرامش، آسایش و امنیت داشته و دستاوردش معنویت باشد.
وی رسیدگی و خدمت به زائر را از وظایف آستان مقدس دانست و گفت: در آستان 
مقدس به عنوان آستان شهر آنقدر مسائل متنوعی وجود دارد که مانند یک شهر است و 
از طرف دیگر از بودجه عمومی برخوردار نیست و ردیف بودجه ندارد و بودجه آن به ایمان، 

اعتقاد، عشق و محبت مردم بستگی دارد.
مشاور آیت الله سعیدی در امور خدمت رسانی به محرومان و مستضعفان با بیان اینکه 
آستان مقدس در حوزه خدمت رسانی در داخل شهر قم و بیرون از شهر قم ایفای نقش 
می کند، افزود: کمک ها و مساعدت های آستان مقدس جلوه های گوناگونی دارد که در 
هر مناسبت درخور همان مناسبت انجام می شود برای مثال در برخی از سال ها در ماه 

مبارک رمضان نزدیک به یک میلیون افطاری را هم توزیع کرده ایم.
وی با اشاره به خدمت رسانی سفیران کریمه در نقاط مختلف کشور گفت: آستان 
مقدس عضو ستاد تکریم شهدای مدافع حرم است و در ارائه خدمات اجتماعی، درمانی 
با نهادهای حمایتی مانند  و فرهنگی به خانواده شهدا مشارکت دارد؛ علاوه بر آن 

بهزیستی و کمیته مداد نیز همکاری دارد که بسیاری از آنها رسانه ای نمی شود.
حجت الاسلام فلاحی ادامه داد: همکاری با دفتر مقام معظم رهبری برای کمک 
به نیازمندان، ارتباط با مجموعه های مردمی در محلات و مناطق محروم و روستاها به 
ویژه روستاهایی که داری موقوفه هستند از جمله فعالیت های خدماتی آستان مقدس 

حضرت معصومه سلام الله علیها به مردم است.
وی افزود: علاوه بر موارد فوق میلیون ها متر از اراضی آستان مقدس که موقوفه است و 
می توانست در اختیار حرم باشد در اختیار مجموعه های آموزشی، پژوهشی، خدماتی، 

فرهنگی و حتی مسکونی قرار دارد که دیده نمی شود و این خدمت به مردم شهر است.

آیت الله سعیدی :برای دیدار چهره به چهره با مردم؛ 

امام جمعه قم همراه مدیران استانی در مساجد حضور می یابد
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آگهی فقدان سند مالکیت
آقای علی وهابی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت 
ششدانگ پلاک ۲۶۰۰ فرعی از باقیمانده ۲۸۸ اصلی واقع در بخش پنج قم به نام علی 
وهابی)توضیحا نام خانوادگی وهابی به وفائی دوست تغیر یافته است( در صفحه۱۶ 
دفتر۷۶ ثبت وسند تک برگی ۰۰۹۵۵۴ الف ۸۹ ۹۷  صادر شده است که سند مالکیت 
اولیه به علت سهل انگاری مفقود گردیده وتقاضای صدور سند مالکیت المثنی را 
نموده اند. لذا مراتب به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در 
یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ 
روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی 
است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 
خواهد شد.توضیحا به موجب بخشنامه ۲۳۵۱۱/۹۱ مورخه ۲۹/۰۱/۱۳۹۱ سازمان 
ثبت اسناد پلاک باقیمانده ۲۸۸ اصلی به پلاک ۲۹۲ اصلی تبدیل شده است.)م 

الف۱۴۸۸۵(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار: شنبه ۱۴۰۰/۱۱/۰۲

--------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

خانم هدی جمیلیان با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند 
مالکیت ششدانگ پلاک ۱۰۶ فرعی از ۱۰۴۰۲اصلی واقع در بخش یک قم به نام 
هدی جمیلیان درذیل دفترالکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۶۲۳۷ به نام نامبرده 
ثبت وسند مالکیت تک برگی ۵۳۳۷۰۲ الف ۹۷صادر شده است که سند مالکیت اولیه 
به علت سهل انگاری مفقود گردیده وتقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند. 
لذا مراتب به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 

از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 
شد.)م الف۱۴۸۸۶(

رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار: شنبه ۱۴۰۰/۱۱/۰۲

--------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره 
۲۴۰۰/۳۹ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم )آدرس:خیابان امامزاده ابراهیم،خیابان 
۲۲ بهمن کوی ۴-پلاک ۱۵۴( که بنام علیرضا ابوی فرزند ماشالله میباشد در جریان 
ثبت است که به علت اشتباه در آگهی های قبلی تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی 
مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده ۱۳ قانون 
تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک به وارده 
۲/۲۵۰۴۹-۱۴۰۰/۱۰/۲۶ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز یکشنبه 
مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۰۱ ساعت ۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع ملک انجام می 
گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل و یا نماینده قانونی می رساند که 
در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض 
از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین و 
مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره 
ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱۴۸۸۷(
تاریخ انتشار: شنبه ۱۴۰۰/۱۱/۰۲
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

--------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای مهدی خوش بخت به موجب وکالتنامه ۴۲۴۹۲ مورخ ۱۳۹۹/۴/۱ دفترخانه ۲۶ 

قم با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 
۳۹ فرعی از ۱۰۲۴۶ اصلی واقع در بخش یک قم بنام سید احمد میرزائی در صفحه 
۳۷دفتر ۱۸۳ ذیل ثبت ۲۵۵۰۱ ثبت وسند مالکیت ۷۰۴۰۷۹ صادر گردیده است.
سپس مع الواسطه به موجب سند قطعی ۱۶۶۲۸ مورخه ۲۵۳۵/۲/۴ دفترخانه ۱۷ قم 
از طرف حسن منتظر به محمد خوش بخت منتقل شده است که سند مالکیت اولیه به 
علت آتش سوزی مفقود گردیده وتقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا به 
استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 
با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و 
رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر 

نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۴۸۸۸(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار: شنبه ۱۴۰۰/۱۱/۰۲

--------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک 
شماره ۱۸۲۳/۱/۱۹۱ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم )آدرس نیروگاه مالک اشتر 
کوچه ۱۸پلاک ۲۳۰( که بنام آقای محمد رضایی فرزند حسین میباشد در جریان ثبت 
است که به علت عدم حضور مالک ویا نماینده قانونی تحدید حدود بعمل نیامده از 
طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده ۱۳ قانون 
تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک به وارده 
۲/۲۵۰۳۰-۱۴۰۰/۱۰/۲۶ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز پنجشنبه 
مورخ ۱۴۰۰/۱۱/۲۸ ساعت ۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع ملک انجام می 
گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل و یا نماینده قانونی می رساند که 
در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض 
از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین و 

مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره 
ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱۴۸۸۹(
تاریخ انتشار: شنبه ۱۴۰۰/۱۱/۰۲
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

--------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره 
امامزاده  )به آدرس:خیابان  ۱۹۲۲/۲۱/۳۱/۲۳۰ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم 
ابراهیم کوچه ۲۶پلاک ۴۰( که بنام آقای داود فیروزی فرزند فتح الله و راضیه سلمانی 
فرزند قهرمان میباشد در جریان ثبت است که به علت عدم حضور مالک بعمل نیامده 
از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده ۱۳ 
قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک به 
وارده ۲۶/۲۴۹۹۵-۱۴۰۰/۱۰/۲ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز شنبه 
مورخ ۱۴۰۰/۱۱/۲۳ ساعت ۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع ملک انجام می 
گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل و یا نماینده قانونی می رساند که 
در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض 
از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین و 
مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره 
ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱۴۸۹۰(
تاریخ انتشار: شنبه ۱۴۰۰/۱۱/۰۲
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

دکتر صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی  روز پنجشنبه ۳۰ دی ماه در سفر به قم با  
تعدادی مراجع عظام تقلید دیدار و گفتگو کرد.مراجع تقلید در این دیدارها هرگونه 
فعالیت ربوی در نظام بانکداری اسلامی حرام دانستندو برتقویت ارزش پول ملی و 

تقویت اقتصاد کشور در سایه شکوفایی تولید تاکید کردند.
 آیت الله نوری همدانی:

بارها گفته ایم که دیرکرد نوعی ربا بوده و حرام است
آیت الله نوری همدانی در دیدار رییس کل بانک مرکزی با تأکید بر قواعد بانکداری 

بدون ربا گفت: هرگونه فعالیت ربوی در نظام بانکداری اسلامی حرام است.
وی تاکید کرد: گسترش ابزار های مبتنی بر عقود اسلامی به تسهیل و گسترش 

کسب و کارها، رشد تولید و رشد اقتصادی قطعاً کمک خواهد کرد.
این مرجع تقلید تاکید کردند: یکی از مشکلات بزرگ امروز بانک ها این است که 
در اسلام پول گرفتن برای تأخیر ادای قرض، حرام است، ولی متأسفانه این مشکل 
در بانک ها معمول است؛ در حالی که نباید چنین باشد و بارها گفته ایم که دیرکرد 
نوعی ربا بوده و حرام است، بنده تا ریشه کنی ربا در این کشور برای تذکر دادن در 

هر زمانی مصمم هستم و به رؤسای قبلی بانک مرکزی هم گفته ام.
تقویت اقتصاد کشور تنها در سایه شکوفایی تولید ممکن است 

 آیت الله نوری همدانی درادامه  خواستار تقویت ارزش پول ملی شد و گفت: 
کنترل تورم امری بسیار مهم است و باید تلاش کرد تا با به کارگیری سیاست های 

مناسب به برطرف شدن مشکلات معیشتی مردم کمک کرد.
این مرجع تقلید تصریح کرد: در کنار این امر، بانک ها باید سازوکار هایی را برای 
بخش  از  اعم  اقتصادی  مولد  فعالیت های  سمت  به  مردم  سرمایه های  هدایت 
کشاورزی، صنعت صادرات و واردات در نظر گیرند و به توسعه اقتصادی کشور 

کمک کنند.
 آیت الله جوادی آملی: 

دست قانون دانانی که قانون دور می زنند از بانک مرکزی کوتاه شود
اقدام  به  اشاره  با  بانک مرکزی  رئیس  این دیدار  نیزدر  آملی  الله جوادی  آیت 
حکیمانه رهبر معظم انقلاب در تعیین بجای شعار امسال مبنی بر پشتیبانی از تولید 
و مانع زدایی تاکید کرد: اقتصاد و حمایت عملی از تولید در شرایط کنونی، حرف 

اول کشور و شاخصی بسیار مهم است.
وی افزود: از نظر فلسفه و کلام، اصول اعتقادی، اصل اول است، اما از نظر جامعه 
شناسی، اقتصاد حرف اول را می زند، در اسلام، از »مال« به ستون فقرات یک ملت 

تعبیر شده است.
اختلاس های میلیاردی از افراد عادی ساخته نیست 

آیت الله جوادی آملی اضافه کرد: بانک مرکزی وظیفه بسیار سنگینی دارد، 
از کار های اصلی بانک مرکزی این باشد که دست قانون دانانی که قانون را دور 
می زنند از ذخایر بانک مرکزی کوتاه کند؛ اختلاس های میلیاردی از افراد عادی 
ساخته نیست، این اختلاس ها با قلم افراد صورت می گیرد نه با زور اسلحه؛ لذا در 
خصوص اختلاس های صورت گرفته نیز، بررسی و آسیب شناسی شود که چگونه 

افرادی توانستند حق را باطل کنند و اختلاس صورت بگیرد.

این مرجع تقلید در بخش دیگری از سخنان خود گفت: آبروی انسان امانت الهی 
است و انسان امین الله است، پیامبر دست کارگری را بوسید که برای خودش کار 
می کرد و کنار سفره خود می نشست، بر همگان واجب است که این مملکت را با 

کرامت اداره کنند و راه آن رونق تولید و اشتغال است.
وی در پایان افزود: ما به این کشور امیدواریم، شهیدان همانطور که در زنده بودن 
خود فکر جامعه خود هستند در آخرت و در برزخ نیز به فکر جامعه خود هستند 
و مرتباً برای مردم دعا می کنند، کشور چنین سرمایه معنوی عظیمی دارد، باید 
قدردان این سرمایه های عظیم معنوی و مادی بود و از آن ها به بهترین نحو در 

راستای آبادانی این کشور بهره گرفت.
آیت الله سبحانی: بانکداری اسلامی باید محقق شود

 آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید  نیز دردیدار رئیس بانک مرکزی گفت: 
بانک ها امانت دار مردم باشند، همه باید کمک کنند تا بانکداری اسلامی که به نفع 

مردم است در دولت جدید تحقق پیدا کند. 

این مرجع تقلید با اشاره به تاریخچه بانکداری ایران اظهار داشت: بانکداری 
اسلامی و ضوابط و قواعد آن باید به تدریج گسترش پیدا کند. 

وی افزود: از این رو بانک ها و کارکنان شبکه بانکی باید امانت دار سرمایه ها و 
حافظ منافع مردم باشند، از طرفی ضروری است بانکداری اسلامی پی گرفته شود.
آیت الله سبحانی گفت: همچنین در موضوع تعدد شُعَب بانکی باید این موضوع 
بررسی و به منظور تطابق با استانداردهای موجود در این زمینه اقدام های لازم انجام 
شود، ذکر این نکته ضروری است که در فعالیت های بانکی نیز، باید کارمزد واقعی 

در نظام بانکی مبنای کار باشد.
آیت الله علوی گرگانی: کارهای بانکی در چارچوب شرع انجام شود

 آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید نیزدردیدار رئیس بانک 
بعضا  که  دیرکرد  جریمه های  یا  و  غیرمشروع  سودهای  دریافت  گفت:  مرکزی 
نامشروع است از شبکه بانکی حذف شود و تمام کارهای بانکی نیز در چارچوب 

شرع صورت گیرد. 

این مرجع تقلید اطهار داشت: امیدواریم که با روی کار آمدن شما کاستی هایی که 
در گذشته در بانک مرکزی دیده می شد برطرف شود.

وی با اشاره به رویه شبهه آلود دریافت سود بانکی افزود: نظارت بر رویه و عملکرد 
بانک ها باید تقویت شود.

این مرجع تقلید در ادامه با اشاره به نقش و اهمیت اقتصاد در معیشت مردم، بر 
ایجاد ثبات در بازار ارز و قیمت کالا تاکید کرد و گفت: مردم در اضطراب و ناراحتی 
به سر می برند و از نوسان های قیمتی در بازار گلایه مند هستند، از این رو باید تلاش 

کنید که ارز و قیمت ها در بازار به ثبات کافی برسد و از این نابسامانی ها عبور کنیم.
رئیس بانک مرکزی نیز در این دیدار با اشاره به تهدیدها و تحریم های ظالمانه، به 
اقدام های خود در بانک و تلاش برای احیای بانکداری اسلامی اشاره و گزارشی نیز 

از اقدام ها و برنامه های خود ارایه کرد.
رییس کل بانک مرکزی :

ناظران شرعی به ساختار بانک ها اضافه می شوند 
رییس کل بانک مرکزی همچنین  عصر روزپنجشنبه در جمع اعضای »کارگروه 
تخصصی فقهی بانک مرکزی« در قم  گفت: در راستای نظارت بر اجرای مصوبات 
شورای فقهی بانک مرکزی، ناظران شرعی به کمیته تطبیق بانک ها اضافه خواهند 

شد.
علی صالح آبادی با بیان اینکه تحول نظام بانکی بر اساس تطبیق با اصول فقهی 
و شرعی در این دوره با جدیت پیگیری خواهد شد، گفت: در این راستا و در مرحله 
نخست حوزه نظارت بانک مرکزی موظف شده است عملکرد بانک ها در اجرای 

اصول شرعی را در قالب فرم های مشخص به طور مستمر مورد بررسی قرار دهد.
وی ادامه داد: چارچوب اضافه شدن افرادی به عنوان ناظر شرعی در کمیته 
تطبیق بانک ها به منظور اجرا و نظارت بر مصوبات شورای فقهی در این شورا در 

حال تدوین است.
صالح آبادی افزود: این ناظران پس از احراز صلاحیت توسط شورای فقهی بانک 

مرکزی به بانک ها معرفی خواهند شد.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین بر ضرورت آموزش ضوابط فقهی و شرعی در 
حوزه بانکی به مدیران ارشد و تمام پرسنل شبکه بانکی تاکید و ابراز امیدواری کرد 
که این روند به بهبود فرآیند های بانکی در راستای اجرای اصول بانکداری اسلامی 

منجر شود.
حجت الاسلام مصباحی مقدم، رئیس شورای فقهی بانک مرکزی نیز در این 
نشست با بیان اینکه در مدیریت فعلی بانک مرکزی شاهد افزایش توجه اصول 
فقهی و شرعی در نظام بانکی کشور هستیم، گفت: اثربخشی تصمیمات شورای 

فقهی از این به بعد بیش از پیش خواهد شد.
رئیس شورای فقهی بانک مرکزی افزود: مفاد ماده ۱۶ برنامه ششم توسعه در 

صورت نظارت جدی بر عملکرد بانک ها عملی خواهد شد.
از  را  بانکی  بانکداری اسلامی در نظام  وی تعمیق و گسترش آموزش مبانی 
ضروریات دانست و تأکید کرد: تحول در نظام بانکی بر اساس اصول فقه اسلامی 

وظیفه شورای شورای فقهی و کارگروه تخصصی آن است.

دیدار رئیس کل بانک مرکزی با مراجع عظام تقلید درقم مطرح شد:

هرگونه فعالیت ربوی در نظام بانکداری اسلامی حرام است

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل 

تأیید نموده اند:
۱-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۹۹۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۴۱ مربوط به 
تقاضای خانم سیده زهرا هاشمی فرزند سید عبداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت۷۲/۳۸مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۱۹۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی بیگدلی آذری)م الف۱۲۲۳۶(
۲-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۶۷۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۴۸ مربوط به 
تقاضای خانم خدیجه مظفری فرزند غلامحسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت۷۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۳۴ و۲۳۳۳ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۲۳۳۴ اصلی 
تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث امراله 

زند صفحه ۴۳ دفتر ۲۲۵ ) الف۱۲۲۳۷(
۳- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۳۸۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۳۵ مربوط به 
تقاضای خانم زهرا وفائی تاج خاتونی فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۳۴ مترمربع پلاک شماره۱ فرعی از۲۵۴۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۰۵ دفتر ۳۲۷)م الف۱۲۲۴۰(
۴- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۳۶۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۴۸ مربوط به 
تقاضای آقای علی علی وندان شاه تپه فرزند حسن در قسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 

به مساحت ۴۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۵۳۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 
متقاضی طی سند قطعی ومبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه ازشیرین وطاهره وفاطمه وخدیجه شهرت 

همگی علی وندان شاه تپه صفحه ۳۷ دفتر ۹۰ وموروثی از حوریه لقا حسین دخت)م الف۱۲۲۴۱(
 ۵-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۶۲۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۰۱ مربوط 
به تقاضای آقای شمس اله فیضی فرزند لطف اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۹۹ مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۹۵۰/۲۳۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفاتر الکترونیکی ۳۷۹-۱۳۹۹)م الف۱۲۲۴۲(
۶-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۹۴۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۱۶ مربوط به 
تقاضای آقای حسین سلطانیان همت فرزند حاتمعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵۶/۰۸ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه ازعباس نیما بیگدلی صفحه ۵۶۴ و۵۶۷ دفتر۸۸)م 

الف۱۲۲۴۳(
۷-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۹۴۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۱۴ مربوط به 
تقاضای آقای حسن سلطانیان همت فرزند حاتمعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵۶/۰۸ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه عباس نیما بیگدلی صفحه ۵۶۴ و۵۶۷ دفتر۸۸)م 

الف۱۲۲۴۴(
۸- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۶۰۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۸۴ مربوط 

به تقاضای آقای محمد حسین کریمی فرزند خیراله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت۵/۱۵ مترمربع پلاک شماره۴۰۹فرعی از ۲۵۰۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اعظم بهرامی وپرویزحمیدی مونس صفحه ۵۷۵ دفتر۴۱۲ )م 

الف۱۲۲۴۶(
۹- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۳۹۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۵۷ مربوط به 
تقاضای آقای محمدولی شوندی فرزند نجفعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت۸۴/۷۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹۴۸/۱/۱۰صلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴ دفتر ۲۱۸ )م الف۱۲۲۴۷(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۱۰/۱۵
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۱/۰۲
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۰۸۲ شماره  رای   -۱
فرزند  پناه  حق  نفیسه  خانم  تقاضای  به  ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۱۶مربوط 
معصوم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۵۳/۷۵مترمربع پلاک شماره 
۱۰۹۸۶اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت 
مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱۴۰۰۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۰۶۱ وبه موجب سند 

قطعی شماره ۱۵۰۶۸۵ مورخ ۱۴۰۰/۰۵/۰۶ دفترخانه ۷قم)م الف ۱۲۲۳۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۸۷۹ شماره  رای   -۲
سیدمحمدحسین  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۵۹مربوط 
روحانی فرزند سیدمحسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۵۷/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره ۵۲فرعی از ۱۱۰۳۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
الکترونیکی  دفتر  در  صادره  مشاعی  مالکیت  سند  قم  یک  اداره  ملک  ثبت 

۱۳۹۹۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۴۹۸)م الف ۱۲۲۳۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۴۹۸ شماره  ۳-رای 

۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۰۴۵مربوط به تقاضای آقای هاتف مومنی نژاد فرزند 
رضا در ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت ۱۹۳۷مترمربع پلاک شماره ۴۳اصلی 
واقع در قم بخش چهار حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از حسین اعرابی)م الف ۱۲۲۴۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  اشخاص  چنانچه  تا  آگهی  روز  فاصله ۱۵  به  دونوبت  در  مراتب  مشاعی 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 

خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۱۰/۱۵
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۱/۰۲
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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جام  ملت های  آسیا زنان؛

تساوی ایران برابر هند در اولین گام

تیم ملی فوتبال زنان ایران در نخستین دیدار خود در جام ملت های آسیا برابر هند 
به تساوی بدون گل رسید. 

براساس این گزارش ،تیم ملی فوتبال زنان ایران روز پنجشنبه ۳۰ دی ماه  در 
نخستین بازی خود در جام ملت ها به مصاف تیم ملی هند میزبان مسابقات رفت 

که این دیدار گلی دربرنداشت.
تیم ملی هند دو بازیکن خود را به دلیل کرونا در این بازی در اختیار نداشت.

در نیمه نخست اتفاق خاصی رخ نداد. در این نیمه تیم هند ۶۲ درصد و ایران ۳۷ 
درصد بازی را در اختیار داشت.

همچنین تیم ملی هند ۱۱ شوت و ایران چهار شوت به سمت دروازه حریف 
داشتند و هر دو تیم ۲ ضربه مستقیم به سمت دروازه داشتند.

در نیمه دوم حملات هجومی تیم ملی هند به ایران بیشتر شد و در دقایق ابتدایی 
"کامالا دوی" ۲۹ ساله یکی از موثرترین بازیکنان تیم ملی هند وارد زمین شد.

در دقیقه ۵۰ بازی با اشتباه غزاله بنی طالبی و زهره کودایی نزدیک بود تا دروازه 
ایران باز شود.

در دقیقه ۵۹ بازی زهرا معصومی به جای سمانه چهکندی و مرضیه نیکخواه به 
جای زهرا سربالی وارد زمین شدند.

در دقیقه ۶۲ این دیدار موقعیت فوق العاده خطرناک از کنار دروازه ایران بیرون 
رفت و در دقیقه ۶۵ دروازه بان ایران با واکنش باورنکردنی از دوقدمی ضربه سر 

بازیکن هند از روی خط بیرون کشید.
همچنین ثنا صادقی به دلیل دریافت کارت زرد با یاسمن فرمانی در دقیقه ۷۰ 

این بازی تعویض شد و سارا ظهرابی نیز به جای هاجر دباغی به زمین آمد.
شماره ۱۷ ایران نگین زندی نیز در نیمه دوم ۲ موقعیت گلزنی مسلم را از دست 

داد و در دقیقه ۸۷ افسانه چترنور بجای او وارد زمین شد.
روند بازی در این نیمه هم در اختیار هند بود و ابران با روش تدافعی دل به 

ضدحملات و کرنر بسته است.
این نخستین امتیاز تاریخ تیم  فوتبال زنان ایران در جام ملت های آسیا بود.

ایراندوست: به صعود از گروهمان امیدوارم 
سرمربی تیم ملی فوتبال بانوان گفت: برای برد به مصاف هند آمدیم و به خاطر 

انرژی که مردم برای ما می فرستادند دوست داشتیم از این بازی امتیاز بگیریم. 
مریم ایراندوست در نشست خبری بعد از دیدار ایران و هند در جام ملت های 
آسیای بانوان اظهار داشت: اولین بازی در تورنمنت ها سخت ترین مسابقه است. 
با توجه به اینکه بازیکنان ما اولین حضور خود را تجربه می کردند و در ۴-۵ ماه اخیر 
بازی تدارکاتی نداشتند اما بر تیم حریف غالب بودند. همه دیدند تیم ما تمام تلاش 

خود را انجام داد تا از نام ایران دفاع کند.
وی افزود: چون پیش بینی می کردیم هند با برنامه ریزی طولانی تیمی قوی باشد 
ولی خیلی برایمان مهم بود که حداقل امتیاز را بگیریم.در برخی دقایق شاید دفاع 
و ضد حمله می کردیم اما به خاطر انرژی که مردم ایران برای ما فرستادند دوست 

داشتیم امتیاز کسب کنیم و در مجموع برای برد به زمین آمده بودیم.
سرمربی تیم ملی بانوان در خصوص دیدار بعدی تیم ملی گفت: می دانیم چین 
یکی از قدرت های آسیا است و قطعا مقابل این تیم با برنامه وارد زمین می شویم. با 
این برنامه ای که از تیمم دیدم و دفاع خوبی که بازیکنان ما انجام دادند و دروزاه بانی 
خوبی که کودایی انجام داد فکر می کنم مقابل چین هم دروازه تیممان را بسته 

نگه داریم.
ایراندوست تاکید کرد: به بازیکنان تیمم ایمان دارم. با برنامه وارد این تورنمنت 

شدیم و امیدوار هستیم که از گروهی که در آن قرار داریم صعود کنیم.
وی در خصوص بهترین بازیکن تیمش در این دیدار گفت: از نظر من همه 
بازیکنانم بهترین بازیکن بودند. هاجر دباغی پشت مهاجمان بازی می کرد ولی 
زمانی که صاحب توپ می شدیم باید هافبک طراح می شد و اگر صاحب توپ 
نبودیم باید هافبک های هند را پرس می کرد. او به نحو احسنت کار خود را انجام 
داد و حتی با وجود آسیبی که دید توانست از این مسئولیت موفق خارج شود. 

البته یکی از بهترین بازیکنان ما زهره کودایی بود که عملکرد قابل قبولی داشت.
تلاش می کنیم برابر چین بهترین عملکرد را داشته باشیم 

دوازه بان تیم ملی فوتبال زنان گفت: تیم هند بازی خوبی ارائه کرد و ما دیدار 
سختی برابر این تیم پشت سر گذاشتیم. 

بازیکن زمین در کنفرانس  بهترین  به عنوان  انتخابش  از  زهره کودایی پس 
مطبوعاتی اظهار داشت: همانطور که سرمربی تیم اعلام کرد بازی سختی بود، 
بالاخره در یک تورنمنتی مانند جام ملت های آسیا اولین بازی همیشه حساسیت 
خاص خودش را دارد. ماهم برای اولین بار در جام ملت های آسیا حضور داشتیم.

وی درباره تیم چین گفت: تیم چین حرفه ای است و تجربه بسیار زیادی در 
سطح آسیا و ۸ دوره عنوان قهرمانی آسیا را در کارنامه دارد. تیم ایران برای اولین بار 
است که به این بازیها آمده اما این دلیل نمی شود که ما شجاعانه و غیرتمندانه بازی 
نکنیم. همه تلاش مان را در بازی برابر چین بکار خواهیم گرفت تا بهترین عملکرد 

را داشته باشیم و از آن بازی هم امتیاز کسب کنیم.
دروازبان تیم ملی فوتبال زنان عنوان کرد: شرایط یک مقدار سخت است اما 
توانستیم امروز خوب بازی کنیم تا بجنگیم. غافل از اینکه هند نیز بسیار خوب بود 
و به این تیم تبریک می گویم. همه سعی مان را می کنیم تا بازی به بازی شرایط مان 

بهتر شود و بتوانیم بهترین نتایج در این مسابقات بدست آوریم.
تیم ملی فوتبال زنان سوم بهمن در دومین دیدار ساعت ۱۳:۳۰ به مصاف چین 

می رود.
جام ملت های فوتبال زنان آسیا از ۳۰ دی تا ۱۷ بهمن با حضور ۱۲ تیم به 
میزبانی هند برگزار می شود. ایران که برای نخستین بار سهمیه حضور در این 

مسابقات را به دست آورده، در گروه اول با هند، چین و چین تایپه هم گروه است.

ملی پوش فوتبال ایران به الغرافه قطر پیوست ؛

عزت اللهی شاگرد استراماچونی شد
سعید عزت اللهی روزپنجشنبه  به صورت قرضی به باشگاه الغرافه قطر پیوست تا 

در تیم تحت هدایت استراماچونی بازی کند. 
باشگاه الغرافه قطر با خوشامد گویی به سعید عزت اللهی اعلام کرد که وی به 
صورت قرضی به این باشگاه منتقل شد تا در تیم تحت هدایت آندرا استراماچونی 

بازی کند.
عزت الهی که یک و نیم فصل موفق را در تیم وایله بولدکلاب دانمارک سپری کرده 
بود، پس از ناکامی این تیم در صعود به پلی آف کسب سهمیه با جدایی از این تیم 

راهی لیگ ستارگان قطر شد تا پیراهن تیم زردپوش الغرافه را برتن کند.
سعید عزت اللهی سابقه بازی در لیگ چمپیونشیپ انگلیس، روسیه، بلژیک 
و دانمارک را دارد و حالا در الغرافه اولین تجربه آسیایی خود را پشت سر خواهد 

گذاشت و به جمع کثیری از بازیکنان ایرانی در لیگ ستارگان ملحق می شود.

 
پیشکسوت استقلال گفت: استقلال شخصیت قهرمانی دارد، هیچ تیمی 
شایسته تر از استقلال برای قهرمانی نیست و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد وقتی 
بازی ها به پایان رسید این آبی پوشان تهرانی خواهند بود کاپ قهرمانی را بالای 

سر خواهند برد. 
دفاعی  در خط  که سال ها  استقلال  با سابقه  بازیکنان  از  نوری«  »محمد 
استقلال به میدان رفت و یکی از نفراتی بود که خاطرات خوبی را از خود در 

ذهن هواداران آبی پوش بر جای گذاشت.
بازیکن سابق سال های دور استقلال و پیشکسوت امروز آبی ها روز پنجشنبه 
گفت وگو با خبرنگار ورزشی ایرنا از قهرمانی شاگردان فرهاد مجیدی در نیم 
فصل حرف زد، او گفت: من لیگ بیست و یکم را با جدیت پیگیری کردم و با 
اطمینان می گویم هیچ تیمی شایسته تر از استقلال برای قهرمانی نیست و اگر 
اتفاق خاصی رخ ندهد این آبی پوشان تهرانی خواهند بود که سال ها به ناکامی 
در لیگ پایان داده و کاپ قهرمانی را در حضور هواداران بالای سر خواهند برد.

نیمه اول لیگ برتر به پایان رسید، استقلال را چگونه دیدبد؟
وقتی این تیم به عنوان قهرمانی در نیم فصل رسیده یعنی استحقاق و لیاقت 
آن را داشته و با شایستگی به این عنوان مهم و با ارزش رسیده است، استقلال 
با توانمندی هایش به این عنوان رسید و قهرمانی اش در نیم فصل اول پاک بود.

منظورتان از نیم فصل پاک چیست؟
منظورم این است که این تیم با استفاده از توانایی های فنی اش قهرمان شد، 
از داوری بهره نگرفت و حتی ضرر کرد، زحمت کشید و باید به همه اعضای این 

تیم خسته نباشید جانانه ای گفت.
چه عواملی باعث موفقیت استقلال در نیم فصل اول شد؟ 

تیم  و  آجورلو  سردار  به  باید  و  کشید  زیادی  زحمت  استقلال  مدیریت 
مدیریتی اش خسته نباشید جانانه ای گفت که همه ابزار و امکانات لازم را برای 

استقلال فراهم کردند،
 استقلال بر خلاف سال های گذشته آرامش داشت و این آرامش توسط کادر 
مدیریتی تزریق شد، وقتی مربیان آرامش داشته باشند و بدانند کادر مدیریتی 
با آنها هماهنگ است و مشکلی برایشان ایجاد نمی کنند تمام فکر و تمرکزشان 

روی مسایل فنی است.
کادر فنی استقلال و در راس آنها فرهاد مجیدی زحمت کشید، استقلال تیم 
جوان و شایسته ای را در اختیار دارد و سرمربی توانست بهترین عملکرد را از 
آنها داشته باشد. بازیکنان استقلال نیز با تمام وجود برای موفقیت استقلال 
جنگیدند و توانستند با همدلی و اتحاد نقش تعیین کننده در این موفقیت 

داشته باشند.
به نظر شما استقلال قهرمان لیگ بیست و یکم می شود؟

من نه به عنوان یک استقلالی بلکه می خواهم به عنوان یک کارشناس فوتبال 
به این پرسش شما پاسخ دهم و بگویم استقلال قهرمان فصل بیست ویکم 

می شود.
 این تیم شخصیت قهرمانی دارد، این شخصیت را به عملکرد این تیم ربط 
برد،  بیشترین  بود،  نام استقلال  به  آمارها  تمام  اول  نیم فصل  می دهم، در 
بیشترین گل زده، کمترین گل خورده و شکستی در کارنامه این تیم ثبت نشد و 

همه حکایت از این دارد شایسته و سزاوار قهرمانی است.
استقلال یک سرو گردن بالاتر از تیم های دیگر است. من لیگ بیست و یکم را 
با جدیت پیگیری کردم و با اطمینان می گویم هیچ تیمی شایسته تر از استقلال 

برای قهرمانی نیست و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد وقتی بازی ها به پایان رسید 
این آبی پوشان تهرانی خواهند بود که سال ها به ناکامی در لیگ پایان داده و 

کاپ قهرمانی را با در حضور هوادارن بالای سر خواهند برد.
رقیبان استقلال را در نیم فصل دوم چطور می ببنید؟

منتظر  آنان  حتم  طور  به  و  هستند  سرسخت  همه  لیگ  دیگر  تیم   ۱۵  
کوچک ترین لغزش از سوی استقلال خواهند بود، آبی ها به طور حتم می دانند 
فوتبال پر از اتفاقات پیش بینی نشده است و در نیم فصل دو هیچ تیمی راحت 

امتیاز از دست نمی دهد.
مجیدی فصل پر فراز و فرودی را پشت سر گذاشت، انتقاداتی به او شد، در 

این باره بگویید
 موفقیت در نیم  باعث خواهد شد تا تیم با آرامش و تمرکر بیشتری نیم فصل 
دوم لیگ را پشت سر بگذارد، استقلال در برخی دیدارها نتوانست عملکرد فنی 

قابل قبولی ارائه کند و همین موضوع باعث انتقادات به عملکرد تیم شد 
هواداران انتظار داشتند تیم خوب بازی کند و نتیجه بگیرد، پنج تساوی پس 
در پی نیز عاملی بود تا انتقادات بیشتر شود اما در نهایت استقلال از این شرایط 

به سلامت عبور کرد و امتیازات لازم را برای صدرنشینی به دست آورد.
استقلال در دو بازی آخر خود عملکرد فنی قابل قبولی را داشت، شش گل زد 

و این نشان می دهد کیفیت بالایی در خط هجوم داشته است.
استقلال نیاز به تقویت دارد و اگر می خواهد عنوان قهرمانی را در پایان فصل 
به دست آورد نیاز به جذب بازیکن دارد، ما در پست هافبک نفوذی و طراح با 

مشکل روبرو هستیم و باید مهره با کیفیت به خدمت بگیریم.
در مقطع فعلی فرهاد مجیدی و سایر اعضای کادر فنی به خوبی از نقاط ضعف 

تیم باخبر هستند و می دانند در کدام پست ها باید بازیکن به خدمت بگیرند.
به عنوان یک پیشکسوت چه انتظاراتی از تیم و سرمربی استقلال 

دارید؟
فرهاد یک فرد با تجربه در استقلال است او سال ها در نقش بازیکن در این تیم 
حضور داشته و جو را به خوبی می شناسد، او در دوران بازیگری با مربیان بزرگی 
کار کرده و از هر کدام از آنها نکات خوبی را یاد گرفته است، دراین سه سال که 
هدایت استقلال را بر عهده داشت تجربیات ارزشمندی را به دست آورده است.
 در نهایت تا اینجای کار به او نمره قبولی می دهم، من و تمام پیشکسوتان 
باشگاه استقلال از مجیدی انتظار روزهای خوب داریم و وقتی او با استقلال 

نتایج قابل قبولی را به دست آورد حمایت می کنیم.
من به عنوان یک پیشکسوت با بردهای استقلال خوشحال می شوم و با 

شکست هایش ناراحت.
اگر حرفی می زنم برای کمک به استقلال است و همواره دوست دارم این تیم 

در اوج باشد تا من و سایر قدیمی ها سرمان را بالا بگیریم.
نظرتان درباره حذف استقلال از لیگ قهرمان چیست؟

کوتاهی مدیران سابق باعث شده کار به اینجا بکشد و استقلال از آسیا حذف 
شود، تصمیمات نادرست باعث شد تا استقلال از حضور در آسیا محروم شود و 

امیدوارم مسوولان وزارت ورزش با عاملان این اتفاق تلخ برخورد جدی کنند.

محمد نوری: قهرمانی آبی ها در نیم فصل اول پاک بود

 هیچ تیمی شایسته تر از استقلال برای قهرمانی نیست

آگهی مفقودی 
کلیه مدارک اعم  از برگ سبز ، کارت خودرو و بیمه نامه خودرو پراید 
هاچ بک به رنگ سفید مدل  ۱۳۷۵ به شماره موتور ۰۰۰۱۰۳۰۱   و 
شماره شاسی  s ۱۴۴۲۲۷۵۱۲۳۵۰۱  به شماره پلاک ۸۸۴س۹۴ 
ایران ۱۶متعلق به مهدی دهقانی مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

بموجب ماده ۱۲ قانون ثبت اسناد و ماده ۵۹ اصلاحی آیین نامه 
مربوطه املاکی که در سه ماهه سوم سال ۱۴۰۰ تقاضای ثبت آنها 
پذیرفته شده و شماره های که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی 
نشده هر آنچه طبق آرای هیات نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی 

آنها باید تجدید شود به شرح ذیل آگهی می گردد.
الف( املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته و شماره هایی که از قلم 
افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده و مدت اعتراض آنها از تاریخ اولین 

نوبت این آگهی به مدت ۹۰ روز می باشد.
فرزند  آقای عشقعلی رستمی  اصلی:  ۱-پلاک ۲۴۰۹/۴/۲۶ 
قربانعلی شش دانگ عرصه و اعیان به پلاک ثبتی بیست و شش 
فرعی از چهار فرعی از دو هزارو چهارصدو نه اصلی واقع در بخش 
دو حوزه ثبتی قم به مساحت یکصد متر مربع به آدرس:قم-خیابان 
امامزاده ابراهیم خیابان ۲۲ بهمن خیابان هندیانی کوی ۲۱ پلاک 

۱۳واقع در بخش دو قم که آگهی میگردد.
۲-پلاک ۲۵۲۷/۳۹۵ اصلی: آقای محمدجواد علیار قره شیران 
فرزند عزیز تمامی سه دانگ عرصه و ششدانگ یک قطعه زمین که 
درآن احداث بنا شده به پلاک ثبتی سیصد و نود و پنج از دو هزارو 
پانصدو بیست و هفت اصلی واقع در بخش دو حوزه ثبتی قم به 
مساحت تقریبی ۱۱۱/۵۸ متر مربع به آدرس:۳۰ متری کیوانفر 

کوچه آقابقال کوی مقدم پلاک ۶ بخش دو قم که آگهی میگردد.
۳- پلاک ۲۵۲۷/۴۰۸ اصلی: آقای حسین فتاحی دولت آبادی 
فرزند ابراهیم سه دانگ عرصه و شش دانگ اعیان که درآن احداث 
بنا شده به پلاک ثبتی چهارصدو هشت فرعی از دو هزارو پانصدو 
بیست و هفت اصلی واقع در بخش دو حوزه ثبتی قم به مساحت 
تقریبی شصت متر متر مربع به آدرس: قم ۳۰متری کیوانفر کوی۲۶ 

فرعی دوم پلاک ۱۶ واقع در بخش دو قم که آگهی میگردد.
آگهی نوبتی اصلاحی:

املاکی که آگهی نوبتی آنها اشتباها انتشار یافته وبه دستور اداری 
تجدید می گردد.

فرزند  تبارسماکوش  رضایی  صمد  اصلی:آقای   ۱۷۴۱/۲۲-۱
حبیب الله شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به پلاک ثبتی بیست ودو فرعی از یک هزارو هفتصد و چهل و یک 
اصلی واقع در بخش دو حوزه ثبتی قم به مساحت تقریبی ۴۸ متر 
مربع به آدرس:قم،نیروگاه،باهنر،۱۴ متری عرفان،۸متری فاطمه 

الزهرا، پلاک ۵۱ واقع در بخش دو قم که آگهی میگردد.
۲-۱۷۴۱/۲۴ اصلی:آقای علی اصغر بیگدلو فرزند نادعلی شش 
دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به پلاک 
ثبتی بیست و چهار فرعی از یک هزارو هفتصد و چهل و یک اصلی 
به مساحت تقریبی هشتاد متر مربع به آدرس:نیروگاه-بلوار بنی 
فضل-خیابان رسول دادخواه-کوی ۵۳ پلاک ۱۸ واقع در بخش 

دو قم که آگهی میگردد.
زیادعلی  فرزند  قمبری  اسمعیل  آقای  اصلی:   ۱۷۴۲/۲۴-۳
شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک 
ثبتی بیست وچهار فرعی از یک هزارو هفتصد و چهل و دواصلی 

به مساحت تقریبی هفتاد و شش متر مربع به آدرس: انتهای جواد 
الائمه،۲۰ متری باهنر،۱۴ متری عرفان،کوی ۵پلاک ۶ واقع در 

بخش دو قم که آگهی میگردد.
۴-۲۴۰۶/۱۴ اصلی: ۱-سید تقی طباطبایی نیستانک فرزند 
سید محمود بالمناصفه ۲-فاطمه سادات طباطبایی نیستانی فرزند 
سید محمود بالمناصفه شش دانگ یک باب خانه به پلاک چهارده 
فرعی از دو هزارو چهارصد وشش اصلی واقع درخیابان امامزاده 
ابراهیم خیابان ۲۲ بهمن  کوی شهید احدیان کوی ۱۷ پلاک ۳۷ 

واقع در بخش دو قم که آگهی میگردد.
فرزند  بختیاران  ناصر  آقای  اصلی:   ۲۵۲۷/۱۱۰/۴۰۹-۵
غلامرضا شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
پلاک چهارصد ونه فرعی از یکصد و ده فرعی از دو هزارو پانصد و 
بیست و هفت اصلی به مساحت تقریبی ۱۹۰ متر مربع به آدرس: 
۳۰متری کیوانفر کوچه ۱۴ فرعی ۲۲ پلاک ۷ واقع در بخش دو قم 

که آگهی میگردد.
۶-۲۵۴۸/۶/۲۸۲ اصلی: آقای اسماعیل عبادی فرزند حسن 
شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک 
دویست و هشتاد و دو فرعی از شش فرعی از دو هزارو پانصد و چهل 
و هشت اصلی به مساحت ۱۲۵ متر مربع به آدرس: بلوار نواب بین 
کوی دو وچهار جنب بنگاه عبادی واقع در بخش دو قم که آگهی 

میگردد.
چنانچه  املاک  و  اسناد  ثبت  قانون   ۱۶ ماده  موجب  به  لذا 
اشخاص نسبت به املاک ذکر شده در این آگهی واخواهی داشته 
باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار این آگهی )ردیف الف( تا 
مدت ۹۰ روز و آنهایی که طبق آرای هیئت نظارت و دستور اداری 
تجدید آگهی شده )ردیف ب( به مدت ۳۰ روز دادخواست خود 
را با اخذ رسید به این اداره تسلیم نمایند همچنین طبق ماده ۱۷ 
قانون مذکور در صورتی که قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه 
شده باشد طرف دعوی یا متقاضی ثبت باید گواهی دادگاه مشعر 
به جریان دعوی را ظرف مدت مرقوم تسلیم نمایند اعتراضات 
یا گواهی طرح دعوی که بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد 
بلااثر است و طبق قسمت اخیر ماده ۱۶ قانون ثبت و تبصره 
ماده ۱۷ رفتار خواهد شد جمعا به موجب تبصره ۲ ماده واحده 
مصوب ۱۳۷۳/۰۲/۱۵ اعتراض به تقاضای ثبت موضوع ماده 
۱۶ قانون ثبت می بایست توسط معترض ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره با تقدیم دادخواست به مرجع 
ذیصلاح قضایی پذیرد. ضمنا طبق ماده ۵۶ آیین نامه قانون ثبت 
حقوق ارتفاقی در موقع تحدید حدود در صورت مجلس تحدیدی 
قید خواهد شد این آگهی نسبت به ردیف الف در۲ نوبت به فاصله 
۳۰ روز و نسبت به ردیف ب در یک نوبت چاپ و منتشر می شود.

)شناسه آگهی :۱۲۶۴۲۲۹(
تاریخ انتشار نوبت اول: شنبه ۱۴۰۰/۱۱/۰۲
تاریخ انتشار نوبت دوم: یکشنبه ۱۴۰۰/۱۲/۰۱
عباس پورحسنی/ رییس ثبت اسناد منطقه دوقم

آتش بازی در خاک عربستان؛لیست آگهی نوبتی سه ماهه سوم سال 14۰۰ بخش دو ثبت قم
هندبال ایران با عبور از میزبان 

صدرنشین شد 

 تیم ملی هندبال ایران در مرحله گروهی بیستمین دوره قهرمانی آسیا با پیروزی 
برابر عربستان به عنوان صدرنشین به دور بعدی صعود کرد. 

براساس این گزارش ،تیم ملی هندبال کشورمان پنجشنبه شب در سومین و 
مهم ترین دیدار خود در مرحله گروهی مسابقات قهرمانی آسیا به مصاف عربستان 
میزبان رفت و در نهایت موفق شد این تیم را با نتیجه ۲۴ بر ۲۰ شکست دهد و به 

عنوان صدرنشین گروه B به جمع هشت تیم برتر این رقابت ها راه پیدا کند. 
هندبالیست های ایران در نیمه نخست عملکرد چندان خوبی نداشتند و با نتیجه 
۱۳ بر ۹ بازی را واگذار کردند اما در ابتدای نیمه دوم با یک عملکرد بسیار خوب و 
واکنش های خیره کننده »محمد سیاوشی« دروزاه بان تیم ملی هندبال کشورمان 

موفق شدند نتیجه بازی را برگردانند. 
در ادامه نیز شاگردان »مانوئل مونتایا فرناندز« توانستند بازی خوب خود را به 
عربستان دیکته کنند و در آخر با نتیجه ۲۴ بر ۲۰ این تیم را شکست دهند.  تیم 
هندبال کشورمان در دو بازی قبلی خود نیز مقابل استرالیا و هند به برتری رسیده 

بود و با پیروزی در دیدار آخر نیز به عنوان صدرنشین به دور حذفی صعود کرد. 
فرناندز: شاگردانم نمایش فوق العاده داشتند

 سرمربی تیم ملی هندبال ایران گفت: شاگردانم با یک نمایش فوق العاده موفق 
شدند عربستان میزبان را شکست دهند و این همان بردی بود که بر رویش کار 
کرده بودیم.  »مانوئل مونتایا فرناندز« پس از کسب پیروزی مقابل عربستان میزبان 
رقابت های قهرمانی آسیا اظهار کرد: واقعا می خواهم بگویم که این همان پیروزی 
بود که ما بر روی آن کار و برایش تلاش کرده بودیم. در وهله دوم می توانم بگویم 
که بازیکنان با استرس و ترس وارد زمین شدند؛ اما واقعیت این است که نیمه دوم 
یک نیمه فوق العاده، چه در فاز دفاع و چه در فاز حمله بود. البته که نباید نمایش 
فوق العاده دروازه بانمان را فراموش کنیم. وی افزود: یک نکته مثبت دیگر این بود 
که ما تا آخر بازی حاشیه امنیتی برای خودمان ایجاد کردیم و می خواهم بگویم که 
نیمه دوم نیمه کاملی بود. عملکرد فوق العاده ای بود و به تمام بازیکنانمان تبریک 
می گویم. سرمربی تیم ملی هندبال ایران همچنین در مورد نیمه نخست دیدار 
مقابل عربستان اظهار کرد: اگر بخواهم در مورد تمامی بازی ها بگویم ما حتی 
در دو بازی اول هم که می دانستیم مقابل حریف برتری داریم، نیمه اول سختی 
داشتیم. در این بازی هم همان موضوع تکرار شد با وجود اینکه می دانستیم برابر 
میزبان که تیم خوبی است بازی می کنیم. فرناندز اضافه کرد: در نیمه اول کمی 
عجله بازیکنان بیش از حد بود و تعجیل می کردند و ما از فلسفه تاکتیکی خود 
خارج شدیم و این موضوع کمی به ما ضربه زد. اما در نیمه دوم همان کاری را 
که باید می کردیم انجام دادیم با اختلاف چند گل جلو افتادیم و ریتم بازی را در 
دست گرفتیم. سرمربی تیم ملی هندبال ایران همچنین در مورد جو حاکم بر سالن 
نیز اظهار کرد: شاید جو ورزشگاه باعث شد ارتباط من با بازیکنان سخت تر شود، 
البته من از زاویه دیگری این موضوع را می بینم. در هندبال همیشه جو تماشاچی 
وجود داشته و در این دو سال بخاطر کرونا این شرایط نبوده است. من ترجیح 
می دهم جو سالن زنده باشد، حتی اگر به ضرر ما باشد تا اینکه هیچ تماشاچی در 
سالن نباشد. وی در پایان افزود: ما یک بازی خیلی مهم را بردیم ولی از این مرحله 
وارد مرحله اصلی می شویم و باید متمرکز باشیم و بر روی هدف خود کار کنیم. 
ما فقط تا امشب می توانیم خوشحال باشیم و بعد باید برای موفقیت بجنگیم. تیم 
ملی هندبال کشورمان با سه پیروزی در مرحله گروهی به عنوان صدرنشین به دور 

حذفی صعود کرد. از شنبه دیدارهای دور حذفی را برگزار خواهند کرد. 
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عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

همه مسیرهای ایران برای لغو تحریم ها به 
اروپا و آمریکا ختم نمی شود

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: پیام 
سفر رئیس جمهور به غربی ها این است که  همه مسیرهای ایران برای دست یابی به 

اهداف خود فقط به اروپا و آمریکا ختم نمی شود. 
جلیل رحیمی جهان آبادی با اشاره به سفر آتی رییس جمهور به روسیه گفت: 
در سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران به همان اندازه که استقلال و شعار نه 
شرقی نه غربی به عنوان اصلی ترین پایه سیاست کشور مطرح است، اصل دوم به 
نام توازن و رویکردی به نام نگاه به شرق هم در سیاست خارجی جمهوری اسلامی 

جایگاه دارد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در تعریف 
توازن گفت: توازن به این معناست که کشور برای تامین نیازهایش، روابط خود در 
عرصه سیاسی، فرهنگی، اقتصادی را فقط به یک بخش از جهان خلاصه نکند. 
غرب در ۴۳ سال گذشته در حق مردم و انقلاب مردمی ظلم های زیادی انجام داده 
است. نماینده مردم تربت جام و باخرز با بیان اینکه مهمترین دشمنی غرب همراهی 
با صدام برای تحمیل جنگ ۸ ساله به ملت ایران بود، تصریح کرد: غربی ها در جنگ 
۸ ساله به طرق مختلف از رژیم بعثی حمایت کردند و خسارت های زیادی را به 

جمهوری اسلامی وارد کرده و هنوز هم این دشمنی ها ادامه دارد.
رویکرد سیاست خارجی دولت سیزدهم،  کاهش وابستگی به غرب است

وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران برای تامین منافع ملی خود در تلاش است 
وابستگی به غرب را کاهش دهد، گفت: بر همین اساس نگاه به شرق، نگاه به آسیا و 
توسعه روابط با روسیه و چین و کشورهای همسایه در دولت آیت الله رییسی از جایگاه 
ویژه ای برخوردار است.  بهبود روابط ایران با کشورهای آسیای میانه،کشورهای عربی 
و کشورهای همسایه در دستور کار دولت سیزدهم قرار دارد.  رحیمی جهان آبادی با 
بیان اینکه همکاری با روسیه برای جمهوری اسلامی ایران از نظر سیاسی، امنیتی و 
اقتصادی دارای اهمیت ویژه است، اظهار داشت: روسیه کشوری مهم و قدرتمند در 
جهان است که در شورای امنیت هم »حق وتو« دارد. همچنین روسیه با جمهوری 
اسلامی ایران مرز آبی مشترک دارد لذا دو کشور در زمینه های اقتصادی، سیاسی، 

نظامی و دفاعی می توانند روابط خود را توسعه دهند.
وی ادامه داد:  پیام این سفر به غربی ها این است که  همه مسیرهای ایران برای 
دست یابی به اهداف خود فقط به اروپا و آمریکا ختم نمی شود. دولت سیزدهم اراده 
کرده است از همه ظرفیت های منقطه ای، آسیایی و جهان در شرق و غرب استفاده 
کند، در همین راستا از یک سو روابط خود را با چین و روسیه در شرق توسعه داده و 
از سوی دیگر در مذاکرات وین به دنبال لغو کامل تحریم ها است. عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با ایرنا ادامه 
داد: رویکرد دولت سیزدهم در سیاست خارجی تحقق شعار نه شرقی و نه غربی 
است لذا در عین حفظ استقلال و عزت جمهوری اسلامی ایران، استفاده از ظرفیت  

کشورهای جهان برای تحقق منافع ملت ایران را در دستور کار دارد.
پیام سفر رییس جمهور به روسیه؛ ایران کشوری منزوی، تنها و محتاج به 

غرب نیست
برای  روسیه  به  جمهور  رییس  سفر  که  پیام هایی  درباره  آبادی  جهان  رحیمی 
کشورهای غربی حاضر در وین خواهد داشت، گفت: احیای روابط و افزایش سطح 
تعاملات با روسیه، چین، کشورهای همسایه، کشورهای آسیای میانه و هند، تنش 
زدایی با کشورهای عربی و سفر رییس جمهور به روسیه پیام مهمی برای غرب و 

آمریکا دارد. غرب دریافته است ایران کشوری منزوی، تنها و محتاج به غرب نیست.
نماینده مردم تربت جام و باخرز ادامه داد: سفر رییس جمهور به روسیه موید این 
پیام است که غرب و آمریکا نمی تواند در مذاکرات هر درخواست نامعقولی  را به ایران 
تحمیل کند. چرا که جمهوری اسلامی ایران کشوری قدرتمند دارای ظرفیت های 
عظیم و گسترده است که جهان حاضر به تعامل با آن می باشد.گسترش روابط با 
چین طبق قرارداد ۲۵ ساله نشان دهنده توانایی ایران برای اداره امور خود در منطقه 

و جهان دارد.
به نتیجه نرسیدن مذاکرات سبب ضرر و زیان طرفین غربی خواهد شد

وی با بیان اینکه ایران منتظر نظر غربی ها در مذاکرات نخواهد ماند، عنوان کرد: 
در دولت سیزدهم، تنش زدایی با عربستان و مدیریت تنش ها در منطقه قفقاز در 
حال پیگیری است.  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: رویکرد و سیاستگذاری ایران در بخش روابط خارجی نشان 
می دهد که  غرب در حال از دست دادن فرصت تعامل و همکاری با ایران در حوزه 
های مختلف است، اگر مذاکرات وین به نتیجه معقولی نرسد، طرفی که متضرر 

خواهد شد، غربی ها هستند.
وی درباره پیام سفر رییس جمهور به روسیه برای کشورهای منطقه اظهار داشت: 
کشورهای منطقه به سمت همکاری های منطقه ای گام برمی دارند و در دنیای امروز 
کمتر کشوری است که به تنهایی بخواهد نیازهای خود را برطرف کند. از طرفی 
سفر رییس جمهور به روسیه حامل این پیام است که جمهوری اسلامی ایران از 
همکاری منطقه ای و ثبات در منطقه استقبال می کند.ایران آمادگی دارد روابط خود 
را با کشورهای آسیای میانه مانند ترکمنستان، قزاقستان، تاجیکستان، قرقیزستان و 

ازبکستان که پیوند عمیقی با روسیه دارند، توسعه و گسترش دهد.
  

ظریفیان فعال سیاسی اصلاح طلب :

پول پاشی فاصله طبقاتی را بیشتر می کند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: ساختارهای کشور آمادگی اجرای سیاست 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را ندارد پرداخت یارانه به جای تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی 

موجب پول پاشی شده و فاصله طبقاتی را بیشتر می کند. 
غلامرضا ظریفیان درباره ابعاد بودجه سال آتی اظهار کرد: از زمانی که بودجه به 
مجلس شورای اسلامی رفت شاهد اظهارنظرهای متعدد از سوی نمایندگان بودیم. 
حتی در کمیسیون تلفیق به کلیات بودجه رای دادند از سوی نمایندگان مطرح شده 
است که تایید کلیات بودجه به معنای آن نیست که کل بودجه را قبول داریم و نسبت 

به پیامدهای آن نگران نیستیم.
وی ادامه داد: بسیاری از نمایندگانی که به کلیات بودجه رای دادند، نسبت به 
برخی جنبه های بودجه اظهار نگرانی کردند یکی از مشکلات بودجه این است که 
بلندپروازانه تهیه شده و دستیابی به آن به نظر غیرممکن و محقق نشدنی است، در 
حال حاضر رشد اقتصادی ۱.۵ درصد است و در بودجه قرار است این رقم به هشت 
درصد برسد.  در نظر گرفتن این عدد حکایت از آن دارد که دقت های لازم انجام نشده 
و شاید در تهیه بودجه دانش و تجربه کافی به کار گرفته نشده است. موضوع دیگر این 
است که قرار بود بودجه به سمت اصلاح ساختاری برود و اکنون باید بررسی شود که 

آیا به این سو رفته یا خیر.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به این که برقراری ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
سال های گذشته برای حل یک مساله مقطعی بود، خاطر نشان کرد: در حال حاضر 
بسیاری از اقتصاددانان دانشگاهی با اقتصاددانان جریان های سیاسی معتقدند به 
دلیل ضعف ساختاری در کشور حذف این ارز تبعات منفی زیادی خواهد داشت. 
البته این مورد قبول است که ارز ۴۲۰۰ تومانی موجب ایجاد رانت، فساد و افزایش 
فاصله طبقاتی شد، اما در شرایط بسیار سخت اقتصادی کشور، اقتصاددانان هشدار 
دادند که حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بدون در نظر گرفتن زیرساخت های آن کشور را با 

بحران های جدی تر و افزایش فاصله طبقاتی بیشتر روبه رو می کند.
ظریفیان در گفت وگو با ایسنا، اضافه کرد: اقتصاد کشور بیمار است و عوامل 
مختلف از جمله تحریم ها و ذهنیت منفی نسبت به شرایط وجود دارد و در این شرایط 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی حتی می تواند تنش آفرینی کند، بنابراین مساله حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی یک مساله بسیار مهم است و ساختارهای کشور آمادگی این جراحی 
را ندارد. زیرا در ازای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گرانی بابت افزایش گرانی ها وجود دارد، 
حتی دولت هم در این زمینه نگرانی دارد و پیش بینی من این است که با توجه به 
شرایط کشور این جراحی بزرگ در این مقطع انجام نخواهد شد. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب درباره پرداخت یارانه نقدی در ازای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت: 
تجربه ثابت کرده است که وقتی پول مستقیم در اختیار افراد محروم قرار گیرد، چند 
برابر آن به دلیل بحران تورم از جیب آنها خارج می شود. بنابراین نباید پول پاشی انجام 

شود، زیرا به جای کم کردن فاصله طبقاتی، این فاصله را بیشتر خواهد کرد.

سفر رئیس جمهور به مسکو مهمترین رویداد خبری رسانه 
های داخلی و خارجی در ۴۸ ساعته گذشته بود. سفری 
تحریم  سازی  خنثی  قوی،  ایران  ساختن  راستای  در  که 
و  شد  انجام  کشور  دیپلماسی  به  تعادل  بازگرداندن  و  ها 
دستاوردهای آن از قراردادهای تجاری تا توافقات دیپلماتیک 

گسترده است. 
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا؛ »رییسی به مسکو می 
رود«؛ ترجیع بند خبرها، تحلیل ها و توییت های هفته های 
اخیر و »رییسی در مسکو است«؛ جمله خبری دو روز گذشته 
بود. آیت الله »سید ابراهیم رییسی« روز چهارشنبه در صدر 
و  وارد مسکو شد  اقتصادی  و  بلندپایه سیاسی  یک هیات 
ساعاتی بعد با »ولادیمیر پوتین« رییس جمهوری روسیه دیدار 
و گفت و گو کرد. دیدار با خانواده ها و ایرانیان مقیم روسیه،  
دیدار با رییس دومای روسیه، سخنرانی در پارلمان روسیه 
که با تشویق های ممتد نمایندگان پارلمان روسیه برگزار شد، 
دیدار و گفت و گو با روسای مهمترین هیات ها و شرکت های 
اقتصادی مسکو،حضور و سخنرانی در  اساتید و دانشجویان 
دانشگاه ملی مسکو و اخذ نشان دکتری افتخاری از برنامه 
های فشرده رئیس جمهور در روسیه بود. آیت الله رئیسی در 
نهایت در جمع نمازگزاران مسجد جامعه مسکو و به دعوت 
»راویل عین الدین« رییس شورای مفتیان روسیه حاضر شد و 
در نهایت شامگاه  پنجشنبه مسکو را به مقصد تهران ترک کرد.

چرا سفر رییس جمهور به روسیه مهم است؟
دعوت  به  ایران،  اسلامی  جمهوری  عالی  مقام  »دومین 
رسمی عالی ترین مقام فدراسیون روسیه به مسکو؛ پایتخت 
یکی از ابرقدرت های جهان سفر کرده است.« این روایت 
اگر در هیاهوی رسانه ای و دعواهای سیاسی و جناحی گم 

نشود؛ نشان عزت ملی همه مردم ایران است.
رییس جمهور، جمهوری اسلامی ایران در دیدار با ولادیمیر 
قدرت  دو  تاثیرگذار  نقش  به  روسیه  جمهور  رییس  پوتین 
در منطقه اشاره و موضوع همکاری های ایران و روسیه در 
مواجهه با معضل تروریست های سوریه را مطرح کرد. پوتین 
هم در این دیدار سه ساعته تصریح کرد که با کوشش های دو 
کشور به  مبارزه با تروریسم بین المللی کمک شده است.آیت 
الله رییسی ادراک مشترک دو کشور در مسائل منطقه ای و 
بین المللی را زمینه ساز همکاری های مشترک خواند و گفت: 
روابط ایران و روسیه در مسیر مناسبات راهبردی قرار دارد«. 
در این دیدار از سوی دو رییس جمهوری تاکید شد که مرزها 
در قفقاز، حاکمیت ملی و ژئوپلتیک منطقه تغییرناپذیر است. 
همچنین در موضوع افغانستان؛ تنها راه ثبات و امنیت پایدار 
در این کشور تشکیل دولت فراگیر با مشارکت همه گروه ها 
اعلام شد. رییس جمهوری روسیه هم از برنامه ریزی ها برای 
تجارت هنگفت میان دو کشور خبر داد و بر ارتقای سطح 
روابط تاکید کرد و گفت که به رغم شرایط سخت پاندمی، 
سال گذشته تبادلات تجاری دو کشور روند مثبت ۶ درصدی 

داشت.
از دیگر برنامه های سفر رییس جمهور به روسیه حضور و 

سخنرانی در مجلس دومای روسیه بود؛ موضوعی که براساس 
قوانین و پروتکل های این نهاد در روسیه، چندان مرسوم 
نبوده و سخنرانی رییس جمهور مهمان در پارلمان روسیه، 
موضوعی نادر قلمداد می شود. از این شرایط نادر آیت الله 
رییسی استفاده کرد تا از گسترش و تعمیق روابطی که سال 
ها زیرسایه انواع فشارها قرار داشته، سخن گفته و تاکید کند 
که ایران در مسیر عمل به قواعد بین المللی چون توافق 
هسته ای همواره پیشقدم بوده، به دولت های غربی بدعهدی 
ها علیه ایران را یادآور شده و در نهایت از ضرورت شکل دهی 
فزاینده یک جامعه جهانی متمدن در سایه همکاری، تعامل و 

منافع متقابل ملت  ها سخن بگوید.
آیت الله رییسی در این سخنرانی با اشاره به اعمال تحریم 
ها علیه کشورها گفت: تحریم ملت  ها، یکی از شکل های 
رایج سلطه  گری جدید است و مقابله با آن نیازمندِ همکاریِ 
غیر  در  است؛  دسته جمعی  پاسخ  و  مستقل  کشورهایِ 
اینصورت، تحریم به بهانه  های مختلف گریبان همه کشورها، 
جمهور  گرفت.رئیس  خواهد  نیز  را  آمریکا  متحدین  حتی 
همچنین گفت که آمریکا ادعا می  کند که تحریم، به علت 
فعالیت  های هسته ای جمهوری  اسلامی  ایران است. همه 
می دانند این فعالیت  ها، قانونی و تحت نظارتِ مستمرِ آژانسِ 
اما واقعیت آن است که در  انرژیِ اتمی است.  بین المللی 

ادوار مختلف تاریخی پیشرفت ایران، هر زمان ملت ما پرچم 
ملی  گرایی، استقلال خواهی، یا توسعه علمی را برافراشته 
است، با تحریم و فشار دشمنان ملت ایران مواجه شده است. 
دیدار رییس جمهوری با فعالان اقتصادی روسیه، در شرایط 
تحریم به منظور هموارسازی مسیر حضور سرمایه های آن ها 
در ایران است تا هراندازه امکان دارد از وابستگی به اروپا و غرب 
در اقتصاد فاصله گرفته و به سوی سرمایه گذاری هایی حرکت 
شود که با هر اشارت کاخ سفید، از اقتصاد ایران خارج نشوند. 
رییس جمهوری در دیدار با این گروه از فعالان اقتصادی و 
تجار روسیه مواضع روسای جمهور دو کشور را نزدیک و دارای 
اشتراکات فراوان توصیف کرد و گفت: مقدمات نهایی شدن 

سند جامع همکاری های ایران و روسیه فراهم شده است.
آیت الله رییسی در دیدار با جمعی از ایرانیان مقیم روسیه 
با اشاره به امکان ایجاد بستر مناسب برای کالاهای ایرانی در 
بازارهای روسیه، اظهار داشت: سهم ما در بازار روسیه حتما 

می تواند ارتقا پیدا کند.
رییس  الدین«  عین  »راویل  با  دیدار  در  رییسی  الله  آیت 
شورای مفتیان روسیه هم از آسیب هایی که برخی به نام دین 

به این امر زدند انتقاد کرد.
بر اساس گزارشی کلی که رییس جمهوری در بدو ورود به 

فرودگاه، از سفر خود به روسیه ارائه کرد؛

** سطح تجارت بین دو کشور به ۱۰ میلیارد دلار در گام 
نخست ارتقا خواهد یافت.

** ظرفیت های کشاورزی دو کشور مورد ارزیابی مجدد برای 
بهره گیری بیشتر قرار می گیرد.

کریدور  شدن  فعال  ترانزیت  و  نقل  و  حمل  حوزه  در   **
ترانزیتی شمال-جنوب دریای خزر و کاهش زمان حمل و نقل 

مورد توافق قرار گرفت.
** در حوزه سیاست خارجی هم بر سر گسترش همکاری 
دو کشور به منظور مقابله با بحران های امنیت منطقه ای و 

بین المللی توافق شد.
در نهایت رییس جمهوری با اشاره به وجود ادراک مشترک 
میان دو کشور از مسائل تاکید کرد: در صنایع، همکاری های 
دفاعی، هوا و فضا و همکاری های فضایی نیز توسعه لازم پیدا 
خواهد شد و صحبت هایی کردیم که وزارت خارجه و رئیس 
کمیسیون مشترک اقتصادی ما )وزیر نفت( اجرای مصوبات و 
توافقات دو کشور را تا حصول نتیجه قطعی دنبال کند. وزرا نیز 

موظف به عملیاتی کردن توافقات شدند. 
حاشیه ها فراتر از متن نشدند

و  قرارداد  امضای  و  دیدار  اما  رییس جمهوری  همه سفر 
توافق نبود؛ از همان دقایق نخستی که رییس جمهور از پله 
های هواپیما در فرودگاه مسکو پیاده شد، گروهی تقطیع و 
تحریف سفر به مسکو را آغاز کردند. ویدیوهای ورود رییسی 
، استقبال هیات روسی، گروه سلام نظامی یا حتی آجودان 
رییس جمهوری هریک با تقطیعات بسیار و تحریفات فراوان 
منتشر شدند و سپس با انتشار فیلم و خبر اصلی و تقطیع 
نشده به حاشیه رفتند. از ورود رییس جمهور به کاخ کرملین 
تا میزی که دو رییس جمهور پشت آن نشستند، از اشاره ای 
که پوتین به عضویت ایران در شانگهای کرد تا تعداد کلمات به 
کار رفته در جملات رییس جمهور، از نماز خواندن رییسی در 
کاخ کرملین تا حضور در مسجد مسکو؛ هریک برای ساعات و 
دقایقی در هشتگ پراکنی های مدعیان منافع ملی برجسته 

شد و با بی توجهی یا توجه مثبت مردم، به حاشیه رفت.
واقعیت آن است که مسکو از رییس جمهور دولت سیزدهم 
با همان کیفیتی استقبال کرد که از رییس جمهور دولت های 
پیشین. شاید برخی جزییاتی که کرونا تغییر داده بود برجسته 
شد اما پوتین  با آیت الله رییسی از موضوعاتی سخن گفت 
که بیش از آنکه تاکتیکی باشد؛ استراتژیک و راهبردی بود. 
رییسی پیش از آنکه رییس جمهور ایران باشد؛ مسلمان و 
روحانی است و به حکم همین گزاره؛ همراه داشتن ملزومات 
برگزاری نماز چندان موضوع غریبی نیست و به باز هم به 
حکم همین دو ویژگی، به جا آوردن فریضه ای بسیار بالاتر 
از هر گفت و گویی سبب می شود که رییسی در زمان نماز، 
محدودیت های موقعیت مکانی خود را کنار زده و به اقامه 
واجب بپردازد. حاشیه سازی در این سطح بسیار نازل علیه 
دولت و شخص رییس جمهوری خود بهترین گواه موفقیت 
سفر و درگیر نشدن رییس جمهوری به حاشیه های فرامتنی 

هدف خود از حضور در مسکو است.

در سفر رییسی به مسکو چه گذشت؟

سفری برای ایران قدرتمندتر: از قراردادهای تجاری تا توافقات دیپلماتیک 

 مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت امور خارجه گفت: برجام می تواند کمک زیادی به ایجاد صلح و امنیت در منطقه و 
جهان داشته باشد و در نتیجه حل وفصل بسیاری از مسائل ما با کشورهای منطقه، موکول به حل وفصل موضوع احیای 

برجام است. 
قاسم محبعلی در گفت وگو باایلنا، در ارزیابی روند پیشرفت گفت وگوهای ایران و عربستان با توجه به خبر استقرار 
سه دیپلمات ایرانی در مقر دبیرخانه سازمان همکاری اسلامی در جده و در پاسخ به این سوال که آیا تهاجم پهپادی 
به ابوظبی از سوی حوثی های یمن  بر روند کاهش تنش میان تهران با ریاض و ابوظبی تاثیرگذار خواهد بود، گفت: 
بازگشایی دفتر ایران نزد سازمان همکاری اسلامی از جمله موضوعاتی بود که از ابتدا در کنار مساله بازگشایی سفارت ها، 
در گفت وگوهای دو کشور در حوزه دوجانبه مطرح بود. اول قرار بود که هیاتی از عربستان از سفارت این کشور در تهران 
و سرکنسولگری مشهد بازدید کرده و خسارت وارد آمده را تخمین بزند و در مقابل تهران نیز از دفاتر دیپلماتیک خود 
در عربستان بازدید کند که البته هیچ کدام محقق نشد. در نتیجه ایران از نقطه ساده تری آغاز کرد و آن درخواست برای 

حضور دیپلمات های ایرانی در دفتر کشورمان در مقر دبیرخانه سازمان همکاری اسلامی بود. 
وی ادامه داد: البته موضوع بازگشایی دفتر ایران نزد دبیرخانه OIC صرفا مربوط به روابط دوجانبه میان ایران و عربستان 
نیست و در اشل کوچک تر مانند حضور دیپلمات های ایران در مقر سازمان ملل متحد علی رغم تنش در روابط ایران و 
ایالات متحده است. البته این مساله اقدامی مثبت از طرف عربستان محسوب می شود اما به معنای گشایش در روابط 

دوجانبه نیست و هنوز گام جدیدی در این حوزه برداشته نشده است.
حل وفصل بسیاری از مسائل ما با کشورهای منطقه، موکول به احیای برجام است 

مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت امور خارجه در رابطه با موضوع حمله پهپادی به ابوظبی نیز گفت: موضوع این تهاجم 
به طور مستقیم به یمن و به طور غیرمستقیم به ایران مرتبط است. اخیرا به نظر می رسد که بعد از حملات بسیار شدیدی 
که عربستان با همکاری امارات به استان مارب داشتند که منجر به عقب نشینی حوثی ها شد، انصارالله نیز  در اقدامی 
متقابل حمله پهپادی به ابوظبی را صورت داد که مجددا با حملات شدید ائتلاف به این کشور همراه بود و بار دیگر آتش 

جنگ اوج گرفت.
وی در گفت وگو باایلنا، افزود: طبیعی است که این اقدام به طور غیرمستقیم بر مناسبات ایران با عربستان و همچنین 
ایران با امارات تاثیرگذار است؛ اگرچه ایران سعی می کند موضوع یمن را از مسائل خودش با امارات و عربستان مجزا کند 

و بگوید ما تنها از یمن حمایت سیاسی می کنیم و مداخله ای در اقدامات نظامی آن ها نداریم.
این دیپلمات پیشین همچنین در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه کشورهای همسایه ما در ماه های اخیر نیم 
نگاهی نیز به مذاکرات وین دارند، چقدر محتمل است که ریاض نیز از سرگیری گفت وگوها با تهران را به نتیجه این 
مذاکرات منوط کرده باشد، گفت: مساله مذاکرات وین و احیای برجام یک مساله کلیدی در روابط ما با کشورهای دنیا و به 
ویژه همسایگان است و آن ها هم نگران شکست این توافق هستند و هم علاقمند هستند اگر احساس کنند این مذاکرات 

در حال پیشرفت است از غافله عقب نیفتند و آن ها هم در ترمیم روابطشان با ایران به موازات این مذاکرات پیش بروند.
وی ادامه داد: بنابراین همانطور که در مقدمه برجام آمده، این توافق می تواند کمک زیادی به ایجاد صلح و امنیت در 
منطقه و جهان داشته باشد و در نتیجه حل وفصل بسیاری از مسائل ما با کشورهای منطقه موکول به حل وفصل موضوع 

احیای برجام است و عربستان و امارات و دیگر کشورها در انتظار هستند تا ببینند چه اتفاقی در وین رخ خواهد داد. 

معاون سیاسی وزیر کشور گفت: بنای ما در وزارت کشور بر این است که در بحث احزاب زمینه های ارتقای مشارکت سیاسی 
در کشور را فراهم کنیم. 

»محمدباقر خرمشاد« روز پنجشنبه در همایش "منافع ملی و مذاکرات وین" کمیته بین الملل خانه احزاب که در وزارت کشور 
برگزار شد،  اظهار کرد: جای خوشحالی دارد که جریان های سیاسی اصلی کشور به رغم اختلاف نظرهایی که نسبت به مسائل 
کلان کشور دارند، زیر یک سقف جمع می شوند و بر اجماع در منافع ملی تاکید می کنند و در خصوص یکی از حساس  ترین 
مباحث سیاست خارجی کشور یعنی مذاکرات وین بحث و تبادل نظر کنند. رئیس کمیسون ماده ۱۰ قانون احزاب افزود: 
اختلاف، زاویه و نظر متفاوت در منافع ملی طبیعی است. همین اختلاف نظر طبیعی هم باعث ایجاد سه فراکسیون در خانه 
احزاب شده است و وقتی سه فراکسیون داریم ممکن است در هر موضوع سه حرف و نظر متفاوت وجود داشته باشد که 
این هم خود یک فرصت و ظرفیت است. خرمشاد خاطرنشان کرد: مهم این است که بعد از ۴۳ سال این پختگی در عرصه 
سیاسی حاصل شده که طی آن اگر منافع ملی تامین شود حاصل همین بحث ها و اختلاف نظرها است که به صورت حرف 
واحد جمهوری اسلامی روی میز مذاکره قرار می گیرد. بدون شک فهم اینکه در جامعه چه می گذرد و بیان این مسائل از زبان 
نمایندگان احزاب و تحمل شنیدن نقطه نظرات و وارد بحث شدن و حل  وفصل مسائل از برکات این گونه جلسات است. وی 
یادآور شد: من در سخنرانی نمایندگان احزاب در این نشست را شنیدم. برخی نظرات اصلاح طلبان را بسیار اصولگرایانه 
و برخی سخنان اصولگرایان این جلسه را اصلاح طلبانه یافتم. مستقلین این جمع که اصطلاحا به آنها میانه هم می گویند 
در واقع دو سر تند دو جریان اصلی را به تعادل می رسانند. خرمشاد، هنر را در نتیجه گرفتن از اختلاف نظر دانست و بیان 
کرد: این هنر نیست که یک حزب یا جریان سیاسی گوینده و شنونده نظر و مرام خود باشد بلکه آمدن در این نشست ها و 
به بحث گذاشتن موضوعات مهم کشور هنر است. در این جلسات بده و بستان نظری رخ می دهد و احزاب با هم داد و ستد 
فکری می کنند. دیدگاه ها به هم نزدیک و بحث منافع ملی و گام برداشتن به سمت اجماع اتفاق می افتد. معاون سیاسی وزیر 
کشور با بیان اینکه گاهی فکر می کنیم فقط ما با هم اختلاف نظر داریم، عنوان کرد: فقط ما نیستیم، در تمام دنیا اختلاف 
نظر بین گروه های مرجع و بخصوص احزاب سیاسی وجود دارد. در حالی که در دیگر کشورها به ویژه نظام های سیاسی 
برآمده از انقلاب ها جریان های سیاسی متمایزی بر پایه دو واژه عدالت و آزادی شکل گرفته اند و از انقلاب فرانسه گرفته تا 
انقلاب روسیه شاهد شکل گیری چنین دوگانه سیاسی بوده ایم. خرمشاد ادامه داد: البته اینکه در سال های ابتدایی انقلاب 
اسلامی واژه چپ و راست در درون اسلام گرایی شکل گرفت نیز باز به موجب  وجود همین دوگانه عدالت و آزادی بود. چراکه 
در حقیقت نه اسلام گرایان عدالت خواه تفکرات مارکسیستی داشتند و نه اسلام گرایان آزادی خواه تفکرات لیبرالیستی مرسوم 
را دنبال می کردند. وی افزود:  ممکن است گروه های تندرو در هر دو جریان در برهه هایی به فکر حذف جریان رقیب بودند 
ولی امروز شاهد هستیم که سه جریان اصولگرا، اصلاح طلب و مستقل کنار یکدیگر نشسته اند و به بحث حول محور منافع ملی 
می پردازند این مسئله مهمی است. معاون سیاسی وزیر کشور  با بیان اینکه بنای ما در وزارت کشور بر این است که در بحث 
احزاب زمینه های ارتقای مشارکت سیاسی در کشور را فراهم کنیم، عنوان کرد:  سوالی که همواره مطرح می شود این است که 
اگر ما در کمیسیون ماده ۱۰ احزاب تعداد احزاب را به ۵۰۰ حزب برسانیم این موضوع مطلوب است یا خیر و ما با این شرایط به 
توسعه سیاسی دست پیدا می کنیم؟ خرمشاد ادامه داد: اگر این طور باشد که اساسا نیازی به خانه احزاب نداریم. چرا که خانه 
احزاب نهایت تلاش خود را در این سال ها کرده تا همه احزاب را زیر پرچم سه جریان بزرگ قرار دهد. بنابراین اینکه ما در کشور 

حدود ۲۴۰ حزب رسمی داشته باشیم به نظر می رسد کمکی به توسعه سیاسی در کشور نمی کند.

محبعلی مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت امور خارجه: 
گام جدیدی در حوزه روابط دوجانبه با عربستان برداشته نشده است

معاون سیاسی وزیر کشور: 

زمینه های ارتقای مشارکت سیاسی در کشور را فراهم می کنیم

کارشناس مسائل بین الملل: 

توافق گام به گام یا موقت به اقتصاد کشور آسیب می زند
کارشناس مسائل بین الملل با تاکید بر لزوم نگاه واقع بینانه به مذاکرات گفت: 
برای جلوگیری از آسیب های جانبی مذاکرات برای اقتصاد ایران، نباید مواردی از 
جمله توافق موقت یا اجرای گام به گام را داشته باشیم که این موضوع به صورت 

جدی تا به حال از سوی طرف ایرانی رد شده است. 
مسعود براتی در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به روند مذاکرات وین گفت: در حال 
حاضر اخباری که از مذاکرات شنیده می شود مبتنی بر پیشرفت مذاکرات است. 
هرچند که همه اخبار تقریباً بیان می کنند که این پیشرفت کم و کند است که البته 

طبیعی است.
وی در تبیین چرایی علت کند بودن مذاکرات وین گفت: مذاکرات فعلی بعد از 
اتفاقات متعددی آغاز شده است هر کدام از این اتفاقات به یک گره ای تبدیل شده 
اند و باز کردن این گره ها نیازمند زمان است.بنابراین این زمان طبیعی است و باید 

برای مذاکرات در نظر گرفته شود. 
این کارشناس مسائل بین الملل اضافه کرد: البته شاهد هستیم که طرف غربی 
با محوریت آمریکا تلاش می کند که به نوعی زمان را محدود نشان دهد و تلاش 
کند که ضرب الاجلی را مشخص کند تا به زعم خود سریع تر بتواند به توافق دست 

پیدا کند.
وی خاطرنشان کرد: همزمان با برگزاری مذاکرات شاهد هستیم که از مفهوم 

گریز هسته ای به دفعات استفاده می شود و بیان می شود که ایران تنها چند هفته 
تا به پایان رسیدن گریز هسته ای خود زمان دارد اما این حرف کاملا از نظر علمی 
و کارشناسی غلط است. این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: زیرا گریز 
هسته ای به زمانی اطلاق می شود که از موقع تصمیم گیری تا تست اولین بمب 

اتم فاصله دارد. این ادعا در حالی به کرات از سوی غربیها مطرح می شود که 
جمهوری اسلامی ایران بارها بیان کرده است که در دکترین دفاعی خود، بحث 
بمب هسته ای را مشروع نمی داند.  براتی تاکید کرد: این فضاسازی برای این است 
که یک شتاب زدگی را بر مذاکرات تحمیل کنند که نتیجه آن، پذیرش خواسته های 

طرف غربی در مذاکرات باشد.
این کارشناس مسائل بین الملل افزود: نکته ای که وجود دارد این است که برای 
جلوگیری از آسیب های جانبی مذاکرات برای اقتصاد ایران، نباید مواردی از جمله 
توافق موقت یا اجرای گام به گام را داشته باشیم که البته این موضوع به صورت 
جدی تا به حال از سوی طرف ایرانی رد شده است.  وی اظهار داشت: از مذاکرات 
این طور برداشت می شود که مذاکراتی سخت و کارشناسی در حال انجام است 
و به نظر می رسد نباید در کوتاه مدت انتظار رسیدن به یک توافق کامل و نهایی را 
داشته باشیم و در این مسیر هم باید مراقب شتاب زدگی باشیم. ما در گذشته از 
محل تعجیل و شتاب زدگی تیم مذاکره کننده آسیب دیدیم و مشاهده کردیم که 
یک سری نواقص در مدت مذاکرات نهایی و امضا شده وجود داشت و برای همین 
این موضوع نباید دوباره تکرار شود.  براتی در پایان خاطرنشان کرد: من معتقدم 
که فضای جامعه هم باید به صورت کاملا واقع بینانه به این موضوع نگاه کند و در 

کوتاه مدت انتظار اتفاق ویژه ای را نداشته باشد.
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خداوند ایمان را پاك کننده از شرك... و 
زکات را افزاینده روزی ساخت.

شنبه -2 بهمن ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5438

کتاب من لا یحضره الفقیه : ج 3 ص 568 ح 4940

      آخرین وضعیت  شیوع کرونا در ایران 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: از پنجشنبه  تا جمعه اول بهمن ماه ۱۴۰۰ و 
بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۵ هزار و ۲۷۶ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که 
۳۸۳ نفر از آنها بستری شدند. به گزارش وزارت بهداشت، تاکنون ۶۰ میلیون و ۴۴۷ هزار و ۶۵۹ نفر دُز اول، 
۵۳ میلیون و ۴۶۱ هزار و ۹۴۱ نفر دُز دوم و ۱۴ میلیون و ۱۳ هزار و ۴۶۵ نفر، دُز سوم واکسن کرونا را تزریق 
کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۲۷ میلیون و ۹۲۳ هزار و ۶۵ دُز رسید.در شبانه روز 
گذشته ۲۳۵ هزار و ۲۵۷ دُز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.از دیروز تا امروز ۱ بهمن ماه ۱۴۰۰ و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۵ هزار و ۲۷۶ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که 

۳۸۳ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۶ میلیون و ۲۴۱ هزار و ۸۴۳ نفر رسید.

وزیر صمت:سال آینده قرعه کشی خودرو نخواهیم داشت
سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت :صنعت خودروی ما بیمار است و ناکارآمدی های 
زیادی دارد البته این ناکارآمدی ها به یکی دو سال اخیر برنمی گردد بلکه ناشی از انباشت ناکارآمدی ها در یک 
دوره طولانی بوده است. من قول ۲ ساله برای رفع ناکارآمدی های صنعت خودرو می دهم. یک دوره ۳ ساله 
برای اجرای ۹ پروژه ای که شروع کرده ایم نیاز داریم ولی نتایج آن بعد از ۲ سال مشخص می شود؛ سال آینده 
قرعه کشی نخواهیم داشت و به این سمت می رویم که بیش از نیاز داخلی، خودرو تولید کنیم که قرعه کشی 

را از بین خواهد برد.

آزادی فرزند ربوده شده نماینده تهران در سوریه 
فرزند نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی که چندی پیش از سوی نیروهای مخالف در شمال 
سوریه )کردستان سوریه( ربوده شده بود، با رایزنی نیروی قدس سپاه آزاد شد.  پسر اقبال شاکری - نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی - در مناطق شمال سوریه به عنوان پیمانکار پروژه های عمرانی به 
فعالیت مشغول بود اما از هفته های گذشته توسط نیروهای مخالف دولت سوریه، ربوده شده بود.با رایزنی 

نیروی قدس سپاه و طی یک مبادله، فرزند اقبال شاکری آزاد شد.

پرداخت 11۰ هزار تومان یارانه به هر ایرانی 
نائب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: با حذف ارز ترجیحی در سال آینده، قرار است به هر ایرانی ۱۱۰ 
هزار تومان یارانه پرداخت شود. علی نیکزاد شامگاه پنجشنبه در برنامه زنده تلویزیونی "با نمایندگان" اظهار 
کرد: ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی به غیر از گندم و دارو در لایحه بودجه ۱۴۰۱ حذف می شود و قرار است رقم 

حاصل از این منابع برای ۶۰ میلیون ایرانی به ازای هر نفر ۱۱۰ هزار تومان یارانه پرداخت شود.

رضایت ۶5 درصدی مراجعان به دستگاه قضایی
حجت الاسلام والمسلمین محمد مصدق معاون اول قوه قضاییه با اشاره به فعال شدن سامانه نظرسنجی 
از مراجعه کنندگان به دستگاه قضایی گفت: برای هر ارباب رجوع چندین پیامک نظرسنجی پیرامون رفتار و 
عملکرد قاضی پرونده و برخورد با او در مجموعه ای که مراجعه کرده، ارسال می شود که پاسخ می دهند. طبق 
اطلاعات این سامانه حدود ۶۵ درصد افراد مراجعه کننده به دادگستری و در برخی از استان ها ۷۰ درصد 

مراجعه کنندگان، رضایت مندی خود را اعلام کرده اند.

مقام قضایی: حسین فریدون در زندان اوین است 
مرکز رسانه قوه قضاییه اعلام کرد: در پی انتشار برخی ادعاها در فضای مجازی درباره حسین فریدون، 
زندان دوران  در  فریدون  کارکنان دولت، گفت که حسین  و  اقتصادی  زندانیان  بر  نظارت  دایره  سرپرست 
محکومیت خود را سپری می کند.درویش وند، در عین حال تاکید کرد: این محکوم علیه مانند تمامی زندانیان که 
از مرخصی قانونی برخوردار هستند، از حق قانونی خود برای پیگیری مسائل پزشکی هم استفاده کرده است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

رونمایی ازموتورسیکلت ثبت تخلف 
ساکن در قم 

 معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت :موتورسیکلت ثبت تخلف 
ساکن به منظور افزایش انضباط و رعایت مقررات ترافیکی در شهر قم طی آیینی 
و در جریان برگزاری سومین نشست تخصصی پویش هوای هَمُ داشته باشیم، 

رونمایی شد. 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم در این نشست از آغاز به کار سه 
سامانه نوین و هوشمند در شهر قم خبر داد و اظهارداشت: به زودی شاهد 
راه اندازی سامانه ثبت تخلف ساکن، سامانه ثبت تخلف عدم رعایت فاصله 
طولی و سامانه ثبت اعلام زمان رسیدن اتوبوس به ایستگاه در قم خواهیم بود.

بین  فاصله  کاهش  برای  تغییرهای ساختاری  ایجاد  بر  تاکید  با   طبیبی 
با برقراری ارتباط بین  شهروندان و مدیران حوزه حمل ونقل اظهار داشت: 
مدیران و شهروندان شاهد کاهش تنش ها و ایجاد آرامش در شهر خواهیم بود.

وی موضوع مهم در کاهش خطرهای ترافیکی در شهر را استفاده بهینه از 
سامانه های هوشمند دانست و افزود: باید از ظرفیت سامانه های ترافیکی در 
افزایش ایمنی شهروندان استفاده کرده و بدانیم بخشی از نقش سامانه های 

هوشمند افزایش ظرفیت معابر و رعایت حقوق شهروندان است.
معاون شهردار قم با اشاره به تخلف های ساکن، گفت: توقف در ایستگاه های 
اتوبوس و تاکسی، توقف در پیاده روها که به صورت نادر در شهر قم زیاد است و 
توقف دوبله از جمله تخلف های ساکنی است که نیاز داریم برای رفع آن سامانه 

ثبت تخلف ساکن را در قم راه اندازی کنیم.
تخلف های  به  مربوط  را  شهر  سطح  در  شده  انجام   تخلف  از  بخشی  وی 
ساکن دانست و ابراز امیدواری کرد: با رفع این تخلف ها و با کاهش هزینه های 

شهرداری در افزایش ظرفیت معابر و ساخت وساز، شهر را بهتر مدیریت کنیم.
طبیبی نحوه اعمال قانون در ثبت تخلفات ساکن را تبیین کرد و گفت: در 
مکان هایی که باید پارکینگ بسازیم و هنوز تامین پارکینگ نشده اِعمال قانون با 
احتیاط انجام می شود، اما در مواردی مانند توقف در ایستگاه اتوبوس و تاکسی 
نابخشودنی است تا بتوانیم سیستم حمل ونقل عمومی روان تری داشته باشیم.
شد:  یادآور  و  برشمرد  نابخشودنی  تخلفی  نیز  را  پیاده روها  در  توقف  وی 
برای افزایش ایمنی عابران پیاده به خصوص نابینایان و کم توانایان حرکتی، 
موتورسیکلت ثبت تخلف با کمک سازمان فن آوری و اطلاعات شهرداری قم 

راه اندازی شده و به زودی اعمال قانون را آغاز می کند.
راه اندازی سامانه رعایت فاصله طولی در شهر قم 

معاون شهردار قم سپس از راه اندازی سامانه رعایت فاصله طولی در شهر 
قم خبر داد و اظهار داشت: راه اندازی سامانه ثبت تخلف فاصله طولی برای 
نخستین بار در کشور اجراشده  تا شهر قم به عنوان پیشگام در اجرای این سامانه 

در کشور باشد.
وی رعایت سرعت مجاز را عامل کاهش تصادف های منجر به فوت دانست و 
تاکید کرد: با اجرای سامانه رعایت فاصله طولی تصادف های جرحی و خسارتی 
نیز کاهش پیداکرده و می توانیم ایمنی خوبی در شهر برای عابران پیاده و 

کاربران در معابر ایجاد کنیم.
طبیبی ثبت بیش از یک هزار تخلف سرعت در سطح شهر را نگران کننده ذکر 
کرد و گفت: امیدواریم با اجرای سامانه های ثبت تخلف و استفاده از ظرفیت 
کامل دوربین ها و ثبت پلاک خودروها حتی در شب بخشی از تخلف ها را 

کاهش دهیم.
این مقام شهرداری سومین سامانه آماده بهره برداری در قم را سامانه ثبت 
اعلام زمان رسیدن اتوبوس به ایستگاه اعلام کرد و گفت: متاسفانه در حال 
حاضر ضریب اعتماد کاربران به حمل ونقل عمومی شهر صفر بوده و امیدواریم 
با اجرای این سامانه و منتشر کردن دفترچه زمان رسیدن اتوبوس ها برای افراد 

سالمند این اعتماد را به بخش حمل ونقل عمومی شهر بازگردانیم.
او در پایان یادآور شد: برای برقراری ارتباط شهروندان با سامانه های هوشمند 
نیاز به طراحی اِلمان هایی در سطح شهرداریم تا بتوانیم مشارکت ۱۰۰ درصدی 

مردم را در کاهش تصادف ها و افزایش ایمنی در شهر به دست بیاوریم.

معاون خدمات شهری شهرداری قم تأکید کرد:

 ضرورت تدوین نظام حرکتی نیمه شعبان 
معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید دوباره بر ضرورت تدوین نظام 
حرکتی نیمه شعبان توسط کمیته حمل ونقل و ترافیک ستاد تسهیلات سفر 
احداث  یا  ایجاد  مانند  مباحثی  حرکتی  نظام  این  تدوین  با  گفت:  استان، 
پارکینگ ها، خط کشی، روشنایی، نحوه چینش خودروها و غیره نیز مشخص 

خواهد شد.
عباس ذاکریان در جلسه ستاد تسهیلات زائرین ویژه نیمه شعبان در سالن 
جلسات استانداری قم، اظهار داشت: از یک ماه گذشته جلسات شهرداری 

قم در خصوص خدمات سفر و رفاه عمومی در شهرداری قم آغازشده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: برای خدمات رسانی مطلوب 
به زائران و مجاوران ورودی به قم، ۱۰ کمیته و ۸ ستاد اجرایی توسط مجموعه 
مدیریت شهری قم تشکیل شده است. وی با تأکید بر ضرورت تدوین نظام حرکتی 
در نیمه شعبان توسط کمیته حمل ونقل و ترافیک ستاد تسهیلات سفر استان، 
ابراز کرد: اگر نظام حرکتی نیمه شعبان تدوین شود تکلیف شهرداری قم در 
خصوص نحوه عبور و مرور عابران پیاده، حمل ونقل شخصی، حمل ونقل عمومی، 
حمل ونقل امدادی و غیره مشخص می شود. ذاکریان با بیان اینکه با تدوین این 
نظام حرکتی مباحثی مانند ایجاد یا احداث پارکینگ ها، خط کشی، روشنایی، 
نحوه چینش خودروها و غیره نیز مشخص خواهد شد، گفت: طی دو سال 
گذشته شهروندان قمی از ۸ نقطه مختلف شهر توسط ناوگان حمل ونقل عمومی 
به مسجد مقدس جمکران جابه جا شدند و مسیر رفت بلوار پیامبر اعظم)ص( برای 
برپایی راهپیمایی باشکوه نیمه شعبان به صورت کامل مسدود می شد. وی ادامه 
داد: پیش بینی شهرداری قم بر این است که موج سفرهای نوروزی به قم از روز 
سه شنبه ۲۴ اسفندماه آغاز و تا ۱۵ فروردین ماه سال آینده ادامه داشته باشد که 
با همکاری شهرداری قم با نرم افزار مسیریاب نشان، به نحوی برنامه ریزی شده 
که ورودی های شهر توزیع ترافیکی معقولی داشته باشند و هدایت پارکینگ ها از 
لحظه ورود به قم به صورت برخط انجام شود. معاون خدمات شهری شهرداری 
قم مشکل کمبود پارکینگ در نیمه شعبان را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: با 
توجه به روشنایی مناسب و روکش تازه آسفالت بلوار خدیجه)س(، تمام این بلوار 
در نیمه شعبان امسال تبدیل به پارکینگ خودرو می شود و از پارکینگ های موقت 

در زمین های کشاورزی در حد امکان استفاده نخواهد شد.

باحکم شهردار قم ؛

متین فرمعاون شهرسازی و معماری 
شهرداری قم شد 

شهردار قم در حکمی مجید متین فر را به عنوان معاون شهرسازی و معماری 
شهرداری قم منصوب کرد. 

به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار 
قم در حکمی مهندس مجید متین فر را به عنوان معاون شهرسازی و معماری 

شهرداری قم منصوب کرد. متن حکم به این شرح است:
جناب آقای مجید متین فر

نظر به مراتب تعهد و تجارب اجرایی، جنابعالی به موجب این حکم به عنوان 
»معاون شهرسازی و معماری« منصوب می شوید؛ تدوین خط مشی برنامه ها 
و طرح های شهرسازی، برنامه ریزی و نظارت بر رعایت ضوابط و مقررات طرح 
تفصیلی، پیگیری رفع مسائل در حوزه کالبد شهری با در نظر داشتن مبانی 
اسلامی با توجه به جایگاه و شرایط شهر مقدس قم و چارچوب های قانونی، 
ضمن هماهنگی با سایر حوزه های شهرداری در چارچوب سند چشم انداز قم 

۱۴۱۴ و برنامه راهبردی ۱۴۰۴ مورد تأکید و انتظار است.
حضرت  عنایات  کنف  در  و  متعال  خداوند  به  اتکال  با  است  امید 
ولی عصر)اروحنا له الفدا( در مسیر تحقق آرمان های نظام مقدس جمهوری 
اسلامی به رهبری مقام معظم رهبری)مدظله العالی( و خدمت به زائران و 
مجاوران بارگاه کریمه اهل بیت)سلام الله علیها( گام های مؤثری برداشته شود.

سید مرتضی سقائیان نژاد / شهردار قم

رئیس پلیس راهور استان قم مطرح کرد:

وظایف مهم رانندگان پس از وقوع هر تصادف 
رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم گفت:راننده هر وسیله ي نقلیه اي که مرتکب تصادف 
منجر به جرح یا فوت می شود، موظف است بلافاصله وسیله نقلیه ي خود را در محل وقوع تصادف 
متوقف کرده و تا زماني که تشریفات مربوط به رسیدگي، توسط کارشناسان تصادف راهنمایي و رانندگي 

خاتمه نیافته، مطلقا از تغییر وضع خودرو یا صحنه تصادف خودداري کند. 
سرهنگ غلامرضا صدفی اظهار داشت:هرگاه تصادف فقط منجر به خسارت مالي شود به نحوي که 
امکان حرکت از وسیله ي نقلیه سلب نشده باشد، راننده موظف است وسیله نقلیه را در نزدیکترین محلي 

که موجب سد معبر نشود، براي رسیدگي و معاینه، متوقف کند
 وی افزود :در صورتی که در مورد خسارت، از طرف بیمه مقرراتي وضع و اعلام شده باشد که در این 

صورت، توقف در محل به شرط انجام مقررات بیمه، از طرف رانندگان اجباري نخواهد بود.
رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان تصریح کرد:علاوه بر این، رانندگان وسایل نقلیه اي که به 
هر ترتیب تصادف کرده اند، در صورت وقوع جرح، موظفند کمك هاي لازم را به مجروحان حادثه انجام 

و در اعزام آنان به بیمارستان، مساعدت کنند.
سرهنگ صدفی بیان داشت:در مورد تصادفات منجر به جرح، هرگاه مصدوم احتیاج به کمك فوري 
داشته باشد و راننده با وجود امکان رسانیدن مصدوم به مراکز درماني و یا استمداد از ماموران انتظامي، از 
این کار خودداري کند و یا به منظور فرار از تعقیب، محل حادثه را ترك و مصدوم را رها کند، مقررات تشدید 

مجازات درباره او اعمال خواهد شد. 

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم :

حریق مغازه کفش فروشی در قم
 دو مصدوم برجا گذاشت

 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به وقوع حریق در یک باب مغازه 
کفش فروشی در قم از مصدومیت ۲ نفر در این حادثه خبر داد. 

به گزارش عصر پنجشنبه روابط عمومی شهرداری قم، حمید کریمی در گفت وگویی اظهار داشت: 
راس ساعت ۱۳:۳۵ روزپنجشنبه وقوع یک آتش سوزی در مغازه کفش فروشی در خیابان ۱۰ متری 

امیرالمومنین)ع( به مرکز فرماندهی آتش نشانی قم اعلام شد. 
وی با بیان اینکه نخستین تیم عملیاتی حدود ۲ دقیقه بعد از اعلام حریق از ایستگاه شماره هشت به 
محل حادثه رسید، تصریح کرد: پنج دستگاه عملیاتی سبک و سنگین به همراه خودروی آب رسان به 

محل وقوع حریق اعزام شد.
سخنگوی آتش نشانی قم تصریح کرد: بلافاصله بعد از اعلام حریق، نیروهای عملیاتی از ایستگاه های 
یک و هشت به محل حادثه رفتند، که با توجه به دود سنگین در خیابان، واحد پشتیبانی نیز به محل 

جهت اطفا و تخلیه دود از محیط اعزام شد.
وی ادامه داد: دو نفر از کارکنان این مغازه دچار سوختگی از ناحیه سر و جراحت در قسمت دست 

شدند که از محل حادثه خارج و تحویل عوامل اورژانس شدند.
کریمی یادآور شد: در حال حاضر حریق اطفا شده است و در حال بررسی مغازه های مجاور برای 

جلوگیری از سرایت آتش هستیم.
 

فرمانده انتظامي استان قم خبرداد:

کشف 76 کیلو مواد مخدر در قم 
فرمانده انتظامي استان از کشف ۷۶ کیلو مواد مخدر در قم خبر داد. 

 سردار سید محمود میرفیضی در تشریح جزئیات این خبر اظهار داشت:ماموران پلیس مبارزه با مواد 
مخدر این فرماندهی در پیگیری های اطلاعاتی و تمرکز بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر 
،از قصد انتقال مقادیری مواد مخدر به استان مطلع شدند. وی افزود: دراین راستا ماموران با استقرار 
در عوارضی قم-کاشان  یک دستگاه وانت مزدا  را شناسایی ،متوقف و یک نفر متهم را دستگیر کردند. 
فرمانده انتظامي استان قم ادامه داد: ماموران در بازرسی از خودرو موصوف مقدار ۷۶کیلوگرم مواد 

مخدر از نوع تریاک کشف و کردند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف احتکار بیش از 3 هزار کیلو مرغ 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف احتکار بیش از ۳ هزار کیلو مرغ در قم خبر داد.

سرهنگ مرادحسین جعفریان اظهار داشت:ماموران گشت کلانتری در  حین گشت زنی ، پارکینگ 
منزلی را مشاهده می کنند که مقدار زیادی مرغ قطعه بندی شده در آن دپو شده بود.

وی افزود: در بررسی ماموران ، مشخص شد مقدار ۳ هزار و ۱۷ کیلوگرم مرغ دولتی قطعه بندی شده ، 
احتکار و از عرضه آن به عموم مردم خودداری شده  است. فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد:در 

این خصوص  پرونده تشکیل و به مرجع قضائی ارسال شد.

طرح:محمدعلی رجبی

 قیمت ها در بازار لوازم خانگی راه خود را می روند! 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

پرداخت هشت هزار میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید

شهردار قم با اشاره به هزینه ۴۵۰ میلیارد تومانی شهرداری قم در پروژه مترو امسال 
گفت: هنوز تا رسیدن به مرحله تست گرم به ۲۰۰ میلیارد تومان دیگر نیاز داریم که این 

ارقام بسیار سنگین هستند. 
- دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای مدیران شهرداری قم که در سالن 
رضوان ساختمان شهرداری مرکز برگزار شد، با اشاره به پیگیری امور شهر با جدیت گفت: 

ماه های پایانی سال زمانی است که باید بودجه سال آینده تدوین و نهایی شود.
شهردار قم گفت: با توجه به شرایط اقتصادی کشور و وضعیت شهرداری ها، یکی از 

نکات مورد تأکید برای تدوین بودجه سال آینده، واقع بینی آن است.
سقائیان نژاد با اشاره به اینکه عدد بودجه پیشنهادی سال آینده مشخص شده و بعد از 
جمع بندی نهایی به شورای اسلامی شهر ارائه خواهد شد گفت: موضوعی که بسیار مهم 
است واقع گرایی در تدوین بودجه است. گاهی برخی از بخش ها ارقام بالایی برای بودجه 
پیشنهاد می دهند؛ قطعاً همه در شهرداری علاقه مند به انجام کار های بزرگ هستند، اما 

شرایط اقتصادی جامعه را نیز باید در نظر داشت.
شهردار قم  با اشاره به تحولات اقتصادی کشور گفت: اگر امکاناتی که دولت در سال های 
گذشته به عنوان حمایت از شهرداری ها یا سهم خودش در بودجه داشته را حذف کند، 

قطعاً دچار معضلات زیادی خواهیم شد.
به مطرح شدن حرف وحدیث هایی درباره اختصاص ۵۰  با اشاره  دکتر سقائیان نژاد 
درصد درآمد حاصل از مالیات بر ارزش افزوده به حاشیه شهر ها گفت: این قانون در 
صورت تصویب، شهرداری های کشور را با مشکلات بسیاری روبه رو می کرد. او گفت: با 
رایزنی هایی که انجام شد این عدد از ۵۰ درصد به ۰/۶ درصد تقلیل یافت؛ که این عددی 

نیست که ما را دچار مشکل کند و از این مشکل نجات پیدا کردیم که جای تقدیر دارد.
هزینه سنگین مترو برای شهر قم 

شهردار قم به سهم ۵۰ درصدی دولت در پروژه های قطار شهری اشاره کرد و گفت:قطار 
شهری از پروژه های بسیار پرهزینه شهرداری است و اگر دولت سهم خود را در این پروژه 

نپردازد، شهر های بزرگ کشور با مشکلات زیادی مواجه خواهند شد.
او گفت: شاید این عدد برای بسیاری قابل هضم نباشد، اما شهرداری قم در این شرایط 

اقتصادی و در سال ۱۴۰۰ بیش از ۴۵۰ میلیارد تومان به پروژه مترو تزریق کرده است.
دکتر سقائیان نژاد بابیان اینکه هنوز برای رسیدن به مرحله تست گرم باید در پروژه متروی 
قم ۲۰۰ میلیارد تومان دیگر هزینه شود گفت: این ها به جز مسئله واگن است که در سفر 

ریاست محترم جمهوری روی آن صحبت شد.
شهردار قم  با اشاره به برگزاری جلسات متعدد با وزیر کشور در جریان سفر ریاست 
جمهوری به قم در دی ماه امسال گفت: قرار شد وزیر کشور پیگیر مشکلات قطار شهری 
قم شوند و در روز های آینده نیز جلسه ای در همین ارتباط به اتفاق استاندار در حضور وزیر 

کشور خواهیم داشت.
مطالبات شهرداری از ارگان های دولتی پرداخت شود 

سقائیان نژاد با اشاره به حذف بند )و( تبصره ۵ ماده واحده قانون بودجه کشور مرتبط با 
مطالبات شهرداری ها از دولت در قانون بودجه سال آینده کشور گفت: این موضوع هم 
برای شهرداری ها مشکلاتی ایجاد می کند چراکه ما مبالغی از ارگان ها و نهاد های دولتی 
طلبکار هستیم و ما به ازای آن نیز بدهی هایی به بانک ها داریم که باید این موضوع با تهاتر 
حل می شد. او گفت: از طرفی بدهی های بانکی با قیمت های متغیر را شامل می شود، اما 

مطالبات ما از سازمان های دولتی به صورت راکد باقی مانده است.

دکتر سقائیان نژاد گفت: دولت باید این مشکل را برطرف کند چرا که فشار سود های 
مرکب ناشی از باقی ماندن بدهی ها و مطالبات، بر اداره امور شهر اثرگذار خواهد بود.

شهردار قم  با اشاره به اینکه مطالباتی از دولت درزمینه بودجه شهر های مذهبی هم 
وجود دارد گفت: این بودجه هم سال هاست به شهر های مذهبی اختصاص داده نشده و 
باید با همکاری دولت برای تحقق این مطالبات اقدام کرد تا فشار هزینه های سنگین پروژه 

قطار شهری از دوش شهرداری برداشته شود.
شهردار قم با اشاره به قطع شدن سهم دولت در زمینه حمل ونقل عمومی کلان شهر ها 
گفت: مسئله تامین مالی هم برای کمک به پروژه های شهری به طورکلی متوقف شده و 

تکلیف تأمین قیر برای شهرداری ها هم مبهم است.
که  بدانیم  باید  صورت  هر  به  اما  می کنیم،  درک  را  دولت  وضعیت  ما  گفت:  او 

محدودیت های بسیاری در شهر خواهیم داشت.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه در شرایط حاضر تأمین آسفالت بسیار مشکل شده 
است گفت: قیمت یک تن قیر از دو میلیون تومان به ۱۲ میلیون تومان رسیده است. کمک 
دولت در سیمان هم محدودشده است و دیگر برنامه ریزی برای آسفالت مناطق شهری 

بسیار سخت شده است.
او با اشاره به اهمیت توجه به بند )ز( تبصره ۵ ماده واحده قانون بودجه کشور گفت: 
در این زمینه باید ارگان های دولتی که به شهرداری بدهکار هستند، احصا و مطالبات 

شهرداری تعیین تکلیف شود.
لزوم فرهنگ سازی برای تحقق درآمدهای پایدار 

با اشاره به اهمیت پیگیری برای تحقق بودجه عوارض نوسازی گفت:  شهردار قم 
شاید درمجموع رقم این بودجه چندان قابل توجه نباشد، اما با حرکت در این مسیر و 
فرهنگ سازی می توانیم یک گام مثبت برای اداره شهر از طریق درآمد های پایدار برداریم.

او با اشاره به اهمیت تحقق درآمد حاصل از سرمایه گذاری در بودجه امسال شهرداری 
قم گفت: مسئله تحقق درآمد های غیرنقدی هم از موضوعاتی است که به صورت جدی 
باید پیگیری شود. دکتر سقائیان نژاد از شهرداران مناطق قم خواست از همین حالا برای 

جمع بندی تفریغ بودجه اقدام کرده و اسناد را ثبت کنند.
شهردار قم با تأکید بر اینکه باوجود مشکلات اقتصادی پروژه های عمرانی شهرداری قم 
باید مانند گذشته با قوت و قدرت پیگیری شودگفت: چند پروژه کلیدی و فعال داریم که 
باید به صورت مستمر پیگیری شود. یک روز تأخیر در یک پروژه با توجه به شرایط کشور، 

ادامه پروژه را با ریسک همراه می کند.

شهردار قم :

امسال ۴۵۰ میلیارد تومانی برای مترو قم هزینه شده است

ابتدای  از  گفت:  قم  استان  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رییس 
سال جاری تا پایان آذرماه به منظور حمایت از فعالان اقتصادی و فراهم کردن 
بسترهای مورد نیاز برای افزایش سطح تولید و اشتغال استان دربخش های 
تولیدی، حدود هشت هزار میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید در قم پرداخت 

شد. 
محمود سیجانی اظهارداشت :  طی ۹ ماه یاد شده بهره برداران ۱۲۳ واحد 
صنعتی فعال درقم برای دریافت تسهیلات به مبلغ ۱۱هزار و ۸۷۰ میلیارد 
ریال به بانک های عامل استان معرفی شدند که از این میان به بهره برداران 
۹۸ واحد صنعتی حدود هشت  هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شد. 
و رفع موانع  و سایر اعضای ستاد تسهیل  استاندار  افزود: همچنین  وی 
تولید قم از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه از ۷۲ واحد تولیدی مستقر 
در نواحی و شهرک های صنعتی استان بازدید به عمل آورند و تصمیم های 
لازم برای حمایت از این واحدها در راستای توسعه سطح تولید محصولات 
مدیران  اهتمام  به  اشاره  با  وی  شد.  گرفته  پیش رو  مشکل های  رفع  و 

دستگاه های اجرایی عضو ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم برای حمایت 
از تولیدکنندگان، ادامه داد: همچنین در جریان این بازدیدهای میدانی 
با حضور مسئولان ارشد استان، ۲۶ واحد صنعتی با ایجاد اشتغال برای 
یکهزار و ۴۵۲ نفر و سرمایه گذاری ۱۰هزار و ۹۳۵ میلیارد ریال در سطح 
نواحی و شهرک های صنعتی قم به بهره برداری رسید. سیجانی گفت: در 
جریان برگزاری جلسه های ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم در طی این 
۹ ماه، درخواست های مجریان و بهره برداران ۲۵۰ طرح و واحد صنعتی و 
همچنین مسائل و مشکل های نواحی و شهرک های صنعتی استان مورد 
بررسی قرارگرفته و تصمیم لازم برای رفع آن ها ارائه شده است. وی در ادامه با 
اشاره به این که هدف ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان تسهیل شرایط 
سرمایه گذاری در بخش های تولیدی است، افزود: فرصت  ایجاد شده برای 
به خصوص در حوزه  قم  تولیدی  فعالیت در بخش های  و  سرمایه گذاری 
صنعت،  موجب استقبال علاقه مندان برای حضور در این بخش شده است 
که این موضوع رشد و شکوفایی هرچه بیشتر اقتصاد استان را به دنبال دارد.

استاندار قم با بیان اینکه تلاش مضاعف با روحیه 
جهادی از ویژگی های مدیران دولت سیزدهم است 
بر رسیدگی و بهبود وضع اقشار آسیب پذیر جامعه و 

توانمندسازی آن ها تاکید کرد. 
به گزارش ایرنا، سیدمحمدتقی شاهچراغی روز 
سه شنبه در دیدار با سیدمرتضی بختیاری رییس 
با اشاره به  امام خمینی)ره( در قم،  کمیته امداد 
در  )ره(  امام خمینی  امداد  سیاست های کمیته 
راستای محرومیت زدایی و کمک به اقشار آسیب 
پذیر گفت: مدیران دولتی حامی کمیته امداد در 
به محرومین هستند. استاندار قم  مسیر خدمت 
حضور میدانی مسئولان استان در شهرستان ها، 
بخش ها و روستاهای استان قم طی ماه های اخیر 
را مورد توجه قرار داد و افزود: این کار علاوه بر ایجاد 
دلگرمی در بین مردم،  زمینه حل سریعتر مشکلات 
شهروندان را فراهم کرده است. شاهچراغی با تاکید 
بر ضرورت تعامل بیشتر بین مسوولان استانی با 
افزایش  با  شود  می  تلاش  گفت:  امداد،  کمیته 

تعامل و همکاری مسئولان در راستای توانمندسازی 
مددجویان کمیته امداد، معیشت و اقتصاد این قشر 

از شهروندان بهبود پیدا کند.
تخصیص زمین جدید احداث پارک 
علم وفناوری قم در دستور کار است

استاندار قم همچنین تخصیص در بازدید از پارک 
علم و فناوری استان و گفتگو با برخی واحد های 
دانش بنیان و فناور در این مجموعه، عنوان کرد: 
محل احداث پارک علم و فناوری را در دستور کار 
مدیریت استان است و  قطعه زمین در نظرگرفته 
نیاز  زیادی  حد  تا  می تواند  راستا  این  در  شده 
را  استان  فناوری  و  علم  پارک  در  فعال  واحدهای 
تامین کند. شاهچراغی جایگاه توسعه محور قم 
قم  استاندار  است.  قبول  قابل  فناوری  حوزه  در 
از سوی  به برخی مشکلات مطرح شده  با اشاره 
شرکت های فناور، اضافه کرد: یکی از موارد مورد 
وری،  بهره  افزایش  و  توسعه  مسیر  در  درخواست 
محدودیت فضای کاری فعلی و نیاز به اختصاص 

زمین جهت توسعه این واحد هاست که باید در این 
داد:  ادامه  وی  گیرد.  صورت  لازم  اقدامات  زمینه 
پارک علم و  آینده  و  نیازمندی های فعلی  احصاء 
فناوری استان در محل احداث جدید و استفاده از 
ظرفیت های استانی و ملی و نیز هم افزایی و تعامل 
همه دستگاه های ذیربط در این زمینه بسیار حیاتی 
است. استاندار قم از آمادگی دستگاه های اجرایی 
جهت حمایت معنوی و تسهیل در امور این واحدها 
از همه ظرفیت  استفاده  و تصریح کرد:  داد  خبر 
های دستگاهی و قانونی جهت معرفی شرکت های 
فعال در این مجموعه به مراجع ذیربط در دستور کار 
مدیران است. وی بسیج امکانات و حرکت جهادی 
دستگاه ها در راستای حمایت از واحد های فناور 
و شرکت های دانش بنیان را مورد توجه قرار داد و 
گفت: دنیای امروز دنیای فناوری اطلاعات و رشد و 
توسعه پارک های علم و فناوری است و باید با حرکت 
زمینه  فناور  و  محور  دانش  های  برنامه  سمت  به 

توسعه استان را فراهم کنیم.

استاندار قم دردیدار رییس کمیته امداد امام خمینی)ره(  تاکید کرد:
 رسیدگی و بهبود وضع اقشار آسیب پذیر جامعه و توانمندسازی آنها


